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مردم عادی کم بهره از تسهیلات نظام بانکی 
خریدار  یــک اقتصــاددان با تأکید بــر اینکه 
اختصــاص بخــش بزرگــی از تســهیلات بــه 
مســتغلاتی از جمله مســکن به نفع نظام بانکی 
است، گفت: در کشــوری نظیر آمریکا حدود ۳۰ 
درصد از وام های بانکی صرف اعطای تســهیلات 

مسکن می شود.
علی ســعدوندی، بــا تأکید بر ضــرورت هدایت 
اعتبار بانکی به سمت فعالیت های مولد و اشاره به 
تاثیر آن بر رشد اقتصادی اظهار داشت: تخصیص 
منابع باید به ســمتی برود که بالاترین بازدهی را 
داشته باشــد اما گاهی اوقات، بخش هایی وجود 
دارند کــه در ظاهر و از نظر مالــی بازدهی بالایی 

ندارند، اما رفاه اجتماعی بالایی دارند.
این اقتصاددان گفــت: در این گونه موارد، معمولا 
دولت ها مداخله می کنند تا بخشــی از تسهیلات 

به این بخش ها اختصاص پیدا کند.
وی افزود: به اعتقاد من باید منابع بانکی به سمتی 
خاص هدایت شوند، اما با توجه به آنچه که اکنون 
در کشــور ما مطرح می شــود، به نظر می رســد 
افراد قصد دارند که از تخصیــص بهینه اعتبارات 
بانکی فرار کنند، از این رو، مــن با این وضعیت از 

تخصیص اعتبار موافق نیستم.
این کارشناس اقتصادی، در ادامه ضمن اشاره به 
اینکه تســهیلات دهی به مردم در جهت ساخت 
واحد مســکونی به نفع نظام بانکی اســت، گفت: 
در اینکه اختصاص بخش بزرگی از تســهیلات به 
مســتغلاتی از جمله مســکن به نفع نظام بانکی 
است، شکی نیســت؛ به طوری که مثلا در آمریکا 
چیزی حدود ۳۰ درصد از تسهیلات بانکی صرف 

اعطای تسهیلات مسکن می شود.
ســعدوندی اذعان داشــت: تســهیلات مسکن 

ریســک پایین تری دارد، به این دلیــل که وثیقه 
دارند، بلندمدت هستند و معمولا به بانک ها سود 
بیشتری می رســانند. از طرفی نرخ نکول پایینی 

دارند.
 بنابراین تسهیلات مسکن، نسبت بازدهی بالایی 
را در اختیار بانک هــا قرار می دهــد. همچنین، 
صرف نظر از مباحــث مربوط به اعطــای اعتبار، 
اگر بخواهیم یک بانکــداری متداولی که در دنیا 
مرسوم است را در ایران پیاده کنیم، باید اعتبارات 
بانکی را بیشتر به سمت مسکن هدایت کنیم. اما 
در حال حاضر، منابع بانکی به صورت سرمایه در 
گردش در اختیار شــرکت ها قرار گرفته است و به 

نظر این وضعیت کلا باید تغییر کند.
این کارشــناس اقتصادی عملکــرد بانک ها در 
اعطای تسهیلات خرد به مردم را ضعیف دانست 
و بیان کرد: بانک ها ۷۰ درصد تســهیلات را فقط 
به عنوان ســرمایه در گردش در اختیار شرکت ها 
قرار می دهنــد و شــرکت ها نیز معمــولا از این 

تسهیلات برای احتکار در شرایط تورمی استفاده 
می کنند.

 بخش دیگری از تسهیلات هم در اختیار کارکنان 
و خود بانک ها قرار می گیرد و بخش ســوم هم در 
اختیار افراد خاصی گذاشته می شود. طبیعتا این 
موارد اصلا صحیح نیســت و باید تغییرات خیلی 

جدی انجام شود.
ســعدوندی در انتها با اشــاره به اینکــه اعطای 
تسهیلات به ساخت مســکن باعث کاهش تقاضا 
برای سرمایه در گردش بنگاه ها نمی  شود، گفت: 
تســهیلات مســکن باعث کاهش تقاضــا برای 
ســرمایه در گردش بنگاه ها نمی شود، زیرا تقاضا 
از سوی شرکت هاست. بنابراین، تا وقتی بنگاه ها 
شــرایط را تورمی ببینند، با انباشــت سرمایه در 
گردش می توانند منافع کلان ببرند و این فرآیند 
ادامــه دارد امــا در صورت پرداخت تســهیلات 
مسکن، عرضه ی تســهیلات برای ســرمایه در 

گردش بنگاه ها کاهش پیدا می کند.
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وسازان سر مردم   ۳ بلای بزرگی که خودر
و کشورآورده اند!

محمود نقدی پور در حالی که بســیاری از مســتاجران و از جملــه جوانان از 
داشتن مسکن ناامید شــده اند و فاصله درآمدی آنان با داشتن یک خانه نقلی 
بسیار زیاد شده اســت و عملًا امکان خرید خانه برای بسیاری از جوانان وجود 
ندارد؛ اما بهتر است در همین ســطر دوم از مسئله مسکن بگذریم و به داستان 
عجیب و غم انگیز خودرو بپردازیم که به مانند مســکن در حال تبدیل شدن به 

یک تراژدی ملی و اقتصادی است.
یکی از چالش برانگیزترین و پربحث ترین مســائل روز جامعه، مسئله خودرو 
به عنوان یکی از شاخص های رفاه نسبی جامعه اســت که هم اکنون در صدر 
اخبار قرار دارد. از صف های عریض و طویل مردم در سامانه های مختلف خرید 

خودرو تا دعواها بر واردات خودرو و...

یادداشت

شهادت امام جعفر صادق)ع( را تسلیت می گوییم

با وجــود اینکه چنــدی پیش قیمــت خرید 
تضمینــی گندم ۱۵ هــزار تومان اعلام شــد 
اما برخی از فعــالان این حوزه، کشــاورزان و 
اعضای کمیسیون کشــاورزی با قیمت اعلام 
شــده موافق نیستند و درخواســت برگزاری 
جلســه ای مجدد در شــورای قیمت گذاری و 
تصمیم گیری در خصوص قیمت این محصول 
کشــاورزی اســتراتژیک را دارند. در روز ۱۷ 
اردیبهشت ماه شــورای قیمت گذاری و اتخاذ 
سیاســت های حمایتی محصولات اساســی 
کشــاورزی قیمت خرید تضمینــی هر کیلو 
گندم را مجموعــا ۱۵ هزار تومــان اعلام کرد 
که بر این مبنــا قیمت پایه گنــدم  ۱۱ هزار و 
۵۰۰ تومان،  یارانه کاشــت )تأمین بخشی از 

هزینه هــای کود و بــذر( ۱۵۰۰ تومان و مبلغ  
۲۰۰۰ تومان  نیز به ازای هــر کیلوگرم گندم 
تحویلــی به عنــوان »جایزه تحویــل گندم« 
تعیین شــد.تعیین و اعلام قیمت گندم توسط 
شــورای قیمت گذاری برای ســال ۱۴۰۲ در 
حالیســت که برخی از اعضای این شورا با آن 
موافق نیســتند. رئیس اتاق اصناف کشاورزی 
چندی پیــش اعلام کــرد که اتــاق اصناف 
کشاورزی، بنیاد ملی گندمکاران و کشاورزان 
با قیمت تعیین شــده بــرای گنــدم موافق 
نیســتند، زیرا معتقدند اگر انگیزه و مشــوقی 
برای کشــاورز نباشــد ممکن اســت نیازمند 
واردات شویم.پیشــه ور همچنین تصریح کرد 
که در روزهای گذشته در کمیسیون کشاورزی 

مجلس در خصــوص قیمت گنــدم مباحثی 
مطرح شــد و این کمیســیون اعــلام کرد که 
شورای قیمت گذاری مجددا جلسه ای برگزار 
و در مورد قیمت گندم تصمیم گیری کند، ولی 
سرپرست وزارت جهادکشاورزی درخواستی 
برای جلسه نداشــت و در نهایت نیز قیمت ۱۵ 

هزار تومان را ابلاغ کرد.
عطاالله هاشمی - رئیس بنیادملی گندمکاران 
با اشاره به اینکه با قیمت اعلام شده برای گندم 
موافق نیســتیم و عدم اصلاح قیمت می تواند 
منجر به افت خرید گندم از کشــاورزان شود، 
گفت: تغییر قیمت گندم امری اجتناب ناپذیر 
است و قیمت بایستی اصلاح شود. کمیسیون 
کشاورزی مجلس نیز با اصلاح آن موافق است.

گندم

سرنوشت قیمت گندم چگونه رقم می خورد؟

فراخوان مناقصه عمومی 
همراه با ارزیابی کیفی

شرکت آب منطقه ای کردستان

شرکت آب منطقهای کردستان در نظر دارد با رعایت قانون 
برگزاری مناقصات و آئیننامه اجرائی آن، فراخوان مناقصه عمومی 
همراه با ارزیابی کیفی عملیات تکمیلی و کارهای باقیمانده سد 
جزئیات  با   2002001163000005 فراخوان  شماره  به  زیویه 
مندرج در اسناد ارزیابی با بهره گیری از  سامانه تدارکات الکترونیکی 
از  اسناد،  دریافت  برگزاری  مرحله  نماید.  برگزار  دولت)ستاد( 
 طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصهگران 
در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 
دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 

سازند. تاریخ انتشار فراخوان در سامانه 1402/02/21 میباشد.
1 - نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب منطقهای 
شرکت  انتظام-  خیابان   – پاسداران  –بلوار  سنندج  کردستان– 
تلفن:  –6616943341 کدپستی  کردستان-  ای  منطقه   آب 

51-33622949 – 087 و دورنگار: 33622947
2- روش تأمین مالی پروژه: اسناد خزانه اسلامی و در صورت 

تامین اعتبار به صورت نقد مطابق دستورالعمل )تبدیل اسناد خزانه 
اسلامي به وجه نقد در طرح هاي تملك دارایي سرمایه( سازمان 
برنامه و بودجه كشور به شماره ١٤٠١/٥٦٣٣٣٦ مورخ 1401/10/17
3- محل اجرای پروژه: استان کردستان- شهرستان کامیاران

بایستي دارای ظرفیت آزاد کار و  4- شرایط شرکتکنندگان: 
گواهینامه صلاحیت رشته آب و حداقل رتبه 5 را دارا باشد.

از ساعت 10:00مورخ  از سایت:  اسناد  مهلت دریافت   -5
1402/02/21 تا ساعت 10:00 مورخ 1402/02/27

6- مهلت ارسال پاسخ: ساعت 10:00 مورخ  1402/03/11
7- زمانی بازگشایی: ساعت 10:00 مورخ 1402/03/11

تدارکات  سامانه  طریق  از  صرفاً  ارزیابی  فرآیند  برگزاری  ضمناً 
الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مذکور در بستر 
سامانه امکانپذیر است. و پیشنهادات خارج از سامانه بررسی نخواهد 
شد. اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در 

سامانه: مرکز تماس: 02141934  
 دفتر ثبت نام:88969737و85193768

شناسه آگهی:1495595

 عملیات تکمیلی و کارهای باقیمانده سد زیویه

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای 
همزمان با ارزیابی)یکپارچه(

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد پروژه هاي ذیل را بر اساس شرایط ذكر شده و به شرح مشخصات، 
اطلاعات و جزئیات مندرج در اسناد مناقصه از طریق  مناقصه عمومي یک مرحله ای همزمان با ارزیابی)یکپارچه( به پیمانكاران واجد صلاحیت 

واگذار نماید. 

شناسه آگهی:1495595

نوبت اول

مدت اعتبار پیشنهادات صلاحیت موردنیاز شماره مناقصات مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآورد )ریال( موضوع مناقصه ف
ردی

سه ماه حداقل پایه 5 ابنیه
2002004224000010 و ساختمان 2/019/669/978 40/393/399/560 مناقصه احداث سوله 

نمک تونل کندوان 1

داره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد مناقصات عمومی مذکور را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید .کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.irانجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ,مراحل ثبت نام در 
سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه عمومی  از 
سایت ساعت 8 صبح  روز دوشنبه  تاریخ  1402/02/10 لغایت ساعت14 مورخ 1402/02/14 و  مهلت زمانی ارائه  پیشنهاد اسناد )تحویل 
پاکات ارزیابی و بارگذاری پاکات الف/ب/ج( تا ساعت13مورخ 1402/02/28 می باشد.زمان بازگشائي پاكات:ساعت 08:00صبح روز شنبه 
1402/02/30   می باشد . ) اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه : آدرس: کرج-آزاد 
راه کرج-قزوین- جنب امام زاده طاهر شماره تماس34184000 - 026 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه 
www.bazresi.ir و هرگونه مشکل در بارگذاری اسناد : مرکز تماس 1456  و سامانه کشوری نظارت بر معاملات دستگاه های اجرایی 

)حضور یک نماینده شرکت  با داشتن معرفی نامه در  جلسه بلامانع است (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/25 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27
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درپایانبازدیدازنمایشگاهکتابتهران
رهبر انقلاب: به رغم گسترش فضای مجازی 

کتاب همچنان در جایگاه والای خود قرار دارد
 

رهبر معظم انقلاب اســلامی در پایان بازدید از نمایشگاه کتاب تهران 
گفتند: فرهنگ سازی کشــور نیازمند کتاب اســت و به رغم گسترش 

فضای مجازی، کتاب همچنان در جایگاه والای خود قرار دارد.
 رهبر معظم انقلاب پس از ســه ســال و پایان یافتــن محدودیت های 
کرونایی با حضور در مصلای امام خمینی )ره( از نمایشــگاه بین المللی 
کتاب تهران بازدید کردند.ایشان در ساعات اولیه صبح  دیروز همزمان 
با پنجمین روز از برگزاری سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران در مصلای امام خمینــی )ره( حضور یافتنــد و ضمن بازدید از 
بخش های مختلف با ناشــران و فعالان عرصه کتــاب و قلم گفت و گو 
کردند و در جریان تازه های نشر قرار گرفتند.رهبر انقلاب در پایان این 
بازدید در مصاحبه با صداوسیما، گفتند: فرهنگ سازی کشور نیازمند 
کتاب است و به رغم گسترش فضای مجازی، کتاب همچنان در جایگاه 

والای خود قرار دارد.مشروح مصاحبه به شرح زیر است:

حضرتعالی در کنار اهتمــام فوق العاده ای که به مســایل 
اقتصادی داریــد، در یک اقدام واقعــی و نمادین طبق روال 
دوره های گذشته به ســی و چهارمین نمایشگاه کتاب تهران 
تشــریف آوردید؛ بفرمایید جایگاه کتاب در فرهنگ ما چه 

جایگاهی است و چه کمکی به ارتقای فرهنگ می کند؟
اولاً خیلی خرسندم که این توفیق را پیدا کردم امسال در این نمایشگاه 
شرکت کنم؛ نمایشــگاه کتاب که هر سال برگزار می شود، یک همایش 
عظیم مردمی اســت که جنبه غالب آن جنبه فرهنگ اســت و این امر 

موضوع بسیار خرسندکننده و شوق آور است.
آنچه که من امسال در این نمایشگاه دیدم خرسند کننده بود؛ اولا جمعیت 
زیادی هم دیده می شــد و هــم در آمارهایــی هم که به مــن  دادند تعداد 
جمعیتی کــه این چند روز آمده انــد بالا بوده و خیلی خــوب بوده و مقدار 
کتابی که خریداری شــده هم خیلی خوب بوده؛ خود من که چندین غرفه 
را از نزدیک دیدم، انسان احساس می کند کار نشــر کتاب برخلاف برخی 
زمینه های نامســاعد رو به پیشرفت است.زمینه نامســاعد که می گویند، 
عمدتاً گرانی کاغذ و گاهی نامرغوب بودن کاغذ اســت. امروز وزیر محترم 
به من خبر دادند که در زمینه تولید کاغذ مرغوب کارهای خوبی را شــروع 
کرده اند.من چند ســال قبل به این مســاله تاکید کردم، همت نکردند که 
دنبال کنند. حالا بحمدالله شروع  کرده اند. واقعا خرید کتاب با این قیمت ها 
سخت اســت امیدواریم کمک کند و قیمت بالای کتاب ها بشکند و با ارزان 
شدن کاغذ و آمدن کاغذ داخلی مرغوب این وضع بهتر شود اینها زمینه های 
نامساعدی است. لیکن با وجود اینها انســان می بیند که هم تعداد عناوین 
کتاب بسیار زیاد شده است. یعنی فرض کنید در سال ۱۴۰۱ تعداد کتابی 
که چاپ شده از مجموع چندین سال قبل از انقلاب بیشتر است این خیلی 
چیز مهمی اســت. با اینکه این همه مشــکلات از نظر اقتصادی و امثال آن 

وجود دارد، اما عناوین کتاب بالا رفته است.
البته شــمارگان چاپ کتاب خیلی بالا نیست نســبتا و در برخی موارد 
پایین است. لیکن تعداد چاپ بالا اســت. برخی از کتاب ها ۱۰، ۱۵، ۳۰ 
بار چاپ شده است.همین حالا کتابی را به من گفتند که حدود ۲۰۰ بار 
چاپ شده است. اگر چنانچه هر دفعه هزار شمارگان هم باشد مبلغ قابل 

توجه و خوبی است. بنابراین این خرسند کننده است.
مساله کتاب مساله مهمی است فرهنگ سازی کشور همواره احتیاج به 
کتاب دارد با اینکه امروز امکانات فراوان دیگری مانند فضای مجازی و 
امثال آن به وجود آمده، اما کتاب همچنــان در جایگاه خیلی والا و مهم 
خود قرار دارد.همه فعالیت های هنری ، رسانه ای و فرهنگی مانند تئاتر، 
سینما حتی نقاشــی و کارهای ســمعی و بصری احتیاج به کتاب دارد. 
کسی می تواند کار رســانه ای و هنری خوب را تولید کند که با کتاب سر 
و کار داشــته باشــد. لذا با اینکه من به همه مردم به خصوص به جوانان 
توصیه می کنم که کتاب بخوانند و همیشــه این توصیــه را کرده ام اما 
امروز می خواهم تاکید کنم که کســانی که در کار برنامه ســازی برای 
مطبوعات، تلویزیون و رادیو هســتند و کسانی که در کار هنری هستند 
مانند هنرهای نمایشی، ســمعی و بصری هســتند، اینها به خصوص 
احتیاج دارند کتاب زیاد بخوانند. بحمدالله امروز ما در همه موضوعات 
کتاب های تالیف داخل داریم.مســاله دیگر مســاله ترجمه است؛ در 
گذشته دور در دوره جوانی ما، کتاب ها غالباً ترجمه ای بود یعنی عمدتاً 
ترجمه کتاب های فرنگی بود که در اینجا چاپ می شــد. حالا انســان 
احســاس می کند که کتاب های نگارش یافته و تالیف شــده در داخل 
سهم بزرگی از کتاب های کشــور را تشــکیل می دهد که باید ترجمه 
شــوند. من با ترجمه آثار خارجی هیچ مخالفتی ندارم. البته باید خوب 
باشند و جهت گیری شان درست باشد و گمراه کننده نباشد اما متقابلا 
ترجمه کتاب های داخلی به زبان خارجــی را هم حتما باید تاکید  کنم. 
مترجم هم حتی المقدور زبان مادری اش آن زبانی باشد که می خواهیم 
به آن زبان ترجمه کنیم. به عنوان مثال اگر بخواهیم کتاب فارسی را به 
عربی ترجمه کنیم یک عرب واقعی که زبان عربی زبان مادری اش است 

ترجمه کند. انگلیسی و زبان های دیگر هم همین طور.
درباره مســاله کتاب کودک و نوجوان هم تاکید دارم و خوشــبختانه 
دیدم که در چندین غرفه در این مســاله کار شده اســت و باز هم تاکید 
می کنم برای کودکان و نوجوانان هر چقدر می توانند کتاب تهیه کنند و 
ما را از کتاب های بیگانه بی نیاز کنند که بتوانیم کتاب های با فرهنگ و 

جهت گیری ها و اهداف خودمان در اختیار نوجوانانمان بگذاریم.
مساله نشر هم جزو مسائل مهم اســت. من با برخی از دوستان که اینجا 
صحبت می کردم درباره نشــر خبرهای خوبی دادند. من باز هم تاکید 
می کنم نشر یک بخش مهم از کتابخوانی کشــور را بر عهده دارد. نشر 

باید روان، خوب و همه جایی باشد و آسان انجام شود.
بحمدالله امروز نمایشگاه خوبی بود. چند ساعتی که اینجا صرف کردم 
قلباً خرسند شدم، انســان چیزهای مژده بخشــی را در اینجا مشاهده 
می کند. همت های خوب و نیروهای خوب، جوانان خوب و انگیزه های 

خوب بحمدالله در نمایشگاه دیده می شود.

  با توجه به بازدید ســه ســاعته ای که از نمایشگاه داشتید 
علاقه شما به کتاب و کتابخوانی از کجا شکل گرفته است و شما 
در کنار مطالعات تخصصی که انجام می دهید، به چه کتاب های 

علاقه مند هستید و آن را به جوانان توصیه می کنید.
من همه جور کتابی را می خواندم. اینکه علاقه من از کجا شــروع شده 
اینها تاریخ است و خیلی اهمیت ندارد. من کتاب زیاد می خوانم. کتاب 

فنی، تخصصی می خوانم، کتاب علمی و رمان می خوانم.
به خصوص کتاب خاطرات مربوط به دفاع مقدس و دفاع از حرم که چاپ 
می شود خیلی باارزش است. این یک گونه جدید از کتاب سازی و تولید 
کتاب است که بحمدالله خوب راه افتاده است. نویسنده های خانم ها در 
این زمینه خیلی فعال هستند و نوشــته های بسیار خوبی دارند و از آنها 

هم کتاب زیاد می خوانم.

تریبون

خریــدار  عضــو کمیســیون برنامــه و 
بودجه مجلس گفت: دو ســوم از تسهیلات 
پرداختی صندوق توســعه ملــی در غیر از 

موارد تعیین شده هزینه شده است.
ســید محمدرضا میرتاج الدینی نماینده 
مجلس در حاشــیه همایــش حکمرانی 
نویــن صنــدوق توســعه ملــی گفــت: 
در ســال های گذشــته دولت هــا برای 
کنترل آب هــای مــرزی ۵ میلیارد دلار 
از منابع صندوق توســعه ملی برداشــت 
کردند، همچنین برای کرونا و ســایر موارد 
برداشــت هایی صــورت گرفته اســت. در 
مجموع دو ســوم از تســهیلات پرداختی 
صندوق توســعه ملــی در غیــر از اهداف 

تعیین شده هزینه شده است.
وی گفــت: صندوق توســعه ملــی به یک 
خزانه دوم برای دولت تبدیل شــده است، 
درحالی کــه بایــد منابع صنــدوق صرف 
ســرمایه گذاری شــود و از محل ســود و 
عایدی ســرمایه آن پروژه های اقتصادی به 

بهره برداری برسد.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
اظهار داشــت: منابع صندوق توسعه ملی 
باید پایدار و بلندمدت باشــد که به عنوان 
ثروت بین نســلی بــرای آینده به شــمار 
می رود و بایــد جهت ســرمایه گذاری در 
طرح های با ارزش افزوده بــالا و همچنین 

طرح هــای دانش بنیــان بــا بازدهی بالا 
اختصاص پیدا کند.

گفــت:  همچنیــن  میرتاج الدینــی 
سرمایه گذاری توسط منابع صندوق توسعه 
ملی باید به ســمت زنجیره ارزش و تکمیل 
طرح های اقتصادی حرکت کند و همچنین 
در مواردی مانند پتروشیمی و تولید دارای 
فناوری های بالا انجام شــود، در حال حاضر 
عمده تولیدات پتروشیمی محصولات نیمه 
خام اســت، به عنوان مثال متانــول و کود 
اوره ای که صادر می کنیم در خارج از کشور 
به ده ها محصول دارای ارزش افزوده تبدیل 

می شود.
وی پیشــنهاد کرد: بــه نظر مــن باید یک 
صندوق حفاظ برای صندوق توســعه ملی 
تشــکیل شــود، درواقع این صندوق دوم 
برای مدیریت بحران های کشــور باشد که، 
همچنین درآمد مســتقیمی از نفت مثلا ۵ 
درصد از درآمدهای نفتی وارد این صندوق 
شود یا بازگشت تســهیلاتی که در حساب 
ذخیــره ارزی پرداخت شــده اســت وارد 
این صندوق دوم شــود تا دســت اندازی به 
صندوق توسعه ملی به حداقل کاهش پیدا 

کند.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
اظهــار داشــت: از ۱۵۰ میلیــارد دلار 
تسهیلاتی که توســط صندوق توسعه ملی 

پرداخت شده است، سهم بخش خصوصی 
فقــط ۱۰ میلیارد دلار اســت کــه آن هم 
در بی ثباتــی نــرخ ارز باعث زیــان بخش 
خصوصی شــده، بایــد ثبات ارزی باشــد. 
کســی که به عنوان مثال ۱۰۰ میلیون دلار 
تســهیلات ارزی می گیرد، ظرف یک سال 
حدود ۷۰ درصــد از ارزش آن را از دســت 

می دهد چون نوسان ارزی وجود دارد.
میرتاج الدینی اضافه کرد: تسهیلات ریالی 
صندوق توسعه ملی به نفع بخش خصوصی 
است اما در عین حال باعث شده است منابع 

صندوق توسعه ملی آب شود.
وی در بخش دیگری در مــورد درآمدهای 
نفتــی گفــت: درآمدهای نفتی همیشــه 
محرمانه است اما نســخه ای از آن از سوی 
شــرکت ملی نفت به هیات رئیسه مجلس، 

کمیســیون انرژی و کمیســیون برنامه و 
بودجه ارائه می شــود، ولی حســاب های 

شرکت ملی نفت باید شفاف باشد.
به گفته میرتاج الدینی دو سوم بودجه کشور 
مربوط به بودجه شرکت های دولتی است، 
اما مجلس باید بر آن نظارت داشــته باشد. 
همچنین از درآمدهای نفتی ســه قسمت 
می شود که ۴۲ درصد سهم صندوق توسعه 
ملی و ۵/۱۴ درصد سهم شرکت نفت است 
که صرف سرمایه گذاری و هزینه جاری آن 
می شود و بخش های محرمانه درآمد نفتی 

که به دستگاه های مربوطه ارائه می شود.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
افزود: در برنامه هفتم توسعه باید درآمدها 
شــفاف و روشــن باشــد. وقتی تبدیل به 
قانون کنیم که همه دســتگاه ها درآمدهای 
خود را شــفاف کنند، مانند ســامانه ای که 
شــرکت های دولتی حقــوق کارمندان را 
منتشــر می کند، باید درآمدهای نفتی هم 

شفاف شود.
وی در مورد ســازمان تامیــن اجتماعی 
به عنوان ســازمانی کــه ذی نفعــان آن 
کارگران و بازنشستگان هستند، گفت: اگر 
بازنشســتگان و کارگران بتوانند مجمعی 
تشکیل دهند و هیات مدیره انتخاب کنند، 
می تواننــد در تعیین مدیرعامل ســازمان 
تامین اجتماعی نقش داشــته باشد، اما در 

عین حالت دولت از یک طرف حافظ منافع 
مردم و از طرف دیگر ســهامدار ســازمان 
تامین اجتماعی اســت، چــون حق بیمه 
کارگران شامل ســه بخش کارگر، کارفرما 
و ســهم دولت اســت، بنابراین مدیرعامل 
تامین اجتماعی را انتخاب می کند، اما اگر 
بتوانند کارگران هم در انتخاب مدیرعامل 
تامین اجتماعــی دخالت کننــد، به نفع 

کشور است.
میرتاج الدینــی همچنیــن گفــت: دولت 
در ســال گذشــته 9۰ هزار میلیارد تومان 
از بدهــی خــود بــه تامیــن اجتماعی را 
پرداخت کرد و امســال قرار است ۷۰ هزار 
میلیــارد تومــان از بدهی خود بــه تامین 
اجتماعــی را بپــردازد. همچنیــن برای 
صندوق بازنشستگی کشــوری و صندوق 
بازنشستگی فولاد ۳6۰ هزار میلیارد تومان 
برای جبــران کســری منابــع صندوق ها 
می پردازد. نســبت بــه صنــدوق تامین 

اجتماعی هم این گونه است.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
اظهار داشــت: قانون بازنشستگی در کشور 
ما به گونه ای اســت که افراد در سنین پایین 
بازنشســته می شــوند و درآمد صندوق ها 
کاهش پیدا می کند، بنابراین باید راهکاری 
پیدا کنیــم که ذینفعان بتواننــد در تعیین 

مدیریت تامین اجتماعی نقش ایفا کنند.

وزیر کشــور گفت: هیچ مســأله ای مهمتر از جمعیت 
برای آینده کشور نیســت و باید برای آن حرکتی کرد. 
نرخ تولد و بارداری در کشور آنقدر پایین است که حتی 
نمی توان آن را با کشــورهای مســلمان دیگر مقایسه 

کرد.
 احمد وحیدی وزیر کشــور در اجلاســی بــا موضوع 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، با اشاره به اهمیت 
مســأله جمعیت گفت: اگر بگوییم مسأله کاهش نرخ 
باروری و پیری جمعیت بسیار نگران کننده است و باید 

در این رابطه چاره اندیشی شود اغراق نکرده ایم.
وی ادامه داد: ضرورت دارد که توجــه ما دائماً و به طور 

قطعی به این مسأله مهم معطوف شود. امروز 
ما در معــرض اجرای سیاســت های جوانی 
جمعیت در کشــور هســتیم و دســتگاه ها 
وظایف خــود را انجام داده اند امــا به صرف 

قانون مسأله جمعیت حل نمی شود.
وزیر کشــور ادامــه داد: موتــور محرکه به 
حرکت درآمدن قانون بســیار اهمیت دارد 

و باید با یــک حرکت جهادی همه جانبــه برای تحقق 
کاهش نرخ باروری حرکت کنیم.

وحیدی با اشاره به ســخنان رهبر معظم انقلاب درباره 
خطر کاهش جمعیت در کشــور ابراز کرد: ایشــان از 

واژه هایی مانند خطر هولناک پیری جمعیت 
در بسیاری از سخنان خود به این مسأله مهم 
اشــاره کرده اند که این بیانگر اهمیت بسیار 

بالای افزایش نرخ جمعیت در کشور دارد.
وزیر کشور گفت: هیچ مســأله ای مهمتر از 
جمعیت برای آینده کشور نیست و باید پیرو 
این مســأله حرکت کرد. نرخ تولد و بارداری 
در کشور آنقدر پایین اســت که حتی نمی توان آن را با 

کشورهای مسلمان دیگر مقایسه کرد.
وی ادامــه داد: حتــی نــرخ جانشــینی جمعیت در 
کشــورهای غربی ۲.۱ اســت. این در حالی است که 

همین نرخ در ایران کمتر از این میزان است و باید با یک 
تلاش و همت جدی برای مقابله با کاهش نرخ باروری 

تلاش کرد.
وحیدی یــادآور شــد: اســتانداران هر اســتان باید 
برنامــه ای بــرای افزایش نــرخ جمعیت در شــهرها 
و روســتاها داشــته باشــند تا ما شــاهد افزایش نرخ 

جانشینی جمعیت باشیم.
وی در ادامه به تســهیلات بانکی برای ازدواج جوانان 
اشاره کرد و گفت: هم اکنون این موضوع در دستور کار 
بانک ها قــرار دارد اما قرار اســت ابلاغ هایی در این باره 

صورت بگیرد.

وزیر

هیچ مسأله ای مهم تر از جمعیت برای آینده کشور نیست

زهرا علیدادی  رئیس مجلس شــورای 
اســلامی گفت: امروز تورم محصول رشــد 
نقدینگی است و از ناترازی عملیاتی بودجه 

و ناترازی بانک ها به وجود می آید.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در همایــش بین المللی صندوق 
توســعه ملی کــه در مرکــز همایش های 
صدا و سیما برگزار شــد، اظهار داشت: هر 
سیاستی که می خواهیم بگذاریم، موظفیم 
شرایط محیطی خودمان را در حوزه داخلی 
و خارجی بــه خوبی و بــا نــگاه راهبردی 
بشناســیم و تحلیل کنیم و دقیق بدانیم که 
در چه شرایطی هستیم و این بسیار کلیدی 

و مهم برای تنظیم برنامه پنج ساله است.
وی بیان کــرد: امروز همه اندیشــمندان و 
متخصصان اتفاق نظر دارنــد و قدرت های 
جهانی و همه کشورهای جهان و دولت های 
ملی در کره خاکی معتقدند که در آســتانه 
تغییر نظم جهانی هستند. ما باید بدانیم در 
این تغییر نظم جهانــی چه جایگاهی داریم 
و در کجا باید قرار گیریم و بدون شــک باید 
نسبت به گذشــته در یک نقطه برتر چه در 

حوزه منطقه و بین الملل قرار بگیریم.
رئیس مجلس شــورای اســلامی تصریح 
کرد: ما در حوزه مســائل داخلــی هم بنا بر 
فرمایشــات مقام معظم رهبــری نیازمند 
تحول هســتیم و این تحول را مقام معظم 
رهبری در ســال 99 و قبل از کرونا در حرم 
حضرت امام )ره( ترســیم کردند و فرمودند 
امام راحل اساساً امام تحول بود و ما باید آن 
مســیر را طی کردیم. ما باید بدانیم در کجا 
قرار داریم و باید نقشــه راه خود را بدانیم و 
بدانیــم نیازمند تحول در نظــام حکمرانی 
خود در عرصه هــای مختلــف اقتصادی، 
سیاســی و دفاعــی و امنیتی هســتیم و 
همچنین نیازمند یــک حکمرانی نو مبتنی 

بر گام دوم انقلاب هستیم.

با یک دیوان سالاری بسیار کهنه اما 
سرکش طرفیم

قالیبــاف ادامه داد: باید نقــاط قوت خود را 
تقویت کنیم و نقاط ضعف را برطرف کنیم. 
حرکت ما باید مبتنی بر مکتب حضرت امام 
)ره( باشــد که مبتنی بر عقلانیت، معنویت 
و عدالت اســت. بی شــک، در این مســیر 
چالش های جدی خواهیم داشت. ما با یک 
دیوان سالاری بســیار کهنه اما مستحکم و 

سرکش طرفیم. 
من بارها گفته ام امروز در کشــور چهار قوه 
داریم، نه ســه قوه. قوه دیوان سالاری بر سه 

قوه دیگر حکمرانی می کند.
وی اظهــار داشــت: تعــارض منافــع نیز 
یکی از مشــکلات جــدی اســت. یکی از 
دســتورکارهای مجلس تصویــب قانونی 
برای جلوگیــری از تعارض منافع اســت. 
طرح مدیریت تعــارض منافع را در مجلس 
یازدهم حتماً پیگیری می کنیم. پیش بردن 
این امر نیاز به جهاد تصمیم دارد، تصمیمی 
که مبتنی بر عقلانیت و خرد جمعی باشــد. 
تصمیمــی شــجاعانه و همگرایانــه و باید 
تصمیمی طبق باورهای مشــترک بگیریم. 
باید حاضر باشــیم تلخی ها و ســختی های 
آن را بپذیریــم و حاضر باشــیم بــرای این 
تصمیم ها، آبرویمان را به مردم هدیه کنیم 

و از تهمت ها احساس نگرانی نکنیم.
رئیس قــوه مقننه افــزود: امروز بــرای ما 
مســئولان مهمتر از جهاد تبییــن، جهاد 
تصمیم اســت. اگر ما امــروز جهاد تصمیم 
گرفتیم و جامعه جهاد تبیین را دنبال کرد، 

منجر به جهاد تولید می شود.

نیازمند یک فهم مشترک از برنامه 
هفتم هستیم

رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
امروز که در آســتانه آمدن برنامه هفتم به 
مجلس هستیم، نیازمند یک فهم مشترک 
از همین برنامه ایــم. باید یک درک واقعی از 
آن داشته باشــیم. ما در برداشت و تعبیر از 
آن برنامه هم باید اشــتراک داشته باشیم. 
آنقدر فرصت و منابع نداریم که ده ها اولویت 

داشته باشیم. ما باید اولویت های مشترک و 
محدودی را مشخص کنیم. ما آن قدر زمان 
از دست داده ایم که فرصت نداریم این برنامه 
را طبق روش هــای دلبخواهی پیش ببریم. 
حتی در روش رســیدن به اهــداف هم باید 
اتفاق نظر پیــدا کنیم تا بتوانیــم در برنامه 

هفتم موفق باشیم.
قالیباف تاکید کــرد: در سیاســت ارزی و 
ریالی خودمان بایــد تصمیم بگیریم که چه 
می خواهیم کنیم. آیا ارز صرفــاً کالایی در 
فرآیند عرضه و تقاضاســت یا ارز یک متغیر 
اســت؟ ارز یک متغیر مســتقل یا وابسته 
نیست، اما حتماً یک متغیر میانه، واسطه و 
تأثیرگذار بر اقتصادمان است و باید برای آن 

تصمیم بگیریم.
رئیــس قــوه مقننــه با اشــاره بــه اینکه 
بین ســرمایه و ثــروت فرق اســت، گفت: 
البتــه شــجاعت ایــن را نداریــم که در 
تصمیم گیری ها و اجرا ایــن دو را از یکدیگر 
تفکیک کنیم. شــاید هم برنامه و توانش را 
نداریم. آیا سیاســت های مــا توزیع ثروت 
موجود اســت یا اولویت با سیاســت های 
خلق ثروت اســت؟ اگر این را معلوم کردیم، 
در قانون گــذاری و اجرا تکلیفمان روشــن 

می شود.

اقتصاد مردمی به معنای اقتصاد 
مقاومتی است

وی اظهار داشت: مردمی سازی یک رویکرد 
نیست و یک نگرش اســت و اقتصاد مردمی 

به معنای اقتصاد مقاومتی اســت. عدالت را 
هم مردم باید پیاده کننــد. ما دفاع مقدس 
را با مردم اداره کردیم و موفق شدیم. ارتش 
و ســپاه به تنهایی از پس کار برنمی آمدند 
و مــردم پــای کار آمدند و موفق شــدیم. 
هوافضای امروز نتیجه حضور مردم در دفاع 
مقدس اســت که امروز جزو ۵، 6 کشور اول 

دنیا در این حوزه هستیم.
قالیباف تاکید کرد: بایــد بین مردم و دولت 
تعامل باشــد. ما در نیروی انتظامی و ۱۱۰ 
هوشمندســازی کردیم. مردم بــه امنیت 
کشــور کمک می کردند و مــردم بودند که 
جرم را تشــخیص مــی داد و مــا را مطلع 
می کردند و با کمترین هزینه ما را ســمت 
محل جــرم هدایــت می کردنــد. اقتصاد 
مردمی اقتصادی اســت که با مردم تعامل 
داشته باشــیم. ما امروز مزاحم کارآفرینان 
هســتیم و به جــای حل مشــکلات آنان و 
تســهیل کارشــان، چوب لای چرخ آنان 

می گذاریم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
در توسعه زیرســاخت و اجرای پیشران ها 
مهم اســت که از چه طریقی ایــن اتفاقات 
رخ دهد، اظهار داشــت: هــر تصمیمی که 
می گیریم عمدتاً ســمت خلــق نقدینگی 
است. آیا امروز اســتراتژی سیاسی ما مقدم 
بر اســتراتژی تولیدی ماســت یا خیر؟ آیا 
بایــد از همه بنگاه هــای تولیدی کشــور 
حمایت کنیم یا این حمایت باید هوشــمند 
و مشخص باشد؟ باید متوجه باشیم مفهوم 

اســتقلال اقتصــادی با مفهوم اســتقلال 
سیاسی متفاوت است.

وی با تاکید بــر اینکه امروز در شــرایط بد 
اقتصادی بیشــترین فشــار بر مردم است، 
تصریح کرد: این مردم هســتند که اقتصاد 
را به ثبات می رسانند، نه تصمیم گیری های 
مــا در مجلــس و دولــت. هر جا باشــیم 
رویکرد هوشمندســازی، شفاف ســازی، 
مردمی ســازی و کارآمدســازی جــواب 

می دهد.

تورم محصول رشد نقدینگی است
قالیباف با اشــاره به اینکه تــورم محصول 
رشد نقدینگی اســت و از ناترازی عملیاتی 
بودجه و ناترازی بانک ها نشــئت می گیرد، 
گفــت: نتیجه آن ســلطه مالی بر ســلطه 
پولی می شود. تا درباره این مسائل تصمیم 
نگیریم و آن هــا را شــفاف در برنامه هفتم 
تبدیل به قانون نکنیم و پای آن نایســتیم، 
همین آش و کاســه ای که امروز اســت، در 

اقتصاد ما ادامه خواهد داشت.
وی تاکید کــرد: به عنوان یک شــهروند و 
خدمتگــزار مردم در مجلــس می گویم که 
با تمام وجود ایســتاده ام تا در برنامه هفتم 
تلاش کنــم و در این مســیر حرکت کنیم. 
عاجزانه دســت نیاز خود را به ســوی همه 
نخبگان، کارآفرینان و همه مجاهدان عرصه 
اقتصاد کشــور دراز می کنم تا این مســائل 
را در برنامــه هفتم حل کنیــم و با تصمیم 
شــجاعانه، عاقلانه و عالمانه بــه یک ثبات 

اقتصادی برسیم.

باید از خام فروشی و وابستگی به نفت 
جلوگیری شود

رئیس مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
اینکه معتقدم همه انفال بایــد به صندوق 
توســعه ملی بیاید، ادامه داد: چه فرقی بین 
معدن، نفت و گاز است؟ انفال مال دولت ها 
نیست و برای ملت است. باید از خام فروشی 
و وابســتگی به نفت جلوگیری شــود و به 
سمت اســتقلال اقتصادی پیش برویم. در 
صندوق های توسعه در ســطح جهان، سه 
قاعده انباشت و برداشــت و سرمایه گذاری 

وجود دارد که ما هم باید رعایت کنیم.
وی با بیان اینکه ما صندوق توســعه ملی را 
یک نقطه کانونی برای پیشــرفت کشــور 
می دانیم، گفت: ایــن صندوق می تواند یک 
موتور محرکه ای باشــد که هم بیشتر نقش 
سیاســت گذار داشته باشــد و هم نقشه راه 

باشد و جورچین اقتصاد را درست کند.
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وسازان سر مردم   ۳ بلای بزرگی که خودر
و کشورآورده اند!

محمود نقدی پور در حالی که بســیاری از مستاجران و از جمله جوانان 
از داشتن مســکن ناامید شــده اند و فاصله درآمدی آنان با داشتن یک 
خانه نقلی بسیار زیاد شده است و عملًا امکان خرید خانه برای بسیاری 
از جوانان وجود ندارد؛ اما بهتر است در همین سطر دوم از مسئله مسکن 
بگذریم و به داســتان عجیب و غم انگیز خودرو بپردازیــم که به مانند 

مسکن در حال تبدیل شدن به یک تراژدی ملی و اقتصادی است.
یکی از چالش برانگیزترین و پربحث ترین مســائل روز جامعه، مسئله 
خودرو به عنوان یکی از شــاخص های رفاه نســبی جامعه است که هم 
اکنون در صدر اخبار قــرار دارد. از صف های عریــض و طویل مردم در 

سامانه های مختلف خرید خودرو تا دعواها بر واردات خودرو و...
آنچه روشن است این است که مردم به شدت از وضعیت حاکم بر صنعت 
خودرو در کشور ناراضی هستند و این عدم رضایت به سایر ابعاد زندگی 
اجتماعی آنها نیز تســری پیدا کرده است و اسباب نارضایتی و نا امیدی 
جامعه بخصوص جوانان گشــته اســت، خودروها و خودروسازانی که 
خسارات زیادی بر کشور،مردم و انقلاب وارد کرده اند. در همین رابطه، 
رهبر معظم انقلاب نیز با بیــان اینکه با وجود حمایــت زیاد از صنعت 
خودرو در کشور، کیفیت خودرو خوب نیست فرمودند: مردم ناراضی اند 
و حق با مردم اســت.در ادامه به سه مورد از خســارت های وارد شده از 

سوی خودروسازان به کشور اشاره می کنیم:
۱. قیمت های افسارگســیخته و افزایش نارضایتی اجتماعی؛ آنچه در 
رابطه با خودرو در جریان اســت زمینه های نارضایتی گســترده مردم 
را فراهم کرده اســت؛ مســئله ای که اخیرا نیز منجر به استیضاح وزیر 
صمت شد. تداوم چنین شــرایطی از یک سو، خســارات عدیده ای بر 
اقتصاد کشور تحمیل می کند و بســتر لازم برای بی ثباتی اقتصادی را 
فراهم می کند و از ســوی دیگر، منجر به بدبینی فزاینده مردم به مقوله 
مهم تولید داخلی و نارضایتی اجتماعی می شــود. لازم به ذکر است که 
در ۴ سال اخیر، قیمت خودرو ۱9 برابر شده اســت. این در حالی است 
که درآمد کارگران حدود ۴ برابر شده است. همین مسئله منجر به این 
شده که عملا بسیاری از مردم دیگر توان خرید خودروهای بی کیفیت 
داخلی را نداشــته باشــند و در صف های عریض و طویل سامانه های 
فروش خودرو بمانند تا شاید با فروش طلای زن و بچه شان بتوانند یک 

خودروی ناایمن خریداری کنند!
۲. بنزین و آلایندگی؛ فاجعه دیگری که خودروسازان داخلی به ارمغان 
آورده انــد، آلودگی هوا بوده اســت؛ به گونه ای کــه حتی خودروهای 
صفر کیلومتر خودروســازان ما در مراکز معاینه فنی مردود می شوند. 
به گونــه ای که خودروهــای آلاینده و فرســوده داخلی، ســالانه 99 
هزار و ۲۸۰ هزار میلیــارد تومان)حدود ۱۰۰ همت( بنزین کشــور را 
می سوزانند. پیش بینی می شود تا ۴ سال آینده مصرف بنزین از حدود 
۳۱ میلیون بالاتر می رود که می تواند تبعات جبــران ناپذیری را برای 
کشور به همراه داشته باشد. اگر خودروســازان داخلی استانداردهای 
لازم را رعایت نکنند، هم اقتصاد کشــور تحت تاثیر شدید قرار خواهد 
گرفت و هم محیط زیست با آسیب های جدی مواجه می شود. مصرف 
سوخت خودروها در ایران بســیار بالاتر از میانگین جهانی است. طبق 
گزارش های منتشرشــده، میانگیــن مصرف جهانی ســوخت برای 
خودروهای ســبک ۵ لیتر در هــر ۱۰۰ کیلومتر اســت، درحالی که 
خودروهــای داخلی ایران به طور متوســط حدود ۸ لیتر ســوخت در 
هــر ۱۰۰ کیلومتر مصرف می کنند. پس مصرف ســوخت خودروهای 

داخلی ایران تقریباً سه لیتر بیش از مصرف جهانی است.
هزینه های آلودگی هوا برای اقتصاد کشــور سرسام آور و سنگین است. 
هزینه ها بیش از ۳۰ میلیارد دلار و برابر بــا ۲.۴۸ درصد تولید ناخالص 
ملی کشور است. براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، خسارت 
آلودگی هوا بر ســلامتی شــهروندان تهران حــدود ۳/۲ میلیارد دلار 
تخمین زده شده اســت که این میزان برای کل کشور به ۷ میلیارد دلار 
می رســد. گزارش مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به گزارش وزارت 
بهداشــت در خصوص آلودگی هوا می افزاید که طــی آن آلودگی هوا 
ســالیانه حدود ۳۷۵۱ نفر در شــهر تهران قربانی می گیرد و همچنین 
میزان مرگ و میر ناشی از آلودگی هوا در کل کشور به سالیانه ۱۱۱۵9 
نفر می رسد و به این نکته اشــاره کردند که تقریباً آمار قربانیان آلودگی 
هوا با آمار تلفات جاده ای برابری می کند. چنین هزینه ای باعث کاستن 
از منابع عمومی، تأثیر منفی بر رشــد اقتصادی و کاهش ســطح رفاه 

نسبی در زندگی شهروندان می شود.
۳. تلفات گسترده انسانی در تصادفات؛ در سالیان اخیر، انتقادات زیادی 
درباره ناایمن بودن خودروهای تولیدی خودرو ســازان مطرح شــده 
است؛ خودروهایی که به دلیل نداشتن استانداردهای لازم، بسیاری از 
هموطنانمان را به کام مرگ کشانده اند. سالیانه بیش از ۱6 هزار ایرانی 
جان خود را در تصادفات جاده ای و شــهری از دست می دهند و هرساله 

حدود ۲۰ برابر تعداد کشته شدگان نیز مجروح به جای می گذارد.
بر اساس منابع مختلف، بین ســال های ۱۳۷۳ تا ۱۳99 بیش از ۵۰9 
هزار نفر در تصادف های رانندگی کشــته شــده اند. فقط در دو ماه اول 
ســال جاری، هرروز به طور میانگین ۴۰ نفر در جاده هــای ایران در اثر 
تصادفات رانندگی جان خود را از دســت دادند. همچنین، خســارت 
ناشی از تصادفات رانندگی در ایرانچند برابر میانگین جهانی است و به 
 )GDP( گفته کارشناســان، حدود پنج درصد از تولید ناخالص داخلی
کشور را شــامل می شــود.افزایش نارضایتی های عمومی از وضعیت 
خودروی کشور، تشــدید آلایندگی های زیســت محیطی و آلودگی 
هوا و مرگ و میر گســترده مردم در تصادفات جاده ای ســه خسارت 
بزرگی هســتند که خودروسازان بر پیکر اقتصاد کشــور وارد کرده اند 
که باعث گسترش ســطح نارضایت مندی و نا امیدی در جامعه گشته 
و هرچه زودتر باید بــرای آن فکری کرد. واردات خــودرو، ملزم کردن 
خودروســازان به رعایت اســتانداردهای لازم و اتخاذ سیاســت های 
پایدار بــرای جلوگیری از نوســانات قیمت ها از جمله مواردی اســت 
که سیاســتگذاران حوزه خــودرو و از جمله وزارت صمــت باید برای 

سروسامان دادن به بازار نابسامان خودرو مدنظر قرار دهند.

وزارتصمتخبرداد
وهای فرسوده در صف  ح خودر متقاضیان طر

عادی قرار نمی گیرند؛ زمان تحویل کوتاه تر است
طبق اعــلام وزارت صنعت، معــدن و تجارت، دارنــدگان خودروهای 
فرســوده که در طرح جایگزینی خودروهای فرســوده در مرحله دوم 
فروش یکپارچــه قرار دارد، در صــف انتظار خودروهــای طرح عادی 
قرار نمی گیرند و با متقاضیان عادی قرعه کشــی نوبت دهی نمی شوند، 

بنابراین در زمان کوتاه تری می توانند محصول خود را دریافت کنند.
طبق اعــلام وزارت صنعــت، معدن و تجــارت،   آن هایی کــه در طرح 
جایگزینی خودروهای فرســوده شــرکت خواهند کرد، در صف انتظار 
خودروهای طرح عادی قرار نمی گیرند و در زمــان کوتاه تری می توانند 
محصول خود را  دریافت کنند.در مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها، 
طرح جایگزینی خودروهای فرســوده هم به دو طرح ویــژه متقاضیان 
عادی و طرح جوانی جمعیت )ویژه مادران( اضافه شده است.در این طرح 
که همه شرایط عمومی و اختصاصی همچون داشتن گواهینامه رانندگی 
معتبر، عدم خرید یــا تحویل خودرو از خودروســازان داخلی در ۴۸ ماه 
گذشته، هر کدملی یک دستگاه و... لحاظ می شــود و طبق تاکید مدیر 
سامانه یکپارچه تخصیص خودروها، تعریف حســاب وکالتی و مسدود 

کردن ۱۰۰ میلیون تومان در این حساب هم پیش شرط اصلی است.

یادداشت

از اردیبهشت ماه سال ۱۳9۷، دولت قبل تصمیم گرفت 
تا با طرحــی به نام تخصیــص ارز ترجیحی به کالاهای 
اساســی و مورد نیاز مردم، جلوی افزایش قیمت و تورم 
را گرفته و بازار را کنترل کند امــا ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
تخصیص، اجرا و نظارت کارایی لازم را نداشــت و نهایتا 
حذف شد.در پی تشدید تحریم های آمریکا علیه ایران 
در اردیبهشت ماه ۱۳9۷، دولت وقت تصمیم گرفت که 
به همه کالاهای وارداتــی ارز با نرخ ترجیحی تخصیص 
دهد، ارزی با نرخ ۴۲۰۰ تومانی. اما با توجه به تخصیص 
۱۸ میلیارد دلار از منابع ارزی کشــور بــه واردات انواع 
کالاهای لوکس و غیرضرور در ســال نخســت اجرای 
این طرح، فهرســت مذکور به ۲۵ قلــم کالا تقلیل پیدا 
کرد و نهایتا به پنج قلم کالای اساسی، دارو و تجهیزات 

پزشکی محدود شد.
نتیجه اجرای این طرح تخصیص حــدود ۷۰ میلیارد 
دلار ارز با نرخ ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانی در طول چهار 

ســال بود اما با این وجود قیمت بســیاری از 
کالاها در بازار از جمله کالاهای اساسی، دارو 
و تجهیزات پزشــکی که همچنان مشمول 
ارز ترجیحی بودند افزایــش یافت که عملا 
نشانه ناکارآمدی این طرح بود. چرا که توزیع 
ناعادلانه یارانه ارزی و اتلاف منابع تا رسیدن 
به دست مصرف کننده نهایی، گسترش فساد 

در برخورداری از منابع ارزی کشــور، قاچاق معکوس 
محصولات و اعطای یارانه به مصرف کنندگان خارجی، 
تشدید رشــد پایه پولی از محل افزایش ذخایر خارجی 
بانک مرکزی و ایجاد آثار بلندمدت تورمی از مهمترین 
تبعات تخصیــص ارز ترجیحی بود.بــه همین دلیل 
دولت و بانک مرکزی پس از بررســی های کارشناسی 
و با همکاری نمایندگان مجلس تصمیــم گرفتند ارز 
۴۲۰۰ تومانی را در قانــون بودجه ۱۴۰۱حذف کنند. 
آمارها نشــان می دهد که تــا پایان ســال ۱۴۰۱ در 

مقایســه با مدت مشابه ســال قبل، واردات 
روغن آفتابگردان و گندم بــه ترتیب حدود 
۳۲ درصد و ۴۷ درصــد و دوره واردات ذرت 
و روغن پالم نیز به ترتیب حدود ۲۳ درصد و 

۲۲ درصد کاهش یافته است.
میزان کاهــش واردات، نتیجــه اصلاح یک 
سیاســت غلط بوده کــه به برخــی فعالان 
اقتصادی انگیــزه بیش اظهــاری در واردات یا واردات 
به قصد قاچاق بــه کشــورهای همســایه را می داد.  
همچنین علاوه بر این در نیمه نخســت ســال ۱۴۰۱ 
میــزان ارز تخصیصی برای واردات کالاهای اساســی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل با وجود افزایش شدید 
قیمت های جهانی با کاهــش دو میلیارد دلاری مواجه 
شد.از سوی دیگر، بررســی ها نشان می دهد که حذف 
ارز ترجیحی صرفه جویی ۱۳۰ هزار میلیارد تومانی را 
در منابع مالی دولت به همراه داشــت که می توانست 

سبب کسری بودجه شــود و تورم ۱۵ تا ۲۰ درصدی را 
به نرخ کنونی آن تحمیل کند.

همچنین طبق آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی 
پس از وقوع جنگ اوکراین و بروز تورم جهانی و در نظر 
گرفتن قیمت هــای جدید بین المللــی، برای واردات 
کالاهای اساسی در ســال ۱۴۰۱ به میزان وزنی سال 
قبل، به جای ۸ میلیارد دلار بــه ۱۸ میلیارد دلار منابع 
ارزی نیاز داشــت.بنابراین می توان گفت که حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی یکی از مهم تریــن تصمیمات دولت در 
حوزه اقتصاد بود که بســیاری از کارشناسان و فعالان 
اقتصادی کشور نیز طی چهار سال گذشته بر ضرورت 
اجرای آن تاکید داشــتند. چرا که ادامه روند پیشــین 
در شــرایط کنونی بانک مرکــزی را بــا چالش تهیه 
ارز به قیمت توافقی و تخصیــص آن قیمت ترجیحی 
مواجه می کرد که تبعات تورمی آن به مراتب بیشتر از 

وضعیت کنونی بود.

 رییس کمیســیون کشــاورزی و صنایع غذایی اتاق 
تعاون ایران گفت: قیمت گذاری دســتوری در کوتاه 
مدت باعث ثابت ماندن قیمت کالا می شــود، اما بعد از 
مدتی همین قیمت دستوری و سایر هزینه های تولید 

منجر به کاهش تولید و افزایش قیمت ها خواهد شد.
ارسلان قاسمی اظهار داشت: مواد اولیه تولید و هزینه 

دســتمزد در ســال جاری افزایش یافته است؛ ضمن 
اینکه ۳۵ درصد هزینه حمل و نقل بــالا می رود و نرخ 

تورم نیز تاثیرگذار است.  
وی افــزود: افزایــش قیمت ها مربوط به ایــن دولت و 
دولت هــای قبلی نیســت؛ بلکه مولفه هــای مختلف 
اقتصادی تاثیر دارند که باید درست کنار یکدیگر قرار 

گیرد.
رییس کمیســیون کشــاورزی و صنایع غذایی اتاق 
تعــاون تاکید کرد: ما یک کشــور تولیدی هســتیم و 
همه ظرفیت ها برای رونق تولید فراهم است که نیاز به 

برنامه ریزی درست و کارشناسی دارد،
قاسمی با اشــاره به ثبات در اقتصاد گفت: پارامترهای 

اقتصادی را نمی توان با قیمت گذاری دستوری تعیین 
کرد.

وی ادامــه داد: بــرای رشــد تولید بایــد بخش های 
اقتصادی را به صورت تخصصــی از یکدیگر جدا کرد؛ 
به طور قطــع امســال پیش بینی می کنیم که رشــد 

اقتصادی در بخش کشاورزی مثبت باشد.

ارز

بازار

خریدار  رئیــس هیات عامــل صندوق 
توسعه ملی ضمن شفاف ســازی منابع این 
صندوق اعلام کرد که صندوق توســعه ملی 
در وصــول مطالبات با دولت ســیزدهم به 

نتایج خوب رسیده است.
 مهــدی غضنفــری در ســومین همایش 
حکمرانی نوین صندوق توســعه ملی، که با 
حضور رئیس مجلس برگزار شــد، درمورد 
میزان دارایی صندوق توســعه ملی توضیح 
داد: هفته قبل در همایش اقتصاد هوشمند 
و توسعه مالی گزارشــی ارائه کردم مبنی بر 
اینکه برداشــت صندوق توســعه ملی یک 
صندوق ۱۵۰ میلیارد دلاری است، دولت ها 
از صندوق توســعه ملی ۱۰۰ میلیارد دلار 
برداشت کرده اند و میزان مطالبات صندوق 

نیز ۴۰ میلیارد دلار است.
وی ادامه داد: از این آمار اینطور برداشــت 
شــد که مانده صندوق ۱۰ میلیــارد دلار 
اســت درحالی که همه دولت ها کاملا واقف 
هستند که تسهیلاتی که با نرخ سود پایین 
به آن ها پرداخت شــده اســت جزو دارایی 
صندوق است و بلاعوض نیست؛ حتی برخی 
منابع برگشته است و صندوق توانسته از این 
منابع برای ارائه وام اســتفاده کند. درواقع 
گزارش من درمــورد موجودی بــود اما به 
دارایی تبدیل شــد. درحالی که مبلغی که 
تحت عنوان تســهیلات دادیم به صندوق 

برمی گردد.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با 
تاکید بر اینکه این صندوق پای صد میلیارد 
دلار خود ایســتاده اســت، گفت: صندوق 
توســعه ملی چاره ای جز افزایــش دارایی 
ندارد، حتی ۱۷۰ میلیــارد دلار هم برازنده 
صندوق نیســت، برای این منظور نیز طرح 

ها و برنامه های زیادی داریم.

لزوم شفافیت در ارائه آمار و اطلاعات 
صندوق توسعه ملی

غضنفری با اشــاره به جایگاه صندوق های 
ثروت ملــی در دنیا عنوان کرد: ۵۵ کشــور 
صاحب صندوق ثروت ملی هستند و برخی 
کشــورها نیز دارای چند صندوق هستند، 
ایران هم این قابلیت را دارد. اصول سانتیاگو 
که ۲۴ اصل دارد می تواند محور خوبی برای 
حمکرانی باشد؛ این صندوق کمک می کند 
یک صندوق کاملا شــفاف و عاقلانه داشته 

باشیم. 
گاهی به من خرده گرفته می شــود که چرا 
آمار و اطلاعات صندوق را بــه عموم اعلام 
می کنم درحالی کــه به نظر مــن هرگونه 
حرکت صندوق باید کاملا شــفاف باشــد، 

زیرا همه جمعیت کشور ذینفع آن هستند؛ 
بنابراین اقتضای اصول ما شفافیت است که 
از هرگونــه رانت جلوگیری شــود و تعرض 

منابع ایجاد نشود.

وام به دولت نباید با کمک به دولت 
اشتباه گرفته شود

وی با بیان اینکه نباید منابع صندوق توسعه 
ملی بــا ذخایر ارزی کشــور که نــزد بانک 
مرکزی اســت اشتباه گرفته شــود، گفت: 
سیســتم حسابرســی باعث از دست رفتن 
منابع صندوق می شــود. سرمایه گذاری ای 
که بازگشــت اقتصادی ندارد مــورد قبول 
نیســت، به نظر من مفهوم صندوق توسعه 
ملی باید در برنامه هفتــم به صندوق ثروت 

ملی تغییر داده شــود تا بتوانیــم اقدامات 
موثرتر انجام دهیم.

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با 
تاکید بر اینکه وام به دولت ها نباید با کمک 
به دولت ها اشــتباه گرفته شود، اظهار کرد: 
سرمایه گذاری صندوق توســعه ملی آغاز 
شده اســت اما برخی ما را سرزنش می کنند 
و می گویند به ســمت بنــگاه داری رفتید 
درحالی که بنگاه داری برای ما سهم مهلک 

است، ما باید بنگاه سازی کنیم.

همه منابع حاصل از فروش نفت
 به صندوق داده شود

غضنفری با بیــان اینکه صندوق توســعه 
ملی تنها صندوق ارزی کشــور است، گفت: 

بنابراین نباید با این صندوق رفتار صندوق 
ریالی داشته باشــیم. پیشــنهاد صندوق 
توســعه ملــی این اســت که همــه منابع 
حاصل از نفــت را به صندوق دهنــد تا این 
صندوق سرمایه گذاری کند و از محل سود 

سرمایه گذاری به دولت پول بدهد.
وی ادامــه داد: مــاده ۵۲ قانــون احــکام 
بودجه ای صندوق را موظف کرده اســت که 
دوتا ۱۰ درصد از منابع خود را به ریال تبدیل 
کــرده و آن را وام بدهد، از این وام ســودی 
معادل سود بانکی نصیب صندوق می شود 
و سازمان حسابرســی صندوق را مکلف به 

پرداخت مالیات می کند. 
درحالی که تبدیــل منابــع ارزی به ریالی 
باعــث کوچک شــدن صندوق می شــود. 
صندوق توســعه ملی نیاز به حسابرســی 

خاص خود دارد.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
ادامه داد: حتی اگر منابــع صندوق نصف و 
یک دلار شده نیم دلار شــده باشد، با توجه 
به افزایش نرخ ارز، سیستم حسابرسب سود 

تشخیص می دهد.

آمادگی صندوق برای حضور
 در میادین نفتی مشترک

غضنفــری در ادامــه بــا بیــان اینکه در 
حکمرانی نویــن ورود همه عوایــد نفتی به 
صندوق اســت، گفت: صنــدوق آمادگی 
حضور در توســعه میادین مشــترک نفتی 
را دارد.از ایــن طریق می توانــد درامدزایی 
کرده و طلب خود از دولت را برداشته و سهم 

دولت را هم بدهد.
به گفته وی، صندوق توسعه ملی در وصول 
مطالبات با دولت ســیزدهم به نتایج خوب 

رسیده است.

نگاهی به تاریخچه ارز ترجیحی و حذف آن؛ ارز ۴۲۰۰ تومانی؛ سیاستی که کار نکرد!

رییس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون:قیمت گذاری دستوری و افزایش هزینه های تولید به افزایش قیمت ها منجر شد

رئیسسازمانبازرسی:صندوقتوسعهملیشفافنیست

 ۸ میلیارد دلار از سرمایه صندوق آب رفت
سمیه رسولی  رئیــس ســازمان بازرسی 
گفت: صندوق توســعه ملی ۸ حساب ارزی 
دارد که ارزش بعضی از ایــن ارزها دائماً در 
مقابل دلار کاســته می شــود که در همین 
حین حــدود ۸ میلیــارد دلار از ســرمایه 
صندوق آب شده است. ذبیح الله خدائیان در 
سومین همایش صندوق توسعه ملی با بیان 
اینکه همواره یکی از معضلات کشــورهای 
نفتی، شوک ها و نوسانات قیمت نفت است، 
اظهار داشت: همانطور که رهبری فرمودند، 
یکی از مشکلات کشور ما وابستگی بودجه 
به نفت است و این در حالی است که قیمت 
نفت در دســت تولید کنندگان نیست و ما 

قیمت آن را تعیین نمی کنیم.
رئیس ســازمان بازرسی کشــور افزود: در 
چنین کشورهایی، ما شــاهد منابع ناپایدار 
نفتی هستیم در مقابل مصارف و هزینه های 
پایــدار دولتی را داریــم. بنابراین به محض 
افزایــش قیمت ها، ما دچــار بیمار هلندی 
می شــویم و کاهــش قیمت نفت ســبب 
کســری بودجه و افزایش استقراض از بانک 

مرکزی و اخذ مالیات بیشتر و …. می شود.
وی گفــت: در خیلــی از کشــورهای دنیا، 
چنیــن صندوق هایی وجــود دارد و امری 
بسیار رایج است. در سال ۷9 ما نیز در کشور 

خودمان صندوقی تأســیس کردیم که در 
واقع به نوعی صنــدوق تثبیت ارزی بود که 
وظیفه آن تعدیل نوسانات قیمت نفت بود. 
البته ســال ۸9 صندوق توسعه ملی در واقع 
صندوق تکمیل شده ی همان صندوق بود 
که قرار شد تا بخشــی از منابع نفتی و گاز به 
آن واریز شــود.خدائیان گفت: برخی تصور 
می کنند صندوق توســعه ملــی صرفاً باید 
نقش تثبیتی در اقتصــاد ایفا کند و صرفاً در 
تنش های ارزی با اســتفاده از منابع آن بازار 
ارز را مدیریت کرد، این دیدگاه اشتباه است 
بلکه این صنــدوق نقش توســعه ای دارد و 
باید با ســرمایه گذاری مقدمات پیشرفت و 
رشــد اقتصاد را فراهم کند همچنین نقش 
صیانتی نیــز دارد به این معنا کــه باید این 

سرمایه را به نسل های بعدی انتقال دهد.

از 150 میلیارد دلار منابع صندوق
 100 میلیارد دلار را دولت ها برداشته اند

وی ادامــه داد: اولین نکتــه ای که صندوق 
توســعه ملــی را تاکنون صنــدوق موفقی 
نشــان نداده است، این اســت که صندوق 
توسعه ملی شــفافیت لازم را ندارد، اگر ما 
منابعی را به پــروژه ای اختصاص می دهیم 
باید مــردم بداننــد، یا به عنــوان مثال اگر 

دولت ها برای پوشش کســری ها دست به 
منابع صندوق دراز می کنند باید مشــخص 
باشد و همه از آن مطلع باشــند. نکته دیگر 
این است که هدف از صندوق نباید تثبیتی 
باشــد، صندوق توســعه ملــی خزانه دوم 
دولت نیســت.وی افزود: متأسفانه امروز از 
۱۵۰ میلیارد دلار منابــع صندوق، تاکنون 
حــدود ۱۰۰ میلیــارد دلار آن را دولت ها 
برداشــته اند. نمی شــود که دولت ها برای 
هر موضوعی مثــل کرونا و زلزلــه و … که 
به مشکل می خورند ســریع به رهبری نامه 
می زنند، که از صندوق توسعه ملی استفاده 
کنند. مشخصاً اگر شخص رهبری نبودند تا 

کنون یک دلار هم در صندوق نمانده بود.

400 بار از صندوق امهال گرفتند
رئیس ســازمان بازرســی افزود: میانگین 
میزانــی که باید بــه صندوق طبــق قانون 
اختصــاص داده شــود، اختصــاص داده 
نمی شــود. صندوق باید ســرمایه ای برای 
آینده باشد، در حالی که تبدیل به تهدیدی 
برای آینده شــده اند. همانطور که رهبری 
معتقدند، هر مبلغی که دولــت از صندوق 
برداشــت می کند باید به صورت تسهیلات 
باشــد، نه مبلغی که دولــت آن را بردارد و 
پرداخت نکند.وی ادامــه داد: بیش از ۴۰۰ 
بار از صنــدوق امهال گرفتند، یــا از طرفی 
دوره های بازپرداخت ۸ ســاله به ۱۴ سال 
افزایش پیدا می کند، مشــخص اســت با 
این شــرایط این صندوق هیچ پیشــرفتی 

نمی کند.

جایگاه صندوق توسعه با بانک ها 
عوض شده است

خدائیــان گفت: صنــدوق توســعه ملی 
وسیله ای برای ســرمایه گذاری است نباید 
نقش بانک ها را ایفا کند و همه به دنبال اخذ 

تسهیلات از آن باشند.
وی افزود: همچنین دیگــر نکته ای که باید 
گفت این است که صندوق توسعه ملی باید 

مستقل باشد، در شــرایط فعلی دبیرخانه 
صندوق در ســازمان برنامه و بودجه است، 
مشخص اســت که دغدغه ســازمان صرفاً 
تدویــن و تنظیم بودجه کشــور اســت و 
دغدغــه ای در خصــوص منابــع صندوق 

توسعه ندارد.

آب شدن 8 میلیارد دلار از سرمایه 
صندوق

خدائیان با اشــاره به طرح هایی که صندوق 
توسعه ملی به آن تسهیلات می دهد، گفت: 
صندوق هیچ نقشی در بررسی پروژه ای که 
تســهیلات می دهد ندارد، که آیا این پروژه 
توجیه اقتصادی دارد؟ بازگشت سرمایه آن 
چطور است و … از دیگر معضلات صندوق 
توسعه ملی این است که شاهد عدم مدیریت 
منابــع ارزی صنــدوق در بانــک مرکزی، 
هستیم.رئیس ســازمان بازرســی کشور 
تاکید کرد: صندوق توســعه ملی ۸ حساب 
ارزی دارد، که بعضــی از این ارزهــا دائماً 
ارزش آنها در مقابل دلار کاسته می شود اما 
صندوق چون مدیریتی بر آنها ندارد، حدود 
۸ میلیارد دلار از سرمایه صندوق در همین 
بین و به واسطه ی کاهش ارزش برابری نرخ 

بعضی ارزها در مقابل دلار، آب شده است.

و خودر
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صدور ویزای حاجی های ایرانی آغاز شد
معاون سازمان حج و زیارت از آغاز صدور روادید الکترونیکی حج تمتع 

۱۴۰۲برای زائران ایرانی و عوامل اجرایی حج خبر داد.
به نقل از ســازمان حج و زیارت، غلامرضا رضایی درباره صدور روادید 
الکترونیکی حج گفت: صدور نخســتین روادید الکترونیکی حج تمتع 
۱۴۰۲ از شنبه ۲۳ اردیبهشــت ماه برای عوامل اجرایی و حجاج خانه 

خدا آغاز شد.
 معاون امور حج و عمره ســازمان حج و زیارت درباره روند صدور روادید 
توضیح داد: عملیــات صدور روادید برابر ضوابط و مقررات حج کشــور 
میزبان )عربســتان(، پس از تعیین نوع و کیفیت تمــام خدمات مورد 
نیاز حجاج در سرزمین وحی، اعم از وســایط نقلیه و شرکت های طرف 
قرارداد، هتل های مورد اســتفاده حجاج در شــهرهای مکه و مدینه، 
خدمات مشاعر مقدســه و همچنین شرکت های طرف قرارداد سازمان 
حج و زیارت در بخش هــای تغذیه و تدارکات، پس از ثبت در ســامانه 
تعیین شــده تحت پوشــش وزارت حج و عمره عربســتان، به صورت 

الکترونیکی انجام می شود.
وی افزود: با پیگیری های به عمل آمده و همــکاری خوب وزارت حج و 
عمره و امور خارجه عربستان سعودی و همچنین روند طی شده در ثبت 
اطلاعات عنوان شده در سامانه مذکور، نخستین روادید عوامل اجرایی 

حج تمتع امسال، صادر و چاپ شد.
رضایی گفت:  زیرساخت های دریافت این ویزا از چندی قبل در سازمان 
حج و زیارت فراهم آمده و با تلاش کارشناســان این ســازمان، روادید 
الکترونیکی عوامل اجرایی و حجاج در حال صدور اســت. نخســتین 
روادیدهای صادر شــده مربوط به عوامل ســتادی و آشــپزخانه های 

مرکزی است.
معاون امور حج و عمره ســازمان حج و زیارت با بیــان این که اطلاعات 
مورد نیاز برای صدور روادید الکترونیکی از سوی سازمان حج و زیارت، 
در حال ثبت در سامانه مربوطه است، افزود: خوشــبختانه اقدامات به 
موقع در حال انجام است و روادید ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر زائر کشورمان در 

اسرع وقت و ظرف چند روز آینده صادر می شود.
وی افزود: طــرف مقابل نیز در ایــن دیدار ابراز امیــدواری کرد که 
خدمات مــورد نیاز حجاج ایرانی به خوبی ارائه شــود و ســعی لازم 
برای خدمت رســانی مطلوب صورت گیرد تا حجاج ایرانی با آرامش 
اعمال خود را در ســرزمین وحی به پایان رســانند و با ســلامت به 

میهن اسلامی بازگردند.
رضایی که به تازگی به عربســتان برای پیگیری امور اجرایی مربوط به 
قرادادهای حج ســفر کرده است، با اشــاره به دیدارهایی که با مقامات 
حج عربستان داشته اســت،   اظهار کرد:  طرف مقابل در این دیدار ابراز 
امیدواری کرد که خدمات مورد نیاز حجاج ایرانی به خوبی ارائه شــود و 
سعی لازم برای خدمت رسانی مطلوب صورت پذیرد تا حجاج ایرانی با 
آرامش، اعمال خود را در ســرزمین وحی به پایان رسانند و با سلامت به 

کشور بازگردند.
بنابر آخرین اعلام سازمان حج و زیارت، اعزام زائران ایرانی به حج تمتع 

از سوم خردادماه ۱۴۰۲ آغاز می شود.

معاونانتظامیسازماننظامپزشکیکشور:

 افزایش ۳۰ درصدی شکایات اعمال پزشکی 
در کشور

 معاون انتظامی سازمان نظام پزشــکی کشور گفت: سال گذشته ۱۰۰ 
مورد پرونده پزشــکی در هیات های انتظامی این سازمان تشکیل شده 

که در مقایسه با سال ۱۴۰۰ ، ۳۰ درصد افزایش داشته است.

محمد خردمند در یک نشســت خبری افزود: در دوران همه گیری 
کرونا به دلیــل محدودیت هــای کرونایی ، مراجعه مــردم و انجام 
اعمال زیبایــی و جراحی کاهش یافتــه بود به همیــن  دلیل موارد 
شــکایت ها از این اعمال کمتر بوده اما در ســال گذشته شکایت ها 

روند افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه در جهت شــکایت از اعمال پزشــکی و زیبایی پلمب 
مطب ها و مراکز پزشکی نداشــتیم ، اظهارداشت: ۴6 درصد پرونده در 
دادسراها تشکیل شده و کیفرخواست برای آنها ثبت شده و بیش از ۱۰ 

هزار پرونده نیز در هیات های انتظامی ثبت شده است.
خردمنــد تصریح کــرد: ۵۰ درصــد محرومیت های انجام پزشــکی 
در هیات های بدوی ســازمان نظام پزشــکی صادر شــده و ۳۱ مورد 

محرومیت از طبابت داشتیم .

20 درصد شکایات مربوط به زیبایی است
معاون انتظامی سازمان نظام پزشــکی کشور قصور در اعمال و جراحی 
زیبایی، مسائل اخلاقی و غیره را از عمده شــکایت ها برشمرد و اظهار 
داشــت: انجام جراحی های زیبایی بیشــتر در تهران است و متاسفانه 
بسیاری از جامعه پزشــکی از جمله پزشــک و دندانپزشک وارد انجام 

زیبایی شدند و ۲۰ درصد شکایت ها مربوط به آن  است .

ثبت کمتر از 10 مورد شکایت در مورد عدم نصب کارتخوان
وی در مــورد عــدم نصب کارتخــوان در مطــب ها و مراکــز درمانی 
خاطرنشان کرد: در کمتر از ۱۰ مورد نیز شــکایت در مورد عدم نصب 
کارتخوان در مطب ها و مراکز درمانی داشتیم ، البته مستند سازی این 
مسئله برای معاونت درمان وزارت بهداشــت ، نظام پزشکی و تعزیرات 

حکومتی کم است.

باهمتسازمانزندانها
۱۰۴۰ مددجوی متجاهر استان تهران از ابتدای 

وری شدند پر سال باز
از ابتدای ســال جــاری تاکنون، تعداد هــزار و ۴۰ نفــر از مددجویان 
متجاهر اســتان تهران، ضمن نگهداری در اردوگاه کاردرمانی و حرفه 

آموزی تحت بازپروری قرار گرفته، به جامعه بازگشته اند.
 در اجــرای برنامه هــای تأمینــی و تربیتــی در اردوگاه حرفه آموزی 
و کاردرمانی فشــافویه، از ابتدای ســال جاری تاکنون تعــداد هزار و 
۴۰ نفر از مددجویان متجاهر که از ســطح شــهر جمع آوری شده اند، 
تحت بازپروری قــرار گرفته، با آموزش هــای لازم خانواده ها به جامعه 

بازگشته اند..
همچنین پس از جمع آوری مددجویان متجاهر از ســطح شــهر، در 
اردوگاه فشافویه ضمن نگهداری نسبت به غربالگری، بیماریابی، انجام 
امور بهداشــتی و درمانی، برنامه های فرهنگی، ورزشــی و همچنین 

اشتغال و حرفه آموزی آنان اقدام می شود.
نگهداری و ترخیص مددجویان اردوگاه یادشده، با حکم مراجع قضائی 

انجام شده، زیر نظر اداره کل زندان های استان تهران فعالیت می کند.

دیوار

هشــدار خالی ماندن ظرفیت برخی رشــته های فوق 
تخصصی پزشکی و خطر اعزام بیمار به خارج در آینده، 
لزوم اجرای کامل و نه شــعاری برنامه پزشک خانواده، 
خسران ناشــی از مهاجرت حتی یک پزشک از کشور، 
تاکید بر حفظ شــان و کرامت جامعه پزشکی، توزیع 
نامتناســب نیروی تخصصــی در کشــور و ...از جمله 
مباحثی بود که رییس کل ســازمان نظام پزشکی در 

نشستی خبری به تشریح آنها پرداخت.
دکتر محمد رئیس زاده در نشســتی خبری در پاسخ 

به ســوالی درباره برنامه وزارت بهداشــت 
برای اجرای برنامه پزشــک خانواده شهری 
و برآورد ســازمان نظام پزشــکی از نسخه 
جدید این برنامه گفت: در این که »پزشــک 
خانواده« طرحی لازم برای کشــور اســت، 
شــکی نیســت و اجرای ایــن برنامه جزو 
تکالیــف حوزه ســلامت اســت. همچنین 

اجرای صحیح آن به کاهش هزینه ها، حفظ ســلامتی 
مردم و همچنین پیشــگیری از پیشــرفت بیماری ها 

بســیار کمک خواهد کرد؛ اما مهم آن است 
که این برنامه درســت اجرا شــود؛ چراکه 
اجرای ناقــص آن گرفتاری هایی را به دنبال 
خواهد داشت؛ همانطور که حدود ۱۰ سال 
از اجرای ایــن برنامه در دو اســتان فارس و 
مازندران می گــذرد و همچنان چالش هایی 

را در این دو استان شاهد هستیم.
وی در عین حال افزود: درصد قابل توجهی از پزشکان 
و شاید بیش از ۴۰ درصد آنها در شهرهای بزرگ ساکن 

هستند. بنابراین توزیع نامتناســب نیروی تخصصی 
را قبول داریم؛ بــه طوری که ۴۲ درصــد متخصصان 
ما در پنج کلانشــهر ســاکن هســتند. بر این اساس 
ضمن اینکه قبول داریم توزیع خوب نیســت اما اینکه 
چرا متخصصان بعد از گذراندن طرح شــان در منطقه 
خدمت خود ماندگار نمی شوند، دلایل متعددی دارد. 
در این زمینه بایــد آمایش صورت گیرد و متاســفانه 
تســهیلات لازم برای ماندگاری پزشکان در شهرهای 

کوچک فراهم نشده است.

پزشکی

خریدار  رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیت نظام آمــوزش و پرورش توضیحاتی 
پیرامون برگزاری آزمون های نهایی خرداد 

۱۴۰۲ ارائه داد.
 محسن زارعی در نشســتی خبری در این 
باره اظهار کرد: طبــق مصوبات ۸۴۳،۸۵۵ 
و ۸6۳ شــورای عالی انقلاب فرهنگی، سهم 
ســوابق تحصیلی در کنکور سراســری در 
ســال ۱۴۰۲ به صــورت ۴۰ درصد قطعی، 
سال آینده ۵۰ درصد و تا سال ۱۴۰۵ به 6۰ 

درصد خواهد رسید.
وی افــزود: تا ســال گذشــته ارزشــیابی 
نهایی از دانــش آموزان، وابســته به کنکور 
و مهارت های تســت زنی بود و یک معظل 
برای نظام آموزشــی محســوب می شد که 
معلم، مدرسه و کلاس درس مرجعیت خود 
را از دســت داده بود. افزایش ســهم سوابق 
تحصیلــی می تواند فرصت خوبی باشــد تا 
مرجعیت به مدرســه برگــردد و از حافظه 

محوری صرف فاصله  بگیریم.

طراحی بانک سوالات کنکور 
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آمــوزش و پــرورش با بیــان اینکه 
تغییرات کنکوری می تواند دانش آموزان 
را به ســمت یادگیری عمیق ببرد گفت: ما 
در سال های گذشــته نیز امتحانات نهایی 
را داشــتیم اما با این مصوبه، جنبه رقابتی 
هم پیــدا می کنــد و باید بــه جنبه های 
مختلف از جمله برقراری عدالت کامل در 
طراحی ســوالات و... توجه شود. درهمین 
راستا بانک ســوالات کنکور طراحی شده 

است.

طراحی سوالات در فضای قرنطینه کامل
زارعــی ادامــه داد: افراد امین و مســلط به 
موضوع تدریــس و آزمون، بــرای طراحی 
ســوالات، انتخاب شــده اند و طراحی تمام 
سوالات چه آزمون های داخلی و چه خارجی 
در فضــای قرنطینه کامل انجام می شــود. 
بعد از طراحی ســوالات، سوالات رمزنگاری 
شــده و یک روز قبل از آزمون برای روسای 
حوزه هــای برگــزاری امتحانات ارســال 

می شود.
وی ادامــه داد: امنیت رمزنگاری ها بســیار 
بالاســت و قفل این رمزها بــه هیچ عنوان 
قابل بازگشــایی نیســت مگر با رمز اصلی. 
تکثیر ســوالات در روز برگزاری امتحانات 
نیز در اتــاق قرنطینه پــس از دریافت رمز 
انجام می شــود. با ایــن ســازوکار امکان 
لورفتن ســوالات امتحانات نهایی را به صفر 
رســانده ایم. این اطمینان را بــه خانواده ها 
می دهم که به هیچ عنوان امــکان لو رفتن 

سوالات وجود ندارد.

اوراق همه حوزه های امتحانی سراسر 
کشور الکترونیکی تصحیح می شود

رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پــرورش دربــاره تصحیح 
اوراق امتحانی گفــت: تصحیح الکترونیک 
را از خــرداد ۱۴۰۱ بــه صورت آزمایشــی 
برای حوزه های امتحانی خارج از کشــور و 
در دی ماه ۱۴۰۱ در برخی مدارس مناطق 
انجام دادیم و از این نوبت امتحانی بنا داریم 
تصحیح الکترونیکــی را در همه حوزه های 

امتحانی سراسر کشور انجام دهیم.
زارعی افــزود: مصححــان برگه های دانش 
آموزان استان خودشان را تصحیح نمی کنند 
و برگه های دانش آموزان اســتان های دیگر 
در اختیارشان قرار می گیرد. همچنین تنها 
یک مصحح ســوالات را تصحیــح نمی کند 
و دو مصحح این کار را انجام می دهد و ســه 
نســخه راهنمای تصحیح برای اســتان ها 

مبنای عمل قرار می گیرد.

اعلام سابقه تحصیلی داوطلبان کنکور 
به سازمان سنجش با تهیه کد یکتا 

رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پرورش بــا بیان اینکه جمع 
برگه هر صفحــه امتحانی را ســامانه انجام 
می دهد و نمره نهایــی را جمع بندی و اعلام 
می کند گفــت: باید ســابقه تحصیلی برای 
همه داوطلبان تولید شــود. یــک کد یکتا 
برای همــه داوطلبان تهیــه و این کدهای 
شناسه به ســازمان ســنجش اعلام شد و 
بر اساس همین کد، ســابقه تحصیلی را به 
صورت نمرات تراز شــده در اختیار سازمان 

سنجش قرار می دهیم.

 فراهم شدن امکان »ترمیم نمره« برای 
فارغ التحصیلان از خردادماه

وی دربــاره فارغ التحصیلان ســال ۸۵ به 
قبل و افــرادی که ســابقه  تحصیلی ندارند 
یا ســابقه تحصیلی آنها ناقص اســت گفت: 
دستورالعمل مربوطه از دی ماه ابلاغ و امکان 
ثبت نام برای ایجاد ســابقه تحصیلی فراهم 
شــد. همچنین فرصت ترمیم نمــره نیز به 
فارغ التحصیلان داده شد. این امکان از دی 

ماه فراهم بود و در خردادماه نیز وجود دارد.

توصیه ای به هنرستانیهای داوطلب 
شرکت در کنکور شاخه نظری 

رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پــرورش با اشــاره به اینکه 
دانش آموزان فنی و حرفه ای و کاردانش اگر 
متقاضی رشته هنر باشــند دروس عمومی 
خودشــان را آزمون می دهند گفت: اگر این 
دانش آمــوزان بخواهند در کنکور شــاخه 
نظری شــرکت کنند باید ایجاد ســابقه در 
آن شاخه را انجام دهند و برای آنکه تداخل 
پیش نیاید از استانها خواسته شده مدیریت 
کنند تا بــا آزمون هــای داخلــی تداخلی 

نداشته باشد.
 

تامین امنیت امتحانات نهایی توسط 
شورای امنیت استان ها

زارعی ادامه داد: به همه دســتگاه ها تکلیف 
شده است که همکاری لازم را برای برگزاری 
آزمون های نهایی با وزارت آموزش و پرورش 
داشــته باشــند. تامین امنیــت امتحانات 
نهایی جزو تکالیف شورای امنیت استان ها 
قرار گرفته و در بســیاری استان ها جلسات 

مربوطه برگــزار و تقســیم وظایف صورت 
گرفته است.

 
فریب سودجویان را نخورید 

وی ضمــن اعــلام اینکه تمــام حوزه های 
آزمون به دوربین مدار بسته  تجهیز شده اند 
و اگر هنوز حوزه ای دوربین نداشــته باشد 
باید ایــن کار را انجــام دهند اظهــار کرد: 
همچنیــن همه حوزه هــا بــه راکت های 

سیگنال یاب تجهیز شده اند.
رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آمــوزش و پــرورش افــزود: از دانش 
آموزان می خواهیم فریب شــبکه هایی که 
به دنبال ســودجویی هســتند را نخورند. 
آزمون هــا تشــریحی هســتند و دریافت 
پاسخ تشــریحی در حوزه هایی که دوربین 
و ســیگنال یاب دارند امکان پذیر نیست و 
اگر هم اتفاق بیفتد برگه های مشــکوک را 
بازبینی کــرده و طبق قانون رســیدگی به 

تخلفات با افراد برخورد می شود.

محرومیت یک تا 10 سال از شرکت در 
امتحانات در انتظار متقلبان

زارعی تاکید کرد: با هرنوع تخلفی با شــدت 
برخورد می شود و از دادستان خواسته شده 
اســت که شــعبه ویژه ای برای رسیدگی به 
جرائم تدارک ببینند و مقدمات لازم فراهم 
شــده اســت. شــبکه های امنیتی، فضای 

مجازی را رصد می کنند. 
صرف همراه داشتن وســیله الکترونیکی و 
وسیله تقلب، موجب محرومیت از امتحانات 
همان سال می شــود و اگر فرد از آن وسیله 
استفاده یا سوالات را افشا کند یا فرد دیگری 

را به جای خود به جلسه بفرستد از یک تا ۱۰ 
سال از تمام آزمون ها محروم می شود.

وی با بیــان اینکه شــرکت کننــدگان در 
آزمون هــا بــه هیچ وجــه وارد ایــن بازی 
نشــوند گفت: در نوبت قبل هم نمونه هایی 
داشتیم و دانش آموزان فریب خورده بودند 
و آینده دانــش آموزان تحت الشــعاع قرار 
گرفته بود. قصد ایجاد اضطراب نداریم، بلکه 
می خواهیم امنیت و آســایش را برای همه 

دانش آموزان فراهم کنیم.

25 درصد سوالات امتحانی ضریب 
دشواری پایین دارند

رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظــام آمــوزش و پــرورش تاکیــد کرد: 
درخواست ما این است که شرکت کنندگان 
در امتحانــات نهایــی به هیچ وجــه به این 
تبلیغات توجه نکنند و خود را برای شرکت 

در آزمون آماده کنند. 
از دی ماه و همین نوبت، طراحی سوالات ما 
مفهومی شــده اند و از طرح سوالات پرتکرار 
پرهیز می کنیم. مرجعیت با کتاب درســی 
است. ۲۵ درصد ســوالات ضریب دشواری 
پایین دارند. معتقدیم ســوال خوب سوال 
پیچیده و دشوار نیســت بلکه سوالی خوب 
است که تمام سطوح یادگیری را در بربگیرد. 

این را به طراحان سوال هم تاکید کرده ایم.
 

بررسی کارشناسی درخواست 
محدودسازی اینترنت در اطراف 

حوزه های امتحانی 
زارعی در پاسخ به پرسشــی درباره موضوع 
قطع اینترنت در اطراف حوزه های امتحانی 
گفــت: از آنجا کــه تخلفات و شــبکه های 
سودجو در پیام رسان های خارجی فعالیت 
داشــتند، درخواســت قطع اینترنت بین 
الملل در یک مدت زمانــی ۳۵ دقیقه ای تا 
ســاعت ۸:۳۰ صبح را داشــتیم که مصوب 
شد تا در کارگروهی بررسی شود و جلسات 
تخصصی داشتیم. دو موضوع تهیه اینترنت 
پایدار و پرسرعت برای حوزه های تصحیح و 
محدودســازی اینترنت در دستور کار بود و 

در حال بررسی کارشناسی هستیم.
وی آماری از برخورد با تخلفات امتحانی در 
سال گذشته نیز اعلام کرد و گفت: تخلف از 
به همراه داشتن جزوه تا وسایل غیرمجاز را 

در برمی گیرد. 
به تخلفات جزئی اشاره نمی کنم، اما 9 مورد 
تخلف در زمینه انتشار ســوالات را در نوبت 
امتحانی دی ماه کشف و با متخلفان برخورد 
کردیم. هیئت بدوی رســیدگی به تخلفات 
تشــکیل شــده اســت و کارگروه هایی در 

استان ها به تخلفات رسیدگی می کنند.

خریــدار  رئیس پلیــس راهــور فراجا 
اقدامــات پلیــس راهور درســال ۱۴۰۱ و 

برنامه های سال ۱۴۰۲ را تشریح کرد.
 سردار سید کمال هادیانفر ریاست محترم 
پلیس راهور فراجا در نشســت خبری خود 
اقداماتی که در ســال ۱۴۰۱ توسط پلیس 
راهــور انجام گرفتــه و وضعیــت ترددها و 
ســفرها در نوروز ۱۴۰۲ و برنامه ۱۴۰۲ این 

پلیس را تشریح کرد.
هادیانفر گفــت: از همه کاربــران ترافیکی 
تقدیر و تشــکر می شــود کــه در ترددها 
و ســفرها با پلیــس همــکاری می کنند و 
همچنین تقدیر و تشــکر از همکاران خودم 
که در ۲9۷ هزار کیلومتر در راه های کشور 
در ایام مختلــف به مردم خدمات رســانی 

می کنند.
وی افــزود: در حــوزه ترافیــک، کاهــش 
تصادفــات به صورت جدی در دســتور کار 
است و این در حالی اســت که ۳۲ دستگاه 
در این حــوزه نقش دارند کــه ایفای نقش 

می کنند.
هادیانفر بیان داشــت: ۵۱ میلیون گواهی 
نامه در کل کشور داریم که در سال جدید به 
۵۲ میلیون نزدیک می شویم که ۷9 درصد 
آن گواهی نامه خــودرو و و مابقــی موتور 

سیکلت و وسایل دیگر است.
رئیس پلیس راهور فراجــا گفت: بالغ بر ۵۱ 
میلیون انواع گواهینامه در کشــور داریم و 
۴۰ میلیون وسیله نقلیه. در واقع باید گفت 
به ازای هر ۲ نفر در کشــور یک وسیله نقلیه 
داریم.وی افزود: طرحی با عنوان طرح رنگ 
بندی گواهی نامه ها در دستور کار قرار دارد 
که براساس این طرح ســه رنگ گواهینامه 
یعنی ســفید، نقره ای و طلایی به رانندگان 

داده خواهد شد.
هادیانفر گفت: به تناسب روزهایی که خوب 
و قانون مدار رانندگی کرده باشــند و میزان 
جرایم گذشته گواهی نامه سفید رانندگان 
تبدیل به نقره ای می شــود کــه امتیازات 
بیشــتری دارد و بعد گواهــی نامه طلایی 
داده می شود که امتیازات بالاتری نسبت به 

نقره ای دارد.
به گفته رئیس پلیس راهــور فراجا دارنده 
گواهی نامه طلایی به معنــای راننده کاملًا 

قانون مدار است.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ مأموران پلیس 
راهور به ۱ میلیــون و ۱۰۰ هــزار تصادف 
خسارتی رخ داده رسیدگی کردند که برای 
۵۷۲ هزار فقره از این تعداد کروکی کشیده 
شده که یا خســارتی بیش از ۲ و نیم درصد 

بیمه شــخص ثالت یا جرحی یا فوتی بوده 
است.

سردار هادیانفر خاطرنشــان کرد: این عدد 
۲۸ درصد افزایش نســبت به ســال قبل را 

نشان می دهد.
رئیــس پلیــس راهــور فراجا گفــت: در 
تصادفات ســال ۱۴۰۱ متأسفانه ۱9 هزار و 
۴9۰ نفر از هموطنان در شــهرها و جاده ها 

فوت کردند.
وی خاطرنشان کرد: اگر روند افزایش تعداد 
کشــته ها همچون ســال ۱۴۰۱ ادامه پیدا 
کند تا پایان ســال ۱۴۰۲ این عدد به بیش 

از ۲۰ هزار نفر خواهد رسید.
ســردار هادیانفــر گفــت: ۵۲ درصــد از 

جانباختگان در لحظه و در صحنه تصادفات 
جان خود را از دست می دهند.

به گفتــه وی 6 درصــد در حیــن انتقال 
بــه مراکــز درمانــی و ۴۲ درصــد هم در 
بیمارســتان ها و مراکز درمانی بر اثر شدت 

جراحت جان خود را از دست می دهند.
سردار هادیانفر افزود: ۵۷ درصد تصادفات 
فوتــی در اســتان های فــارس، کرمــان، 
آذربایجان غربی، مرکزی، مازندران، تهران 
بزرگ، سیســتان و بلوچســتان و خراسان 

رضوی رخ می دهد.
به گفته وی با ۷6 کشــور تفاهمی شــکل 
گرفته که به مدت 6 ماه گواهینامه رانندگی 
ایــران )بین المللی( مورد پذیرش باشــد و 
ســعی داریم تا متن گواهینامه ها را هم دو 

زبانه کنیم.
رئیس پلیس راهور فراجا افزود: با کشورهای 
اســپانیا، چین، بلغارســتان، ترکیه، قطر، 
ارمنســتان، نیکاراگوئه، ایتالیا و قزاقستان 
در حال تفاهم و توافق هستیم تا گواهینامه 
ایرانی بــرای همیشــه در کشــور میزبان 

پذیرفته شود.
ســردار هادیانفــر همچنیــن در خصوص 
فعالیت عوارضی ها گفــت: عوارضی ها باید 
به صورت الکترونیــک عوارض بگیرند البته 

بخشــی از اینها هنوز به صورت نقدی پول 
می گیرند چرا که به بخش خصوصی واگذار 
شــده اند و بخش خصوصی هم علاقمند به 
دریافت پول نقد است، اما باید تمام پرداخت 
عوارضی ها الکترونیک شود تا ترافیک ایجاد 

نشود.
وی همچنین درباره برگزاری نمایشــگاه و 
ایجاد ترافیک در خیابان های اطراف گفت: 
نمایشگاه شــهر آفتاب برای همین موضوع 
درست شــده اســت. مصلی جای مناسبی 
برای برگزاری نمایشگاه ها نیست زیرا باعث 

ترافیک خیابان های طراف شده است.
رئیس پلیــس راهور فراجا افــزود: در زمان 
احداث مجموعه هــای مختلف مجوزهایی 
که داده می شود بیشتر با نیت کسب در آمد 
اســت و توجهی به اینکه ایــن احداث بناها 

باعث افزایش ترافیک می شود ندارند.
سردار هادیانفر گفت: مثلًا محوطه مسکونی 
را تغییر کاربری می دهند و اداری می کنند 
پارکینگ ها را به مغــازه تبدیل می کنند و با 
کمبود جای پــارک در خیابان هــا مواجه 

می شویم.
وی در آخر بیان داشت نمایشگاه کتاب باید 
خارج از شهر برگزار شود زیرا الان در جنوب 
و سمت شمال مصلی مشکل ترافیک داریم.

سکونت ۴۲ درصد متخصصان در ۵ کلانشهر
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توضیحاتی درباره ساخت مستندی از زندگی 
مقام معظم رهبری

تهیه کننده مســتند »خمینی خراســان« کــه برنامــه اش برگزیده 
جشنواره ملی مســتند رادیویی پژواک شــد، در توضیح محتوای این 
برنامه می گوید: »خمینی خراســان« کــه دوران زندگی رهبر معظم 
انقلاب را از ســال ۳۰ تــا ۵۷ روایت می کنــد، به نوعی دشــواری ها و 

ناملایمات زندگی ایشان را بازگو کرده است.
 ســامان حافظی ـ تهیه کننده مســتند رادیویی »خمینی خراسان« ـ 
در توضیحاتی درباره ی کلیت کارش خاطرنشــان کرد: این مستند به 
روایت زندگی مقام معظم رهبری بین ســال های ۳۰ تا ۵۷ می پردازد و 
سختی ها و ناملایماتی که ایشان پیش از انقلاب اسلامی متحمل شدند 

را بازگو می کند.
او اظهار کرد: در هر بخش از این مســتند کــه از دوران نوجوانی رهبر 
معظم انقلاب شروع می شــود، ضمن روایات خاطرات و زندگی ایشان، 
فایل های صوتی نزدیــکان و هم بندی ها در زندان و یاران و دوســتان 

ایشان در تایید و شواهد روایات آورده می شود.
این مستندســاز همچنین بیان کرد: برای جمع آوری این مستند بیش 
از یک ماه از آرشــیو مرکزی ســازمان صداوســیما، فیلم های قدیمی 
جمع آوری شــد و با تقطیع جملات و جداســازی صــوت از فیلم ها، 

فایل های مورد نظر را استخراج کردم.
حافظی در توضیح انتخاب نام مســتندش هم گفــت: رهبر انقلاب در 
مدت زمان تبعید در خراسان ضمن انجام خدمات شایسته برای مردم 
منطقه، مبارزات انقلابی خود را نیز ادامه دادند و همین امر موجب شد 
لقب خمینی خراسان را به ایشان بدهند و با توجه به اینکه بخش اعظم 
این برنامه در مورد همان مقطع زمانی اســت، این نــام را برای برنامه 

انتخاب کردم.
 برنامه »خمینی خراســان« به تهیه کنندگی سامان حافظی در بخش 
ساختاری مســتند محض دومین جشنواره مســتند رادیویی پژواک 

شرکت کرد و برگزیده شناخته شد.

»غریب« در بخش اکران جانبی یک میلیارد 
وخت تومان فر

 فروش فیلم سینمایی »غریب« به نویســندگی و تهیه کنندگی حامد 
عنقا و کارگردانی محمدحســین لطیفی در بخش اکران جانبی، به یک 

میلیارد تومان رسید.
 بخــش اکران  های جانبــی »غریب« که توســط ســامانه عماریار در 
شهرهای فاقد سینما برگزار می شــود و مختص روستاهای دورافتاده، 

سینماهای سیار، مراکز فرهنگی، مساجد و دانشگاه ها است.
»غریب« علاوه بر فروش ۱ میلیاردی در بخش جانبی، از چهارشنبه در 
پلتفرم فیلیمو به صورت آنلاین اکران شده و رکورد تماشا در ۲۴ ساعت 

نخست اکران فیلم های غیر کمدی را نیز شکسته است.

این اثر ســینمایی در اکران آنلاین فیلم های غیر کمدی، رکورد فروش 
و تماشــای برخط را به خود اختصاص داد و توانســت در ۲۴ ســاعت 
نخست پخش، نزدیک به یک میلیارد و ســیصد میلیون تومان فروش 
داشته باشد.»غریب« برشی اســت از زندگی شهید محمد بروجردی و 
رشادت های او در کردستان اســت که علاوه بر دریافت بیشترین تعداد 
جایزه در جشنواره فیلم فجر، به عنوان بهترین فیلم جشنواره مقاومت 

نیز شناخته شد.
بازیگران این فیلم عبارتند از بابک حمیدیــان، مهران احمدی، رحیم 
نوروزی، هژیر سام احمدی، پردیس پور عابدینی، محمد رسول صفری، 
سام کبودوند، حسام محمودی، مجید اســماعیلی و فرهاد قائمیان با 
حضور افتخاری: جعفر دهقان، ســامیه لک، ســمیرا کریمی و محمد 

بروجردی.

 پخش سریالی با بازی ماه چهره خلیلی 
و پژمان بازغی

ســریال »گذر از رنج ها« به کارگردانی فریدون حسن پور از ۱۰ خرداد 
ماه از شبکه تماشــا به روی آنتن می رود. مجموعه تلویزیونی »گذر از 
رنج ها« از ۱۰ خرداد ماه هر روز ســاعت ۱۸ از شــبکه تماشا بازپخش 

می شود.
»گذر از رنج ها« به تهیــه کنندگی علی لدنی در ژانــر درام تلویزیونی 

اولین بار در ۳6 قسمت پاییز 9۱ از شبکه یک سیما پخش شد.
بیــژن امکانیــان، بابــک حمیدیــان، پژمان بازغــی، زنده یــاد ماه 
چهره خلیلی، پیــام دهکردی، جعفــر دهقان، مهــران رجبی، داود 
فتحعلی بیگی، شیوا طاهری، هســتی مهدوی فر، مجید پتکی، نگین 

معتضدی، ترلان پروانه و ... در این سریال بازی کرده اند.
مجموعه تلویزیونــی »گذر از رنج ها« قصه زندگــی دختری به نام دنیا 
را از هنگام تولد تا درگذشــتش روایــت می کند. در این داســتان به 
تغییرات سیاسی ایران هم توجه شده اســت. فیلمنامه این مجموعه را 
فریدون حسن پور نوشته است. قهرمان قصه مجموعه »گذر از رنج ها« 
یک زن اســت که با رنج های زندگی مقابله می کند. در این مجموعه به 

ماجراهای خان ها و رعیت ها توجه می شود.

فیلم کوتاه »سامپو« ایرانی در جشنواره مورد 
تایید اسکار

فیلم کوتاه »ســامپو« به بیســت و ســومین جشــنواره جهانی فیلم 
»DeadCenter« )دِدسنتر( آمریکا راه یافت.

 »سامپو« به کارگردانی مرضیه ریاحی، تهیه کنندگی حسین کاکاوند 
و نویســندگی مرجان ریاحی به عنوان نماینده ایران در بخش مسابقه 

فیلم کوتاه جشنواره رقابت می کند.   
گفته می شود، این جشنواره بزرگترین و مشــهورترین جشنواره فیلم 
اوکلاهاما و مورد تایید آکادمی علوم و هنرهای ســینمایی اسکار است 
و بهترین فیلم کوتاه و بهترین انیمیشــن جشــنواره به آکادمی اسکار 

معرفی خواهند شد.
برخی عوامــل »ســامپو« عبارتند از: کارگــردان: مرضیــه ریاحی، 
تهیه کننده: حسین کاکاوند، بازیگران: لیندا کیانی، مریم بوبانی، هیلدا 
کردبچه و حنان عزیزی، نویســنده: مرجان ریاحی، مدیر فیلمبرداری: 
مسعود امینی تیرانی، مدیر صدابرداری: سامان شهامت، تدوین: هانی 
سلمانی، طراح صحنه: فائزه محمدی، طراح لباس: لیلا طاهری، دستیار 
کارگردان و برنامه ریز: سعید آهنج، مدیر تولید: هومن محمودی، گریم: 
هانیه الوند، منشی صحنه: شیدا شعبانی، عکاس صحنه: مهسا عباسی، 
اصلاح نور و رنگ: ســامان مجدوفایی، جلوه های ویژه: علیرضا قادری 

اقدم، طراحی و صداگذاری: سامان شهامت.

قاب

تصویربرداری سریال نمایش خانگی »بی تو می میرم« 
با بازی رضا کیانیان، مهران غفوریان، پوریا پورســرخ و 

محمدرضا شریفی نیا از نیمه گذشت.
 به نقل از روابط عمومی پروژه، »بی تو می میرم« عنوان 
سریالی به نویســندگی و کارگردانی عباس مرادیان و 
تهیه کنندگی فرشید رئوفی اســت که تاکنون بیش از 
نیمی از تصویربرداری آن انجام شده است و گروه پس 
از اتمام بخش های مربوط به تفلیس گرجستان، برای 

ادامه کار به تهران آمده اند.
»بی تو می میــرم« یک تریلر عاشــقانه، جــاده ای و 

معمایی است که داســتان خود را در بستری 
امنیتی و اطلاعاتی روایت می کند.

این سریال شــبکه نمایش خانگی با حضور 
جمعی از بازیگران مطرح ایرانی و بین المللی 
در ارمنســتان، گرجســتان، ترکیه و ایران 

تصویربرداری می شود.
رضا کیانیــان، پوریا پورســرخ، محمدرضا 

شــریفی نیا، الیــاس یالچینتاش، الکســاندرا، مهران 
غفوریان، امیرمهدی ژوله، یکتا ناصر، شــقایق دهقان، 
علی اوجی، ثریا قاســمی، فریبا نادری، آشــا محرابی، 

شهین تسلیمی، رضا توکلی، رضا رویگری )با 
معرفی( سارا محمدی در نقش اصلی داستان 
با نام »رها« گروه بازیگران »بی تو می میرم« 
را تشــکیل می دهند. طی روزهای آتی چند 
چهره دیگر نیز به گــروه بازیگران این پروژه 

اضافه خواهند شد.
دیگــر عوامــل این پــروژه عبارتنــد از: 
مجری طرح: فرشــید رئوفی، تصویربــردار: فرزام 
گلســفیدی، مدیر تولید: داود باقری، طراح گریم: 
کامران خلــج، طراح صحنه: صــدرا صدری، طراح 

لباس: ســمیرا دادخواه، تدوین: وحید درویشــی، 
مشــاور رســانه ای: امین اعتمادی مجــد، انتخاب 
بازیگــران: داود باقری، منشــی صحنه: ســودابه 
صفری، عــکاس و تصویربردار پشــت صحنه: امیر 
ترکی، مدیر تــدارکات: حامد عیــدی، صدابردار: 
میثم یاردیلو، برنامه ریز: حمید شــوریده، دستیار 
کارگردان: ســعید آهنج، مدیر مالــی: ثریا رئوفی، 
جلوه های ویــژه میدانــی: حمید رســولیان، طراح 
بدلــکاری، امیرحســین خنجــری، مترجــم زبان 

استانبولی: مهشید رئوفی.

منصوره مصطفی زاده به عنوان دبیر سومین جشنواره 
ملــی فیلم و عکس مــادر معرفی و منصوب شــد.در 
بخشــی از متن این حکم آمده: نظر به توان تخصصی 

و تجربیات ارزشــمند شــما در حوزه های فرهنگی 
و اجتماعی و بــا اطمینان از حمایت هــای بی دریغ و 
متعهدانه سرکار نسبت به ارتقای سطح کمی و کیفی 

جشــنواره، تلاش مدبرانه و همت عالی را ارج نهاده، 
بدین وسیله به عنوان دبیر سومین جشنواره ملی فیلم 
و عکس مادر منصوب می شوید. منصوره مصطفی زاده 

نویسنده، کارشــناس کتاب کودک و روزنامه نگار با  
انتشــار 9 عنوان کتاب تالیفی و چهار عنوان ترجمه 

کتاب کودک فعالیت داشته است.

بی تو می میرم

جشنواره

خریدار   هرچند فیلم سینمایی »موقعیت 
مهدی« در اکران عمومی خود در سینمای 
سراســر کشــور موفق عمل کرد، وضعیت 
پخش نســخه ســریالی این فیلــم تحت 
عنوان »عاشــورا« هنوز نامشــخص است 
و در ســازوکار پــر پیچ و خم صدا و ســیما 

سرنوشتی نامعلوم دارد.
 اگر خاطرتان باشد در دوره چهلم جشنواره 
فیلم فجر بــود که برای نخســتین بار فیلم 
ســینمایی موقعیت مهدی رونمایی شــد 
و توانســت با اســتقبال منتقدان و داوران، 
ســیمرغ های مختلفــی را هــم از آن خود 
کند. پــروژه ای کــه از اســاس در مدیوم 
ســریال تعریف شــده بود و در همان زمان 
گمانه زنی های بســیاری بود کــه به زودی 
نسخه ســریالی این فیلم از تلویزیون پخش 

خواهد شد.
هادی حجازی فر که مهــره اصلی این فیلم 
و سریال به حســاب می آید، دو سال پیش 
)سال۱۴۰۰( بیان کرد که به زودی سریال 
شــهید باکری روی آنتن تلویزیون خواهد 
رفت. پروژه ســریال شــهید باکری تحت 
عنــوان »عاشــورا« در ســال ۱۳99 کلید 
خورد و محصول ســیمافیلم اســت و گویا 
در ۷ قسمت مراحل مختلف زندگی شهید 
مهدی باکری را به تصویر می کشد. در ابتدا 
قرار بود این ســریال پــس از اتمام مراحل 
پس تولیــد و ویژوآل افکــت، در روزهــای 
مناســبتی مانند عید نوروز یــا ماه رمضان 
از شــبکه یک ســیما روی آنتن برود. اما با 
گذشــت دو ســال، هنوز خبری از پخش 

سریال »عاشورا« نیست.
در ســوی مقابل آنها نسخه ســینمایی این 
اثر با نــام موقعیت مهدی به نویســندگی 
ابراهیم امینی و هــادی حجازی فر در ۱۰۰ 
دقیقه به زبان ترکی تولید شــد که با فاصله 
کوتاهی پس از حضور موفق در جشــنواره 
فیلم فجر، توســط حوزه هنری روی پرده 
سینماها رفت. این فیلم که از اسفند ۱۴۰۰ 

تا اوایل تابستان ۱۴۰۱ اکران شد، توانست 
با نمایش گسترده و تبلیغات مناسب مورد 
اقبال مردمی نیز قرار گیرد و در همان سال 
رتبه دوم گیشــه نوروزی را با فروش حدودا 
۱۳ میلیارد تومانی کســب کنــد و عنوان 
پرفروش ترین فیلم دفاع مقدســی سال را 
بدست آورد. این اقبال در فروش برای آثاری 
با مضامین دفــاع مقدس و با پروداکشــن 
سنگین که عمدتا از سوی ارگان های دولتی 
به تولید می رســند، اتفاق تازه ای بود. روند 
ســال های اخیر ســینمای ایران نشان می 
داد، عمدتا این جنس آثــار به هر میزان که 
مورد پسند مدیران و ســفارش دهندگان 
خود هستند، از ذائقه و اقبال مردمی فاصله 
دارند و تلاش درخوری هم برای دیده شدن 
آنها صــورت نمی گیرد. دربــاره »موقعیت 
مهدی« اما داستان به شــکل متفاوتی رقم 

خورد...
این فیلــم بعد از آنکه در ســازوکار پخش 

قرار گرفــت توانســت بــا بهره مندی از 
ظرفیت خوب زیرســاخت های سینمایی 
به خوبی برای مخاطبان معرفی شــود و از 
خطر حیف شدن، دور نگه داشته شود. در 
کنار حمایت های سینمایی حوزه هنری و 
دفتر پخش آن، همچنین اتفاقات ممتازی 
نظیر تمجیــد مقام معظــم رهبری نظر 
درخصوص این فیلم موجب پررنگ شدن 
توجهات به موقعیت مهدی در بازه اکران 
شد. تا جایی که مســئولان سینمایی این 
فیلم را افتخار ســینمای ایران و بهترین 
فیلم سینمای ایران در ۱۰-۱۵ سال اخیر 

دانست.
اما چــرا این موفقیت برای »عاشــورا« رقم 
نخورد و شــاهد یک بلاتکلیفــی و فرصت 

سوزی درباره این اثر هستیم؟
ادیده گرفتن ســریال »عاشــورا« توسط 
مدیران تلویزیونی تا جایــی پیش رفت که 
هادی حجازی فر نســبت به رفتار مدیران و 

سرنوشت ســریال گلایه کرد و گفت »دیگر 
سریال دفاع مقدسی با پول دولتی نخواهم 

ساخت«
بهتر اســت موضوع را کمــی جدی تر نگاه 
کنیــم. بهــره مندی ســینما از ســاختار 
پراهمیت پخش و اکــران، فرصت متمرکز 
و خوبی را برای صیانــت از کیفیت یک اثر و 
فرهم آوردن زمینه های ترویج و تبلیغ بهتر 
برای یک فیلم فراهم می کند. البته چنانچه 
این ســاختار به درســتی و توســط تیمی 
حرفه ای بکار گرفته شــود. اما این شرایط 
در تلویزیون چگونه اســت؟ در روزهایی که 
دســتان تلویزیون از تولیــدات مهم خالی 
است و مدت هاست از عدم محتوای جذاب، 
پرکشــش و باکیفیت در حــوزه درام های 
نمایشی رنج می برد، تولید پروژه »عاشورا« 
امیدها برای بازگشت مخاطب و توجهات به 

قاب این رسانه بیشتر کرد.
حضور موفقیت آمیز نسخه سینمایی این اثر 

در جشنواره و کسب افتخارات ممتاز هنری 
در کنار طراحی درســت و حمایت مناسب 
در فضای اکران عمومــی و درنتیجه اقبال 
مخاطبان در نمایش عمومــی زمینه برای 
سوار شدن »عاشــورا« روی موج »موقعیت 
مهدی« بیش از پیش کرد و ماجرا متفاوت 
از نقطه شروع پروژه شد. این بار این سریال 
بود که از فیلم ســینمایی کمک می گرفت. 
اما در میان تغییر مدیران تلویزیونی، خبری 

از سرنوشت »عاشورا« نشد.
نادیده گرفتن ســریال »عاشــورا« توسط 
مدیران تلویزیونی تا جایــی پیش رفت که 
هادی حجازی فر نســبت به رفتار مدیران و 
سرنوشت ســریال گلایه کرد و گفت »دیگر 
سریال دفاع مقدسی با پول دولتی نخواهم 

ساخت«. 
ایــن بازیگر کــه نخســتین تجربه جدی 
کارگردانی خود را در همکاری با سیمافیلم 
و در فیلمی دفاع مقدسی آغاز کرده، آن هم 
در روزهایی که کمتر هنرمندان شــناخته  
شــده ای به سمت ســاخت و نقش  آفرینی 
در همکاری بــا تلویزیون مــی روند، امروز 
به گلایــه از آن ســخن می گویــد. همین 
بی توجهی برخی مدیران و نبود برنامه ریزی 
مناسب موجب شــده تا برخی از اهالی هنر 
از تلویزیون دوری کننــد. و امروز می بینیم 
اتفاقی که در نمایش عمومــی این فیلم در 
سینماها با یک ســازوکار پخش و تبلیغات 
مناســب رخ داد، با قدرناشناســی در زمان 
پخش ســریال به یــک فرصت ســوزی و 

سرمایه سوزی منتهی می شود.
در نهایت می تــوان اذعان کــرد هر چقدر 
»موقعیت مهدی« در زمان اکرانش خوش  
شانس بود، سریال »عاشــورا« با بداقبالی 
بسیاری مواجه شــد. با توجه به اینکه کمتر 
از ســه ماه دیگر ایام محرم فرا می رسد باید 
دید کــه آیا »عاشــورا« در لیســت پخش 
ســریال های مناســبتی قــرار می گیرد یا 

همچنان صحبتی از »عاشورا« نمی شود.

خ  ساخت یک سریال جدید با بازی کیانیان، غفوریان و پورسر

 دبیر جشنواره فیلم و عکس مادر منصوب شد

نتیجهجلسهبابرومندچهشد؟

پاسخ فرهاد قائمیان به چند شبهه صنفی
خریدار  یکی از اعضای جدید هیات مدیره 
صندوق اعتبــاری هنر پیرامــون برخی از 
شائبه هایی که درباره لغو عضویت برخی از 
اعضای خانه سینما در صندوق اعتباری هنر 

پیش آمده، توضیحاتی ارائه داد.
فرهاد قائمیان بازیگر ســینما که به تازگی 
به جمــع اعضای هیــأت مدیــره صندوق 
اعتباری هنر ملحق شــده اســت پیرامون 
انتشار مطالبی در رسانه ها و فضای مجازی 
مبنی بر لغو عضویت برخی از ســینماگران 
از مجموعه صندوق اعتبــاری هنر توضیح 
داد: طی روزهــای اخیر مطالبی از ســوی 
برخی از دوســتان ســینماگر در رسانه ها و 
فضای مجازی منتشر شــده که این عزیزان 
از عضویــت در صنــدوق اعتبــاری هنــر 
حذف شــده اند. موضوعی که موجب بروز 
سوتفاهماتی شد و شــرایطی را ایجاد کرد 
تا بنده به نمایندگــی از مدیرعامل صندوق 
اعتباری هنــر و عضو جدید هیــأت مدیره 
پیگیــری موضــوع را در اولویــت کارهای 

مرتبط با صندوق قرار دهم.
وی افــزود: یکــی از نکاتی کــه در حوزه 
عضویــت اعضای خانــه ســینما پیرامون 
موضوع صندوق اعتباری هنر مطرح شــد، 
لغو عضویت یا عدم تأیید ســامانه صندوق 
درباره برخی از ســینماگران بــود که گویا 
چنین قلمداد شــده بود که ایــن افراد پس 
از تازه ترین بررســی ها مورد تأیید صندوق 
نیســتند بنابراین عضویت آنها لغو شــده 
اســت. در حالی کــه چنین نیســت و اگر 
هم موردی در ایــن رابطه بــرای برخی از 

ســینماگران محترم صورت گرفته، قطعاً 
یا متوجه برخی از اشــکالات فنی مرتبط با 
سامانه بوده و یا مرتبط با عدم به روز رسانی 
مشــخصات کاربر در ســامانه بوده است. 
شــرایطی که بنده در بخش اول معتقدم با 
رفع برخی از مشــکلات فنــی جزئی که در 
ســامانه وجود دارد می تواند به طور کامل 

مرتفع شود.
این بازیگر مطرح ســینما، تلویزیون و تئاتر 
ادامه داد: درباره بخش مربــوط به کاربران 
هم باید این توضیــح را بدهم. تــا آنجا که 
بنــده از جنــاب پوراحمــدی )مدیرعامل 
صنــدوق اعتبــاری هنر( و دیگــر مدیران 
مجموعه صندوق پیگیری کــردم نام هیچ 
عضوی از فهرست اعضای صندوق اعتباری 
هنر حذف نشــده و اگر هم فرآیندی اتفاق 
افتاده که چنیــن شــبهاتی را ایجاد کرده 
قطعاً توسط مجموعه صندوق قابل پیگیری 
است و اگر هنرمندان و عزیزانی هستند که 
در این زمینه با مشــکل مواجه هستند اول 
می توانند اطلاعات مربوط به کاربری خود را 
به روز کنند و اگر متوجه شدند که با طی این 
فرآیند بازهم با مشــکلاتی مواجه هستند، 
می توانند بــا تماس به مرکز پاســخگویی 
صندوق اعتباری هنر نســبت به حل موانع 
مربوط بــه عضویت اقدامــات لازم را انجام 
دهند. ذکر نکته هم ضروری اســت که هیچ 
عمل غیرقانونی مربوط به لغو عضویت اعضا 
در صنــدوق اعتباری هنر صــورت نگرفته 
است زیرا اگر در این فرآیند، توسط صندوق 
اعتبــاری هنر عملــی خلاف آنچــه قانون 

تعیین کرده، صورت پذیــرد، به طور حتم 
سازمان بازرسی کل کشــور به ماجرا ورود 
می کند.عضو هیأت مدیره صندوق اعتباری 
هنر در بخش دیگــری از صحبت های خود 
بیان کــرد: بنــده از وقتــی وارد مجموعه 
هیأت مدیره شــدم رایزنی هایی را با جناب 
پوراحمدی )مدیرعامــل صندوق اعتباری 
هنر( و خانــم مرضیه برومنــد )مدیرعامل 
خانه سینما( انجام داده و پیشنهاداتی را هم 
برای اصلاح و رفع اشکالات سامانه مرتبط با 
عضویت هنرمندان در صندوق اعتباری هنر 
ارائه دادم که خوشــبختانه از هر دو طرف با 
اســتقبال این عزیزان مواجه شد. در زمینه 
موضوع لغو عضویت برخــی از اعضای خانه 
ســینما در صندوق اعتبــاری هنر که طی 
روزهای گذشته حاشــیه هایی را هم ایجاد 
کرد، بنده به نمایندگــی از صندوق مأمور 
پیگیری مساله شــدم و ماجرا به این مرحله 
رسید که بر اساس مکاتبات میان مدیرعامل 
خانه سینما با مجموعه صندوق بحث تأیید 
عضویت این افراد نیز مورد بررســی دوباره 
قرار گرفتــه و نتایج مطلوبی هم داشــته و 

مسئله حل شده است.
قائمیان گفت: بنــده به عنــوان فردی که 
بیــش از ۳۰ ســال اســت در عرصه های 
مختلف ســینما، تئاتــر و تلویزیون حضور 
دارم، نهایت تلاشــم را به عنــوان عضوی از 
هیأت مدیره صندوق اعتبــاری هنر انجام 
خواهم داد، تا مشکلات ســینماگران عزیز 
در رابطه بــا موضوعاتی که طــی روزهای 
اخیر حاشیه هایی را ایجاد کرده، رفع شود. 

اما قبل از طرح هر نکته ای در رســانه ها که 
طبیعتاً موجــب بروز حواشــی بیهوده ای 
می شــود، از همه دوستان خواهش می کنم 
ابتدا موضوع را پیگیری کننــد و اگر دیدند 
نتیجه ای حاصل نشد، به اقدام دیگری فکر 
کنند. من در این مدت هم بــا خانم برومند 
و هم سایر دوســتان در صندوق جلساتی را 
برگزار کردیم تا بتوانیــم به پرونده تک تک 
بزرگوارانی کــه پیرامون عضویتشــان در 
صندوق با مشکل مواجهند رسیدگی کنیم.

عضو هیــأت مدیره صنــدوق اعتباری هنر 
تصریح کــرد: در تعاملاتی کــه میان خانه 
ســینما و مجموعه صنــدوق اعتباری هنر 
صورت گرفتــه، بــه زودی نمایندگانی از 
صندوق برای رســیدگی به پرونــده افراد 
شاکی در خانه سینما حضور پیدا می کنند 
تا علاوه بر ارائه آموزش های لازم برای به روز 
رسانی و نحوه بارگذاری اطلاعات کاربران، 
شــرایطی را ایجاد کنند تا سامانه مربوط به 
اعضای خانه سینما در ارتباط با صندوق، با 
نظارت مستقیم صنف صورت پذیرد که در 

جریان این اصلاحات، مسیر ارائه خدمات به 
اعضا از درجه کیفی مطلوب تری برخوردار 
باشد. چراکه اگر خلاف آنچه توضیح دادم، 
اتفاق بیفتد قطعاً مجموعه صندوق اعتباری 
هنر باید در مقابل ســازمان بازرسی کشور 
پاسخگو باشــد. فرآیندی که بی تردید در 
مسیر قانونی خود قرار دارد و اگر هم در این 
زمینه مشــکلی به وجود آمده ناشی از سو 

تفاهمی است که به راحتی قابل حل است.
این بازیگر شــناخته شده ســینما، تئاتر و 
تلویزیــون در بخش پایانــی صحبت های 
خود گفت: بنــده صراحتاً اعــلام می کنم 
چه از ســوی صندوق اعتباری هنر و چه از 
سوی خانه سینما به فردی گفته نشده که: 
»هنرمند هست یا نیســت« اگر هم واژه ای 
در این فضای رسانه ای مطرح شده، درست 
منتقل نشــده است. مســیری که حتماً در 
چارچوب قانون قابل حل اســت. قطعاً همه 
این بزرگواران از درجه اهمیت ارزشمندی 
برخوردارنــد کــه می توانیــم بــا گفتگو 

مشکلات این عزیزان را مرتفع کنیم.
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میدان

ایمان گودرزی  پیشکســوت پرسپولیس 
خودش را گلــزن ترین دروازه بــان تاریخ 

پرسپولیس می داند.
 سعید عزیزیان یکی از دروازه بان های تاریخ 
باشــگاه پرسپولیس اســت که به همراه دو 
سنگربان دیگر پرسپولیس بهروز سلطانی و 
عزیز اصلی موفق به گلزنی شده اند. نکته ای 
که نمونه اش را در بین دروازه بانهای گذشته 
نداشــتیم یا خیلی کــم این اتفــاق افتاده 
اســت. به همین بهانه بــا عزیزیان صحبت 
کردیــم و نظراتش را در خصــوص دو گلی 
که در جام حذفی به ثمر رســانده و ســایر 
مسائل پرسپولیس جویا شدیم. متن کامل 

مصاحبه را در زیر می خوانیم؛

 شــما دو گل زده با پرســپولیس 
داشته اید.

بله در جام حذفــی ســال ۱۳۷۰ در بازی 
برگشت راهی کرمانشاه شــدیم تا با تیمی 
از این شهر بازی کنیم و چون در بازی رفت 
با ۵ گل از سد تیم کرمانشاهی گذشته بودیم 
علی آقا برای بازگشــت برگشــت سیزده 
بازیکن را به کرمانشــاه فرســتاد و خودش 
هم به کرمانشاه نیامد. در آن دیدار محمود 
خوردبین وظیفــه ســرمربیگری تیم را بر 
عهده داشــتند به همین دلیل به تشخیص 
محمودخان، من به عنــوان فوروارد در کنار 
ناصر محمد خانی بازی کردم و خدا را شکر 
که موفق شــدم دو گل برای تیمــم بزنم و 
بازی هم بــا دو گل من با نتیجــه ۲ بر ۱ به 
سود ما تمام شد و از آن مرحله گذشتیم و به 

مرحله بعدی رسیدیم.

 این دو گل چطور به ثمر رسید؟
در دقیقــه ۱۷ محمدحســن انصاری فرد 
شوت محکمی را روانه دروازه کرد که گلر آن 
توپ را ناقص دفع کــرد و من هم که مترصد 
فرصت بودم در ریباند توپ را با ضربه سر به 
تور دروازه تیم بانک کرمانشاه دوختم. مربی 
آنها سرهنگ رنجبر بود و برای اینکه تیمش 
را بهتر هدایت کرده و بــه نوعی روحیه مرا 
پایین بیاورد به بازیکنــان تیمش گفت که 
عزیزیان را رها کنیــد و حواس تان به ناصر 
محمدخانی باشــد. در نیمــه اول با همین 
یــک گل برتری بــه رختکن رفتیــم اما با 
شــروع نیمه دوم در دقیقــه ۴9 یک گل از 
حریف دریافت کردیم و بازی مســاوی شد. 
با وجود این ما به حمــلات خودمان اضافه 

کردیم و بعد از گل آنهــا مرتضی فنونی زاده 
از چپ نفوذ کرد و ســانتر خوبــی را بر روی 
دروازه ارســال کرد کــه من هم بــا ضربه 
ســر دیگر گل دوم تیم را بــه زیبایی هر چه 
تمام تر راهی دروازه حریــف کردم. البته در 
آن بازی دو موقعیت گل هم داشتم که نزدم 
و ناصر محمدخانی هــم به من اعتراض کرد 
که ســعید چرا پاس نمی دهی و دیگران را 

نمی بینی و تکروی می کنی.

حرکت عقربی چطور؟
نه حرکت عقرب که خیلی ســخت است و 
فقط هیگوییتا می توانست آن حرکت را بزند 
اما دروازه بان های دیگری هم داشتیم مانند 
چیلاورت و چند سنگربان دیگر در دنیا که 

گلزن بودند.

 واکنش هم تیمی ها بعد از گل هایی 
که می زدید چطور بود؟

محمود خان به علی پروین بعد از بازی زنگ 
زد و خبر برد را داد. علــی آقا آن طرف خط 
پرســیدند که گل ها را کــی زد که محمود 
خان هم به ایشــان اطلاع دادند هر دو گل 
را سعید زد که این امر تحســین علی آقا را 

به دنبال داشت.

واکنش بزرگان تیم چطور بود؟
با بزرگترهای تیم نظیــر ناصر محمدخانی 

و چند نفر دیگر که به دلیل احترام شــوخی 
نداشــتم به همین دلیل حرفــی نمی زدم 
اما بــا خدابیامــرز فریبرز مرادی شــوخی 
می کــردم یا به جمشــید شــاه محمدی و 
حمید صالح زاده ســه مهاجم جوان تیم که 
هم سن و ســال همدیگر بودیم و از تیم های 
پایه پرســپولیس با هم بودیم به مزاح گفتم 
که اگر در خط حمله بازی می کردم براحتی 
هر فصل آقــای گل می شــدم و قطعاً در هر 

بازی یک گل را می زدم.

مدتی قبل در شمال بازی داشتید که 
در آن بازی هم موفق به گلزنی شدید؟

بله چنــدی قبل بــرای ســالگرد مرحوم 
سیروس قایقران به شمال رفتیم و در انزلی 
با پیشکســوتان این تیم بازی کردیم که آن 
بازی را سه بر یک باختیم اما یک گل تیم را 

هم من زدم.

 به غیر از شما پرســپولیس دو گلر 
گلزن دیگر هم دارد.

بله آقا بهروز ســلطانی و عزیز اصلی هم در 
زمان خودشان دو گل زده بودند. آقا بهروز به 
هما در باشگاهای تهران گل زده بود و عزیز 
اصلی که شنیده بودم مهاجمان از رویارویی 
با ایشــان در محوطه جریمه می ترسیدند 
یک گل به تیم شــجاعت یکــی از تیم های 
زمان خودشــان زده بودند تا به این ترتیب 

ما ســه دروازه بان، ســه ســنگربان تاریخ 
باشگاه پرسپولیس باشــیم و برای خودمان 
و باشــگاهمان از این حیث افتخاری دیگر 

کسب کنیم.

 در بین گلرهای داخلی و خارجی چه 
دروازه بان هایی الگوی شما بودند؟

میشل پرودوم دروازه بان اســبق تیم ملی 
بلژیک را خیلی دوســت داشــتم. در بین 
گلرهــای داخلی هــم آقا بهروز ســلطانی 
الگوی من بودند که واقعــاً روی زمین و هوا 
اســتثنایی بودنــد. یادم نمــی رود عکاس 
یکــی از روزنامه ها به نام جمشــید داهول 
یک عکس اســتثنایی از بهروز انداخته بود 
که در آن عکس مماس با تیــر دروازه توپ 
را به شــکل اســتثنایی مهار کــرده بودند. 
دروازه بانی که به لحاظ اخلاقی و فنی یکی 

از مفاخر تاریخ باشگاه پرسپولیس بودند.

 چــرا مانند زمان شــما، حالا مربی 
جرأت نمی کند بــه دروازه بان تیمش 
اجازه دهد مثلًا در یک بازی به عنوان 

مهاجم بازی کند؟
شــرایط کمی تغییر کرده از این رو مربیان 
هم کمتــر ریســک را قبــول می کنند. ما 
می بینیم کــه حتی برای پنالتــی زدن هم 
خیلی کم پیش می آید که شــانس گلزنی 
بــه دروازه بان هــا داده شــود مگــر مانند 

بازی اســتقلال مقابل هوادار کــه این تیم 
۵ گل از حریــف جلو بود و ضربــه پنالتی به 

سنگربانش سپرده شد.

 در بیــن دروازه بان های فعلی لیگ 
کدام شان قدرت بازی در خط حمله را 

دارد؟
بیرانونــد به دلیل قدرت بازی بــا پای خیلی 
خوبی کــه دارد قادر اســت حتــی در خط 
حمله هم بازی کنــد. در کل هــم معتقدم 
گلرها قادرنــد در خط میانی یــا خط حمله 
بازی کننــد هر چند بازیشــان در خط دفاع 
خطرناک اســت چون ممکن است خطا زیاد 
مرتکب شوند و پنالتی بدهند به همین دلیل 

اگر در خط دفاع بازی نکنند بهتر است.

 بیرانوند هم حرکات ریسکی زیادی 
انجام می دهد!

علی دروازه بان خیلی خوبی اســت اما نباید 
حرکات ریسکی انجام دهد چون خطرناک 
اســت و با یک حرکت اضافی ممکن است 

همه زحمت تیم هدر برود.

 ارزیابی شــما از دیدار پرسپولیس 
با  مقابل گل گهر چیســت؟ بــازی 

نساجیرا چطور پیش بینی می کنید؟
پرســپولیس مقابل گل گهر عالی بود و روز، 
روز مهدی ترابی بود. پرســپولیس با تسلط 
کافی بر توپ موفق شد حریف را ببرد و یک 
گام به قهرمانی نزدیکتر شــود. جدا از این 
مقابل نســاجی هم بازی حساسی دارد که 
به نوعی 6۳ امتیازی کــه تا حالا گرفته یک 

طرف و این سه امتیاز یک طرف دیگر.

 پس از این بازی شــایعات بی اساس 
زیادی در فضای مجازی )بیشتر کل کل 

های هواداری( به وجود آمد.
مسخره است.من هم خواندم که اتهام های 
بی اساســی به این دروازه بــان خوب زده 
بودند.واقعا این حرف هــا از کجا می آید که 
مثلا فلان بازیکن شــرط بندی کرده؟اصلا 
این را قبول ندارم که فروزان شــرط بندی 
کرده. چه بســا که پرســپولیس اگر از همه 
فرصت هایش استفاده می کرد سه چهار گل 
دیگر هم می توانســت بزند اما این موضوع 
هم هســت که فروزان روی سه گل از چهار 
گلی که خورد قادر بــود عکس العمل های 

بهتری انجام دهد.

سرپرست باشگاه استقلال اعلام کرد در پی رایزنی این 
باشگاه، مسئولان باشگاه شباب الاهلی جریمه دیرکرد 
در پرداخــت بدهی مربوط به انتقــال مهدی قایدی را 

دریافت نکردند.
حجت کریمــی، سرپرســت مدیرعاملی اســتقلال، 
درباره حضورش در امارات اظهار کــرد: با وجود اینکه 
پول حق انتقال مهدی قایدی از شــباب الاهلی امارات 

به استقلال پرداخت شــده بود، اما به دلیل دیرکرد در 
پرداخت به ازای هر ماه ۱۰ درصد جریمه به اســتقلال 
تعلق می گرفت که با رایزنی، این باشــگاه خسارتش را 

بخشید که جای تقدیر و تشکر دارد.
وی در ادامه درباره ادامه حضور قایدی در استقلال بیان 
کرد : البته بحث دیگری هم درباره مهدی داشتیم و آن 
ادامه حضور این بازیکن در اســتقلال بود که مدیران 

الاهلی در پاســخ از من خواســتند فعلا کمی در این 
باره صبر کنیم. بــه گفته آن ها مهدی پیشــنهادهای 
دیگری هم از تیم های اماراتی دارد و آنها باید با دریافت 
پیشنهاد استقلال و جمع بندی کلی در این باره تصمیم 
بگیرند.سرپرست مدیرعاملی استقلال درباره وضعیت 
ســاپینتو برای ادامه حضور در اســتقلال  افزود: هفته 
پیش با آقای ساپینتو جلســه کوتاهی برگزار کردیم و 

ایشــان برای ادامه همکاری از من خواستند که با مدیر 
برنامه هایشان صحبت کنم که من هم در سفر امارات 
همین کار را انجــام دادم و مقدمات تمدیــد قرارداد 
ایشان را با مدیر برنامه هایشــان فراهم کردیم. هدف 
من این است ایشان برنامه ریزی خودشان را برای فصل 
آینده و حضور قدرتمند استقلال در رقابت های داخلی 

آغاز کنند.

استقلال

کریمی: الاهلی از استقلال جریمه قایدی را نگرفت

باتمجیدازسرمربیسابقپرسپولیس

اظهارنظر دستیار برانکو علیه فدراسیون فوتبال
مرتضــی احمــدی  دســتیار برانکــو 
ایوانکوویچ در تیم ملی فوتبال عمان با بیان 
اینکه هدف این تیم حضــور در جام جهانی 
۲۰۲6 و موفقیت در جام ملتهای آسیا است، 
گفت: کاری که فدراســیون ایران انجام داد 

زشت بود.
 »ماریو توکیچ« یکی از دســتیاران کُروات 
برانکــو ایوانکوویچ روی نیمکــت تیم ملی 
فوتبال عمــان اســت؛ تیمی کــه در جام 
ملت های ۲۰۲۳ آسیا با عربستان، تایلند و 
قرقیزستان همگروه اســت و به نظر شانس 

خوبی برای صعود از مرحله گروهی دارد.
توکیچ در تازه ترین گفتگــوی خود ضمن 
اشاره به قرعه عمان و اعلام شرایط فوتبالی 
در این کشور، از ایران، ژاپن، عربستان و کره 
جنوبی به عنوان قدرت های بلامنازع آســیا 
نام برد که تیم های دیگر آهســته آهســته 
به آنها نزدیک می شــوند.وی همچنین در 
مصاحبه خود بــه »دراگان اســکوچیچ« 
سرمربی ســابق تیم ملی ایران که پیش از 
جام جهانی قطر از سمتش اخراج شد اشاره 
کرد و گفت که کاری که فدراسیون ایران با 

این مربی انجام داد، »زشت« بود.
توکیچ در ابتدا درباره تیم ملی عمان گفت: 
ما در حال حاضر در رده نهم آســیا هستیم 
و می خواهیم حتی بیشــتر بــه قله نزدیک 
شویم. دوره بعدی جام جهانی با حضور ۸ از 
آسیا برگزار می شود و هدفمان صعود به این 

مسابقات است.
وی افــزود: دو تیم برتر هر گــروه به مرحله 
بعــدی جــام ملت هــا صعــود می کنند و 
معتقدیــم شــانس خوبی بــرای صعود به 

مرحله حذفی داریم.
کمــک مربی تیــم ملــی فوتبــال عمان 
خاطرنشــان کــرد: احتمــالاً فوتبــال در 
اینجا )آســیا( برای مردم ما عجیب به نظر 
می رسد، اما اینجا ســرمایه گذاری زیادی 
انجام می شــود و همه می خواهند پیشرفت 
کنند و بــه همیــن دلیل مربــی خارجی 
می گیرند. آســیا پرجمعیت ترین قاره است 
و پایگاه بزرگی از بازیکنــان در آنجا وجود 
دارد. در میان آنها تعــداد کمی از بازیکنان 
با استعداد هستند که برای پیشرفت بیشتر 
به کار با کیفیت نیاز دارنــد. به عنوان مثال، 
ویتنام دو بــار متوالی در فینال مســابقات 

قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا حضور داشت.
توکیچ ادامــه داد: سال هاســت کــه کار 
سیســتماتیک در آنجا انجام شــده و نتایج 
آن کم کم در حال رسیدن است. ویتنامی ها 
سریع و پویا هســتند و از دقیقه اول تا آخر 
می دوند. ایــن کیفیت اضافی نیســت، اما 
پیشرفت قابل مشاهده است. فکر نمی کنم 
بازی با ویتنام برای هیچ تیم اروپایی آســان 
باشد. فیلیپ تروســیه فرانسوی چهار سال 
اســت که در آنجا کار می کنــد و تیم ملی 
خوبی می ســازد. ویتنــام اردوهای زیادی 
برای بازیکنان جوان برگزار کرد و آنها دائماً 
در حال انتخــاب بودند. با ایــن حال، هنوز 
فاصله زیــادی بین بهترین تیم های آســیا 
مانند ژاپن، عربستان سعودی، ایران یا کره 
جنوبی و بقیه وجود دارد، اما این فاصله نیز 
به آرامی در حال کاهش اســت. مشکل این 
اســت که خیلی ها موفقیت آنی را دوســت 

دارند و این در فوتبال جواب نمی دهد.

وی همچنین با تمجیــد از عملکرد برانکو 
ایوانکوویچ و سابقه اش در فوتبال قاره کهن 
گفت: برانکو یک نام بزرگ و ضامن موفقیت 
در فوتبال آسیاســت. خوشــحالم که این 
فرصت را داشــتم که با او کار کنم و از او یاد 

بگیرم. 
در این ســه ســال و نیم به عنــوان مربی 
پیشرفت چشمگیری داشــته ام. برانکو به 
معنای واقعی کلمه هر روز پیشــنهاداتی از 
تیم های ملی و باشگاهی در آســیا دارد اما 
ما در اینجا کاری را شــروع کردیم که قصد 
داریم به پایان برسانیم. ما تا پایان مسابقات 
قهرمانی آسیا قرارداد داریم، اما عمانی ها از 

ما می خواهند که آن را تمدید کنیم.
توکیچ در خصوص شــرایط تیم ملی عمان 
یادآور شــد: در مورد این کشــور عربی باید 
بگویم که عمان دســت کم گرفته می شود، 
هرچند بازیکنان مســتعد زیــادی در آنجا 
حضور دارند. این کشور از معدود کشورهای 
عربی اســت که صحرا، دریا و کوه دارد. انواع 
مختلفــی از افراد در چنین محیطی رشــد 
کردنــد، بنابراین ما بازیکنان ســریع، قوی 
و قد بلندی داریم. من مطمئن هســتم که 
عمانی هــا اســتعدادهای فیزیکی بســیار 

خوبی برای ورزش دارند.
وی ادامه داد: شــاید در اینجا به اندازه سایر 
کشورهای عربی سرمایه گذاری در فوتبال 
وجود نداشــته باشــد، اما ما آن را بــا کار و 
استعداد و تمایل آنها برای موفقیت جبران 
می کنیم. در ســه ســال و نیم گذشته، ما 
چندین گام بــزرگ برداشــته ایم، اگرچه 
در اینجا به اندازه عربســتان سعودی و قطر 

ســرمایه گذاری نشده اســت. بازیکنان ما 
برای تیم هــای قدرتمند آســیایی احترام 
زیادی قائل هســتند اما با رهبــری برانکو 
آرام آرام ذهنیت برنده ایجــاد می کنیم. ما 
در مسیر درستی هســتیم. به عنوان مثال، 
در مســابقات مقدماتی جام جهانی، عمان 
برای اولین بار در تاریخ خــود ژاپن و چین 

را شکست داد.
کمک مربی تیم ملی عمان همچنین از چند 
بازیکن این تیم به عنوان استعدادهایی نام 
برد که توانایی بازی در اروپا و کشور کرواسی 
را دارنــد اما وقتی پیشــنهاد کشــورهای 
اروپایی به اندازه همان پیشــنهاد تیم های 
عمانی باشــد، ترجیح می دهند در کشــور 
خود بمانند.توکیچ در بخش پایانی مصاحبه 
خود در واکنش به اخراج دراگان اسکوچیچ 

از سوی فدراسیون ایران قبل از جام جهانی 
و انتخاب کارلوس کی روش بــه جای او به 
خاطر وابستگی تیم های آسیایی به نام های 
بزرگ، گفت: این اتفاق به سادگی امکانپذیر 
است. متاســفم که اســکوچیچ پس از یک 
عملکرد عالی به چنین سرنوشتی دچار شد. 
او مســتحق حضور در جام جهانی با ایران 
بود، اما به طرز زشــتی او را اخراج کردند و 

کارلوس کی روش را به زمین آوردند.
وی تصریح کرد: اســکوچیچ دانش و تجربه 
دارد و من مطمئن هســتم که او ارزش خود 
را در جام جهانی نشــان می داد. خوشحالم 
که فدراسیون کرواسی متوجه این موضوع 
شــد و او را به عنوان مربی تیم زیر ۲۱ سال 
اســتخدام کرد. او می تواند در مســابقات 

قهرمانی اروپا کارهای خوبی انجام دهد.

خطری که تیم ملی والیبال را تهدید می کند
 در حال که تیم ملی والیبال مســابقات مهمی در پیش دارد اما خطری 
بزرگ ایــن تیم را تهدید می کنــد. تیم ملی والیبال ایــران که در حال 
حاضر در اردوی آمادگی به سر می برد مسابقات مهمی را در پیش دارد 
که اولین آن، لیگ ملت های ۲۰۲۳ اســت. شاگردان عطایی همچنین 
باید در رقابت های مردان آسیا، بازی های آســیایی و انتخابی المپیک 
شــرکت کنند.با توجه به اینکه هم لیگ ملت ها و هم رقابت های مردان 
آســیا در رنکینگ تیم ها و کسب ســهمیه المپیک تاثیر مستقیم دارد 
انتظار می رود اهالی والیبال از هیچ حمایتــی از تیم ملی والیبال دریغ 
نکنند. اینکه عده ای مدام به دنبال تجویز نسخه برای این تیم هستند نه 

تنها فایده ای ندارد بلکه حرف و حدیث ها را بیشتر هم می کند.
نام برخی از بازیکنان قدیمی والیبال ایران تبدیل به اســامی رمز برای 
حاشیه سازی شــده اســت. با هر تغییر و تحولی در لیســت بازیکنان 
که قطعا جــزو اختیارات ســرمربی تیم ملی اســت برخــی مربیان و 
پیشکسوتان برای اینکه هم خودشان را تیتر رسانه ها کنند و هم اینکه 
چون خودشان جایگاهی در تیم ندارند حاشیه سازی را بهترین راهکار 

قلمداد می کنند و حقایق را به گونه ای دیگر جلوه می دهند.
فصل گذشــته لیگ ملت ها مصداق خوبی برای این مســئله است. در 
حالی که تیم ملی با یک پوســت اندازی تاریخی در لیگ ملت ها حاضر 
شــده بود و حتی در هفته اول به دو پیروزی دســت پیدا کرده بود اما 
انتقادهــای غیرمنصفانه ای از این تیم شــد. جالب اینکــه همین تیم 
توانســت به مرحله نهایی این رقابت ها صعود کند تا مشخص شود این 

انتقادها درست نبوده است.
انتظار می رود با درس گرفتن از اتفاقات گذشته و تنها بر اساس مصالح 
ملی، حاشیه ســازی جای خود را به حمایت از تیم ملــی بدهد. چرا که 

موفقیت این تیم به سود همه اهالی والیبال کشور است.

نصیری:
 قهرمانی در آسیا سرآغاز دوباره موفقیت های 

پولادمردان است
 پرافتخارتریــن وزنه بــردار تاریخ ایران بــا تمجید از هنــر مدیریتی 
تیم جدید فدراســیون گفت: قهرمانی آســیا می تواند ســرآغاز دوباه 

موفقیت های پولادمردان در میادین جهانی و المپیک باشد.
محمد نصیری با تمجید از عملکرد پولادمردان در مســابقات قهرمانی 
آسیا اظهار داشــت: قهرمانی وزنه برداری ایران در مسابقات قاره کهن 
افتخار بزرگی است که پس از چند سال برای ایران به دست آمد و نشان 
می دهد که ما هنــوز می توانیم قدرت اول قاره کهن باشــیم. در ضمن 
این قهرمانی با غیرت و اراده پولادمردان شــکل گرفت که توانســتند 

وزنه های خوبی را در جینجو کره جنوبی به ثبت برسانند.
پیشکســوت وزنه برداری ایران ادامه داد: قهرمانی آسیا همانند دمیدن 
خون تازه  در رگ های این رشــته در ایران اســت. این قهرمانی با هنر 
و مدیریت تیم جدید به دســت آمده و جای تقدیــر دارد. وزنه برداری 
ما ظرفیت های خوبی دارد که می تواند در ســطح جهانی نیز بدرخشد. 

حضور بزرگان در فدراســیون وزنه برداری می تواند گره گشای بسیاری 
از مشکلات باشــد.دارنده مدال طلای المپیک با اشاره به احتمال تکرار 
این قهرمانی ها نیــز گفت: جوانان خوبی در وزنه بــرداری ایران حضور 
دارند و در آینده می توانند به قهرمانان بزرگی تبدیل شــوند. همچنین 
قهرمانی آسیا می تواند راهگشای موفقیت های دیگر در سطح جهانی و 
المپیک باشد من این قهرمانی را به مردم ایران، جامعه ورزش و مدیران 

فدراسیون تبریک عرض می کنم.
پیکارهای وزنه برداری قهرمانی آســیا به عنوان یکی از گزینشی های 
المپیک پاریس روزهای ۱۳ تا ۲۳ اردیبهشــت در جینجو کره جنوبی 
برگزار شد. تیم ملی وزنه برداری مردان ایران با کسب 6۳۵ امتیاز بالاتر 
از ازبکستان 6۳۱ امتیازی و چین 6۰۸ امتیازی به عنوان قهرمانی قاره 

کهن رسید.

»باوزارتاقتصادتوافقکردیم«
 واکنش پولادگر به برگزاری مجمع پرسپولیس

 و انتخاب اعضای هیات مدیره
معاون ورزش قهرمانــی و حرفــه ای وزارت ورزش و جوانان می گوید 
مجامع دو باشگاه استقلال و پرسپولیس بعد از پایان رقابتهای لیگ برتر 
و جام حذفی برگزار خواهد شد.پس از انتشار دعوتنامه برگزاری مجمع 
باشگاه پرســپولیس به منظور »ترمیم و انتخاب اعضای هیات مدیره« 
برای روز شــنبه هفته آینده، وزارت ورزش که از قبل مخالفت خود را با 

این بازه زمانی اعلام کرده بود، توضیحاتی ارائه کرد.
بنا بر اعلام محمــد پولادگر معاون ورزش قهرمانــی و حرفه ای وزارت 
ورزش و جوانان، در توافقــی که دو وزارتخانــه ورزش و اقتصاد قبل از 
انتشــار آگهی مجمع داشــته اند، مقرر شــد با توجه به در پیش بودن 
روزهای پایانــی لیگ برتر و همچنیــن مراحل نهایی جــام حذفی، با 
تنفس لازم، برگزاری مجامع دو باشگاه استقلال و پرسپولیس به بعد از 

رقابتهای لیگ برتر و جام حذفی موکول شود.
پولادگر افزود: این تنفس در برگزاری مجامع به دلیل حفظ آرامش دو 
تیم در نظر گرفته شــده اما بلافاصله پس از پایــان فصل جاری فوتبال 

ایران، مجامع باشگاه های استقلال و پرسپولیس برگزار خواهد شد.

مدیرعاملنساجی:
 مگر اتفاقی در قائمشهر افتاده که بازی 

با پرسپولیس بدون تماشاگر باشد؟
مدیرعامل نســاجی اعلام کرد بازی تیمش مقابل پرسپولیس در لیگ 

برتر با تماشاگر برگزار خواهد شد.
ایزد ســیف الله پور، مدیرعامل باشــگاه نساجی  درباره شــایعه بدون 
تماشــاگر شــدن بازی این تیم مقابل پرســپولیس در هفتــه پایانی 
رقابت های لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: چرا باید بازی بدون تماشــاگر 
باشد؟ مگر تا الان در این فصل اتفاقی در قائمشــهر افتاده که این بازی 
را بدون تماشــاگر برگزار کنند؟وی ادامه داد: مگــر در بازی هایی که با 
ظرفیت کامل تماشــاگر برگزار کردیم اتفاقی افتــاد؟ در همین فصل 
مقابل استقلال با ظرفیت صد درصد تماشاگر بازی کردیم و تماشاگران 
هم راضی به منزلشــان بازگشتند. مطمئن باشــید در همین بازی هم 

بازی در امنیت کامل برگزار خواهد شد.
مدیرعامل نساجی درباره اینکه در صورت قهرمانی احتمالی پرسپولیس 
این تیم باید جشن قهرمانی برگزار کند و گفته می شود اطراف ورزشگاه 
مهیای جشن قهرمانی نیســت بیان کرد: مردم قائمشهر مردم فهیمی 
هســتند و تیم خودشــان را تشــویق می کنند. ۱۰ درصــد ظرفیت 

تماشاگران را هم طبق قانون به پرسپولیس خواهیم داد.



مدیرعامل  گرگان-مهنازمحمدزمانی 
ســازمان تأمین اجتماعی از اجــرای طرح 
بخشــودگی جرایــم بیمــه ای کارفرمایان 
به منظور حمایت از کارفرمایان کارگاه های 
فعال تولیدی، صنعتــی، معدنی و خدماتی و 
اصناف در ســال مهار تورم و رشد تولید خبر 
داد. دکتر میرهاشــم موســوی در این مورد 
گفت: بــا توجه به نام گذاری ســال جاری به 
نام سال »مهار تورم و رشــد تولید« از سوی 
مقام معظــم رهبری و به منظور مســاعدت 
با کارفرمایان واحدهــای تولیدی، صنعتی، 
معدنی، خدماتــی و اصنــاف و تقویت توان 
تولیدی کشــور، طرح بخشــودگی جرایم 
بیمه ای کارفرمایان از ابتدای خرداد تا پایان 
مرداد ســال جاری اجرا می شود و بخشنامه 
این بخشودگی نیز ظرف روزهای آتی صادر 
و به واحدهــای اجرایی این ســازمان ابلاغ 

خواهد شد.
تأمین اجتماعــی  ســازمان  مدیرعامــل 
افــزود: کارفرمایــان متقاضی اســتفاده از 
بخشــودگی جرایم بیمه ای می توانند اصل 
بدهی بیمــه ای خــود را به صــورت نقدی 
پرداخت کنند یــا اینکه با توافق با شــعب 

این ســازمان، روش پرداخت اقســاطی را 
انتخاب کننــد. در صورتی که برای پرداخت 
اصل بدهی بیمه ای، تعداد اقســاط ماهیانه 
۱۲ ماه انتخاب شــود، کارفرما از صددرصد 
بخشــودگی جرایم برخوردار می شــود؛ در 
صورتی کــه در ۱۸ ماه اقســاط بدهی خود 
را پرداخت کنــد از ۸۵ درصد بخشــودگی 
جرایم اســتفاده می کنــد و در صورتی  که 
تعداد اقســاط را ۲۴ یا ۳۶ ماه انتخاب کند به 
ترتیب از ۷۵ درصد و ۵۰ درصد بخشــودگی 
بهره مند می شــود. البته توصیه ما این است 
که کارفرمایان محترم که به هر دلیلی بدهی 
بیمه ای معــوق دارند که مشــمول جرایم 
بیمه ای شــده اســت، با انتخاب اقساط ۱۲ 
ماهه و بخشودگی صددرصدی جرایم، از این 

فرصت استفاده کنند. 
دکتر موســوی بــا تأکید بر اینکــه فرصت 
استفاده از این تســهیلات از ابتدای خرداد 
تا پایان مرداد ســال جاری اســت، در مورد 
شرایط استفاده کارفرمایان از این تسهیلات 
گفت: با توجه بــه برنامه  راهبــردی دولت 
سیزدهم در زمینه بهبود شــرایط اشتغال، 
این طرح با محوریت حفظ اشــتغال موجود 

کارگاه ها اجرایــی می شــود و کارفرمایان 
مشمول اســتفاده از این تسهیلات خواهند 
بود که حداقل بــه مدت یک ســال از زمان 
تقســیط بدهی، نســبت به حفظ یا افزایش 
اشــتغال نیروی انســانی کارگاه بر مبنای 
لیســت اســفندماه ســال ۱۴۰۱ و ارسال 
لیســت و پرداخت کامل حق بیمه کارکنان 
شاغل کارگاه در دوره تقســیط اقدام کنند. 
همچنین کارگاه هایی که بر مبنای لیســت 
اسفند ماه ۱۴۰۱ تعداد بیمه شدگان شاغل 
در آنها کاهش یافته باشــد، بعد از بازگشت 
نیروی کار تعدیل شــده یا جایگزینی آنها در 
زمان درخواســت و رعایت حفظ اشتغال در 
دوره تقسیط، از بخشودگی جرایم برخوردار 

خواهند شد.
وی افــزود: کارفرمایــان متقاضــی ایــن 
تسهیلات باید درخواســت خود را از طریق 
ســامانه خدمــات غیرحضوری ســازمان 
 es.tamin.ir تأمین اجتماعی به نشــانی
حداکثر تا تاریخ ســی ویکم مرداد ماه ثبت 
کنند که توصیه می کنیم برای سهولت کار، 
این عزیزان درخواســت خــود را به روزهای 

پایانی مهلت ذکر شده موکول نکنند.

دکتر موســوی همچنین افزود: کارفرمایان 
محترم توجه داشته باشــند که بعد از توافق 
با شعب ســازمان تأمین اجتماعی در زمینه 
پرداخت اقســاطی بدهی بیمه ای، چنانچه 
هریک از اقساط بدهی های تقسیط شده در 
سررسید مقرر پرداخت نشود؛ بدهی تبدیل 

به حال شده و جرایم متعلقه، نسبت به مانده 
بدهی مطالبه و مجدداً قابل تقسیط نخواهد 
بود. بنابراین بــه کارفرمایان محترم توصیه 
می کنیم با توجه به شــرایط مالی خود، تعداد 
اقساط را به نحوی انتخاب کنند که بتوانند تمام 

اقساط بدهی را در موعد مقرر پرداخت کنند.

اصفهان-مریم مومنی      در بزرگترین اجلاس استراتژی 
های توسعه خدمات، تولیدات و صادرات برترین شرکت های 
ایران، نشان برترین انتخاب ملی در صنعت نفت به هلدینگ 
پترو و پالایش اصفهان به مدیریت جناب آقای دکتر قدیری 
اهدا شد.   به گزارش دنیای اسرار:قدیری در حاشیه برگزاری 
این آیین گفت: هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بکارگیری 
تمامی ظرفیت در بزرگترین اجلاس استراتژی های توسعه 
خدمات، تولیــدات و صادرات برترین شــرکت های ایران، 
نشــان برترین انتخاب ملی در صنعت نفت به هلدینگ پترو 

و پالایش اصفهان به مدیریت  دکتر قدیری اهدا شد.
قدیری در حاشــیه برگــزاری این آیین گفــت: هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان بــا بکارگیری تمامــی ظرفیت های 

انسانی و خدماتی برای ایرانی آباد گام بر می دارد.
وی با اشــاره به اینکه نگاه این هلدینــگ از تولید محوری 

به پروژه محوری معطوف شــده افزود: در حال حاضر بیــش از ۴۰۰ پروژه در 
پالایشگاه در حال اجراست.

مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان کســب این افتخــار بزرگ را ثمره 

تلاش و کار جهادی نخبگان این مرز و بوم در پالایشگاه دانست و به همه پرسنل 
سخت کوش تبریک گفت.

دکتر محســن قدیری تاکید کرد: یکی از پدیده هایی که پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی شاهد آن هستیم، هدایت پروژه ها و صنایع توسط جوانان همه این مرز و 

بوم اســت و ما امروز در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان ایــن افتخار را داریم کــه بیش از ۹۵ 

درصد آن بومی سازی شده است.
وی گفت: رهبر انقلاب فرمودند بزرگ ترین 
مرگ بر آمریکا، کار است و جوهره جمهوری 
اســلامی ایران کار اســت چرا که طی این 
ســال های پــس از انقلاب بــا تحریم های 
ظالمانه ای روبرو بوده ایم و این موضوع نشان 
می دهد که با کار می توانیم کشــور خود را 

سربلند کنیم.
مدیرعامل هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
افزود: برنامه ریزی ما در پالایشــگاه اصفهان، 
توســعه متوازن است که تا شــش ماه آینده، 
همانطور که در سال گذشته بیش از هزار نفر از 

نخبگان استان را جذب کردیم، امسال نیز در این زمینه اتفاقات خوبی را رقم زدیم.
پیش از این نیز قدیری بعنوان مرد ســال صنعت نفت ایران انتخاب و معرفی 

شده بود.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دستی گلســتان از برگزاری ۸۸ برنامه متنوع به مناسبت روز جهانی 

موزه ها و هفته میراث فرهنگی در استان خبر داد.
محمدجواد ساوری با اشاره به این که شورای بین المللی موزه ها )ایکوم( سال 
میلادی جدید را به عنوان »موزه ها، پایداری و حــال خوب« نام گذاری کرده 
است، گفت: وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هم به منظور 
برنامه ریزی دقیق و استفاده بهتر از ظرفیت های موجود حوزه میراث فرهنگی، 
شــعار این هفته را »میراث فرهنگی؛ هویت ملی، نشــاط اجتماعی« در نظر 

گرفت.
او افزود: بازدید رایــگان از موزه ها و اماکن فرهنگی تاریخی اســتان، افتتاح 
طرح های مرمت و احیا بنا های تاریخی در سطح استان، تقدیر از میراث بانان 
استان، برگزاری رویداد تخصصی »موزه ها، پایداری و حال خوب«، همایش 
معرفی قابوس نامه اثر کیکاووس بن اسکندر به منظور ثبت در میراث جهانی، 

برگزاری آیین پاسداشــت ثبت جهانی ســوزن دوزی ترکمن و جنگل های 
هیرکانی، مراسم هزار اثر، هزار هویت، هزار میراث ماندگار استرآباد به روایت 
ســیاحان، برگزاری همایش بزرگداشــت میراث معنوی مشاهیر جرجان، 
برگزاری جشنواره غذا های ثبت ملی استان و رونمایی از سامانه مکانی تحت 
وب قلمرو دیوار بزرگ گرگان بخشــی از برنامه های پیش بینی شــده در این 

هفته است.
ساوری اضافه کرد: از دیگر مراســم هفته میراث فرهنگی در استان گلستان 
می توان به برگزاری نشست تخصصی دســتاورد های مرمت در میراث ملی 
شــهر تاریخی اســترآباد، برگزاری کارگاه بازآموزی راهنمایان گردشگری 
حوزه تاریخی-فرهنگی، نشست تخصصی با موضوع طب سنتی و نقش آن در 
توسعه گردشگری سلامت قلمرو دیوار بزرگ گرگان، کارگاه باستان شناسی 
تجربی همراه با سفالگری، نشست مرزبانی از هویت با محوریت شهر تاریخی 
استرآباد، افتتاح و برگزاری نمایشگاه اشیا فلزی بازگیر، برگزاری نمایشگاه و 

بازارچه میراث ناملموس صنایع دســتی، برگزاری تور آشنایی با موزه میراث 
روستایی گلستان و بازدید علمی دانشجویان و کارشناسان میراث فرهنگی از 

جاذبه های استان اشاره کرد.
وزارت میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی هفــت روز هفتــه 
میراث فرهنگی ســال ۱۴۰۲ را که از ۲۸ اردیبهشــت ماه آغاز می شود و تا ۳ 

خردادماه نیز ادامه دارد را به تفکیک نام گذاری کرده است

اصفهان

وپالایش اصفهان  کسب نشان برتر انتخاب ملی صنعت نفت از سوی هلدینگ پتر

اجرای ۸۸ برنامه ویژه هفته میراث فرهنگی در گلستان

کرمانشاه –حسنا فخارزاده   مدیرعامل شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران با اشــاره بــه حمایت های 
صنعت نفت از ســازندگان، تولیدکننــدگان و مراکز 
دانش بنیان گفت: ساخت بار اول قطعات و تجهیزات 
موردنیاز، اولویت نخست برنامه های این شرکت است.

مهندس مهدی حیدری در آســتانه گشایش بیست 
و هفتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی گفت: این شرکت طی سال های گذشته 
تعامل، همکاری و همیاری های مستمر و دوسویه ای 
با سازندگان، صنعتگران و مراکز دانش بنیان داشته و 
تاکنون موفق شده است بخش قابل توجهی از قطعات 
و تجهیزات کاربردی در صنعت نفت را بومی ســازی 
کند و این روند در ســال جاری نیز با شتاب بیشتری 
دنبال می شود. وی حضور شرکت های دانش بنیان 
در نمایشــگاه نفت و لزوم تقویت تعامل بــا آنها را 
فرصت طلایی بیان کرد و افــزود: در همین ارتباط، 
کارگروهی متشکل از مدیران عملیاتی، متخصصان 
و مهندسان شرکت ضمن بازدید از شرکت های حاضر 
در نمایشــگاه، با آخرین دســتاوردهای شرکت های 
دانش بنیان در بومی سازی قطعات و ساخت داخل در 

بخش صنعت نفت آشنا می شوند.
حیدری تصریح کرد: بــا رایزنی های انجام شــده با 
مدیران شرکت های دانش بنیان و سازندگان داخلی، 
زمینه های همکاری های بیشــتر بویــژه در زمینه 
ساخت بار اول قطعات و تجهیزات با تعامل و هم افزایی 

های بیشتر در حال تحقق می باشد.
مدیرعامل شــرکت نفــت مناطق مرکــزی ایران با 

اشاره به نامگذاری ســال ۱۴۰۲ از سوی مقام معظم 
رهبری)مدظله العالی( به سال مهار تورم و رشد تولید 
یادآور شد: این شرکت در راســتای تحقق شعار سال 
تلاش خواهد کرد تا با اســتفاده حداکثری از ظرفیت 
های شرکت های داخلی اعم از ســاخت تجهیزات و 
قطعات موردنیاز در همکاری مســتمر با سازندگان و 
مراکز علمی- پژوهشی و همچنین شرکت های دانش 
بنیان در زمینه تولید نفت و گاز شــاهد افزایش تولید 

موادهیدروکربوری باشیم.
حیدری با بیان اینکه شــرکت نفــت مناطق مرکزی 
ایران سهم عمده ای در تولید نفت و گاز در پهنای ۱۴ 
استان کشور و نقشی بســزا در تقویت اقتصاد و تولید 
ســرمایه با همتی مضاعف برای حمایت از ســاخت 

داخل و  تولید بار اول گام های طلایی برداشته است.

بوشهر –رضا حیدری  بــه  منظور بررسی آخرین 
وضعیت پروژه های طرح اقدام ملی مسکن در استان 
جلسه شــورای تامین مســکن به ریاســت معاون 

هماهنگی امور عمرانی استانداری بوشهر برگزار شد.
ســید محمود دســتغیبی مدیر کل راه و شهرسازی 
استان و دبیر شــورا در این جلســه با تأکید بر وجود 
ظرفیت های بالقوه اســتان و افزایش رشد جمعیتی 
خاطر نشــان کرد: افزایش قیمت مســکن و افزایش 
سرسام آور اجاره مســکن امروزه در این استان به یک 
مشــکل و دغدغه ی اصلی مردم تبدیل شــده است 
و اجرای طرح مســکن ملی برای اقشــار آسیب پذیر 
و نیازمند یک روزنه امید برای خانه دار شــدن بوده و 
بر همین اســاس باید رفع موانع پیش روی اجرای این 

طرح با جدیت توسط مسئولان مربوطه پیگیری شود.
دســتغیبی افزود: در استان بوشــهر بیش از۶۳ هزار 
نفر برای طرح ملی نهضت مســکن ثبت نام کرده اند 
که ۴۹هــزارو۴۹۷ نفر از این تعداد شــرایط دریافت 
مســکن را دارند. وی با اشــاره به تخصیص مسکن به 
۴هزار و۷۰۹نفر بیان کرد: ۴هزار و ۶۱۷ نفر نســبت 
به پرداخت مبلغ اولیه بــالای ۴۰ میلیون تومان اقدام 
کرده اند. وی بیان کرد: شــهر جدید عالی شهر دارای 
بیشترین تعداد متقاضی اســت که تاکنون ۱۸ هزارو 

۲۴۹ نفر ثبت نام کرده اند .
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان بوشــهر گفت: از 
۶۳هزارنفرثبت نام شده در شــهرهای استان تاکنون 
بیش از۹هــزار و ۶۲۳ مورد آن تعیین تکلیف شــده 
است و ۳۲هزارو۸۰ واحد زمین برای ساخت واحدهای 

مسکونی تامین شده اســت. محمد هادی رستمیان 
معــاون هماهنگی امــور عمرانی اســتاندار با تأکید 
براینکه روند اجرای پروژه نهضت ملی مســکن باید به 
عنوان یکی از اهداف مهم دولت تســریع و تدابیر زیر 
ساختی با جدیت بیشتری دنبال شود گفت : در شهر 
بوشهربیشترین میزان مشارکت در این طرح را داشته 
ایم که همواره امیدواریم در سایر بخش ها با همکاری 
و همیاری مردم و دســتگاه های اجرایی شهرســتان 
بتوانیم قــدم بزرگی جهت خدمت به شــهروندان بر 
داریم. رستمیان افزود : برای جلب رضایت حداکثری 
متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن بایــد احداث 
واحدها با درنظر گرفتن زیرساخت ها و کیفیت مورد 

نیاز باشد .

کرمانشاه بوشهر
یت نفت  ولو ، ا ز نیا د ر ت مو ا ت و تجهیز خت قطعا ســا

ن یرا ا ی  مرکز طق  منا
وژه های مسکن ملی بوشهر   بررسی آخرین وضعیت پر

در جلسه شورای تامین مسکن

از ابتدای خرداد  به مدت 3 ماه  صورت می گیرد؛

ح بخشودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان  اجرای طر
حداکثری استفاده  برای  جهادی  عزم 

 از آب سد چراغ ویس سقز

سنندج -فاطمه ملایی در راستای بهره برداری و آبگیری نهایی سد 
چراغ ویس، مدیرکل مدیریت بحران شــرکت مدیریت منابع آب ایران، 
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان، فرماندار و مدیر اداره منابع 

آب شهرستان سقز، از این سد بازدید بعمل آوردند.
در این بازدید یک روزه مهندس آرش آریانژاد با اشاره به نیاز شهرستان سقز 
به منابع آبی پایدار و سالم، گفت: در راستای تأمین آب شرب، توسعه بخش 
کشاورزی و رونق اقتصادی این شهرستان، سد چراغ ویس که جزء طرحهای 

اولویت دار وزارت نیرو است، بزودی تکمیل و و به بهره برداری می رسد.
وی از سرگیری اجرای خطوط انتقال ســاحل چپ که دارای ۶۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی اســت، برای تبدیل ۱۷۰۰ هکتار زمین دیم به آبی را 
بسیار ارزشمند برشمرد و اظهار امیدواری کرد: در حال حاضر حدود ۵۰ 
میلیون متر مکعب آب در پشت سد چراغ ویس ذخیره شده و فعالیت ساحل 

راست نیز بزودی پس از تخصیص اعتبارات لازم، تکمیل می گردد.
در ادامه این بازدید فرماندار شهرستان سقز، فعالیت در بحث تملک زمین 
برای سایت جدید میرده، ساخت جاده و پل برای دسترسی روستاهایی 
که جاده آنها به واســطه آبگیری کامل سد از دســترس خارج می شود، 
را مناسب ارزیابی و از تلاش مجموعه شــرکت آب منطقه ای کردستان 

تقدیر و تشکر کرد.
همچنین مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای کردستان از شروع آبگیری 
سد چراغ ویس و به زیر آب رفتن پل جاده ارتباطی تموته، خبر داد و گفت: 
نظر به اینکه پل مذکور از دسترس خارج گردیده و غیرقابل تردد می باشد، لذا 
از اهالی محترم منطقه و ساکنین روستاهای بالادست این سد )میرده، تموته، 
قره چر، پیرعمران و ….( تقاضا می گردد، از تردد بــر روی این پل خودداری 
نموده و از جاده جدید ارتباطی تموته – مازوجداره که توســط شرکت آب 

منطقه ای کردستان، احداث گردیده استفاده نمایند.
 

مدیـــر ریختـــه گری مــداوم فولاد مبارکه 
خبرداد؛

تولید با بیش از 100 درصد توان اسمی در 
ماشین های ریخته گری فولاد مبارکه

اصفهان-مریم مومنی مدیـــــر ریختـــــه گری مــداوم فولاد 
مبارکه گفت: ماشــین های ریخته گری شرکت یکی از بخش هایی است 
که در ثبت رکوردهای سال ۱۴۰۱ و فروردین ۱۴۰۲ به بهتریـــن شکل 
ممـــکن نقش آفریـــنی کرده است. تولید فروردین ماه فولاد مبارکه 
نشان دهنده این اســت که در صورت رفع محدودیت های انرژی، امکان 

دست یابی به رکوردهایی فراتر از ظرفیت اسمی سالانه وجود دارد.
 کامران مرادی مدیـــر ریختـــه گری مــــداوم فولاد مبارکه افزود: با 
عنایت به اینکه در شعار ســال ۱۴۰۲ نیز از ابتدا بر اهمیت و رشد تولید 
تأکید شد، همکاران این ناحیه نیز همانند سایر نواحی شرکت، این راهبرد 
را سرلوحه های فعالیت های خود قرار دادند و توانستند میزان بهره وری 
و تولید ماهانه ماشــین های ۲ و ۵ را به بیشــترین میزان خود از ابتدای 
بهره برداری تا کنون افزایش دهند و رکورد جدیدی در این راستا به ثبت 

برسانند.
وی از اتکا به دانش و تجربه کارکنان، برنامه ریزی دقیق و کاهش توقفات 
اضطراری این ماشین ها به عنوان مهم ترین دلایل کسب این موفقیت یاد 
و اضافه کرد: تعداد ذوب ریخته گری شــده طی فروردین سال جاری در 
ماشین شماره ۲ به ۱۰۲۲ ذوب به تناژ ۱۸۸۰۰۰ تن تختال و در ماشین 

شماره ۵ به ۱۰۱۲ ذوب معادل ۱۸۶۰۰۰ تن تختال افزایش یافت.
مرادی با تأکید بر اینکه ظرفیت ســالانه هرکدام از این ماشــین ها ۱.۸ 
میلیون تن اســت، تصریح کرد: تولید فروردین نشان دهنده این موضوع 
اســت که در صورت رفــع محدودیت های انرژی، امکان دســت یابی به 

رکوردهایی فراتر از ظرفیت اسمی سالانه وجود دارد.
مدیر ریخته گری مداوم فولاد مبارکه کســب این رکورد چشــمگیر را 
مرهون تلاش جمعی مدیریت، کارکنان و پیمانکاران ناحیه فولادسازی و 

ریخته گری مداوم دانست و به همین منظور از ایشان قدردانی کرد.

معاون شهرداراهوازمطرح کرد:
ممیزی املاک یکی از نیازهای اساسی 

زیرساخت برنامه ریزی شهری
اهواز –محمد مجدم معاون شهرســازی و معماری شــهرداری 
اهواز در جلســه اجرای طرح ممیزی املاک در منطقه ۲، این پروژه را 

یکی از نیازهای اساسی و زیرساخت برنامه ریزی شهری عنوان کرد.
به گــزارش خبرنــگار خریدار بــه نقــل از امورارتباطــات معاونت 
شهرســازی و معماری، هدایت اله زارع زاده بیان کرد: ممیزی املاک 
در محدوده شــهر، از جمله نیازهای اساســی مدیریت شهری است 
که باید هر پنج ســال انجام شــود و امیدواریم در این دوره بتوانیم به 

سرانجام برسانیم.
وی با اشاره به مزایای طرح ممیزی املاک گفت: اجرای صحیح این طرح 
علاوه بر بروزآمدی بانک اطلاعات ســبب می شود پیش بینی ها و برنامه 
ریزی ها در مــواردی همچون عوارض و درآمدهای شــهری، هزینه ها، 

پروژه های عمرانی، خدماتی و شهرسازی به واقعیت نزدیک تر می شود.
معاون شــهردار اهواز تاکید کرد: زیرســاخت رســیدن به عدالت در 
توزیع امکانات و خدمات بین محــلات و مناطق مختلف اجرای طرح 

هایی همچون طرح ممیزی املاک است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رییسکانونانبوهسازانمطرحکرد
وند ساخت  کاهش هزینه و افزایش سرعت ر

مسکن با صنعتی سازی
رییس کانون سراســری انبوه سازان مسکن و ســاختمان ایران با بیان 
اینکه صنعتی سازی در بخش ساخت و ســاز در کشور نیازمند حمایت 
و مشــوق های دولت اســت، گفت: اجرای طرح نهضت ملی مسکن به 
عنوان یکی از مهم ترین پروژه های دولت ســیزدهم با صنعتی ســازی 

روند رو به جلویی خواهد گرفت.
محمد مرتضوی افزود: این در حالی اســت که مشــارکت فکری بخش 
خصوصی و دولت برای یافتن راهکارهای مناسب با هدف بهبود صنعت 
ساخت و ساز ضروری است و باید نقشــه راهبردی برای بخش مسکن 

ترسیم شود.
وی با بیان اینکه افزایش ســرمایه گذاری نخســتین شرط برای بهبود 
شرایط مسکن است، اظهار داشــت: اصلاح برخی قوانین و آیین نامه ها، 
ورود پررنگ بخش خصوصی در حوزه اجرایی و صنعتی ســازی با هدف 
بهبود صنعت ســاخت و ســاز را از دیگر راهکارها برای بهبود وضعیت 

مسکن در کشور می توان عنوان کرد.
رییس کانون سراسری انبوه سازان مســکن با اشاره به افزایش سرعت 
اجرایی کردن پروژه ها در بخش ساخت وســاز با صنعتی سازی، تصریح 
کرد: افزایش سرعت، اولین شاخص صنعتی ســازی است، برای مثال 
پروژه ای که در حالت عادی ۳ ساله ساخته و تحویل می شود، با استفاده 
از فناوری های نوین و صنعتی سازی در پروسه زمانی یک ساله به اتمام 

می رسد.
مرتضوی ادامــه داد: مولفــه دوم، موضوع کیفیت ســاخت و کاهش 
آسیب های زیست محیطی در شهرها به ویژه کلان شهرها است، بخش 
بزرگــی از مصالح در ایــن روش، تجدیدپذیر و در آینــده قابل بازیابی 
هســتند، اما متأسفانه با بررســی آمارها، مشــاهده می کنیم که عملًا 

توسعه گران و انبوه سازان ساختمان به سمت صنعتی سازی نمی روند.
وی ویژگی ســوم صنعتی سازی مســکن را کاهش هزینه های ساخت 
عنوان کرد و افزود: صنعتی سازی در حوزه ساخت و ساز علاوه بر کاهش 
هزینــه تولید، مصرف انرژی را به حداقل می رســاند که مولفه بســیار 

مهمی است.
رییس کانون سراسری انبوه ســازان مسکن به مشکلات صنعتی سازی 
ساخت و ساز کشــور اشــاره کرد و ادامه داد: رویکرد صنعتی سازی در 
کشــور باید با مشــوق های دولتی همراه باشــد، بدین معنی که برای 
ترویج صنعتی سازی ساخت و ســاز باید تمامی دستگاه های اجرایی، با 

انبوه سازان تعامل و همکاری کنند.

مرتضوی با اشــاره به اهمیت فرهنگ ســازی و برگــزاری رویدادهای 
تخصصی با هدف هدایت ســازندگان به ســمت صنعتی سازی، بیان 
داشت: برگزاری نشست های تخصصی و ارتباط نزدیک تصمیم گیران 
و سازندگان در نمایشگاه ها و رویدادهای تخصصی گره گشای برخی از 

مشکلات پیش رو در این بخش است.

ایجاد شفافیت با راه اندازی سامانه ثبت اجاره  
مسکن و کاهش هزینه برای مستاجران

 با راه اندازی مرحله نخســت ســامانه ملــی املاک و اســکان و ثبت 
اجاره نامه مســکن، امکان ثبت قرارداد اجــاره و دریافت کد رهگیری 
بدون مراجعه به بنگاه معاملات املاک و به صورت رایگان فراهم شــده 
است که کارشناســان این اقدام را باعث ایجاد شــفافیت در بازار اجاره 
می دانند. بر اســاس ماده ۱۸ قانون جهش تولید مســکن، می بایست 
در راســتای رصد و نظارت بر بازار مســکن، ثبت کلیه معاملات املاک 
و مستغلات اعم از خرید، فروش، پیش خرید، پیش فروش، رهن و اجاره 
مسکن برای متعاملین در بنگاه های مشــاوران املاک توسط بنگاه ها و 
برای ســایر معاملات خارج از بنگاه های، در ســامانه معاملات املاک و 
مستغلات کشور و اخذ شناســه )کد( رهگیری بدون اخذ هزینه الزامی 
است.وزارت راه و شهرســازی پس از راه اندازی سامانه املاک و اسکان 
اقدام به ایجاد نسخه آزمایشی سامانه ثبت رایگان اجاره مسکن کرد که 
با راه اندازی این سامانه امکان ثبت قرارداد اجاره و دریافت کد رهگیری 
بدون مراجعه به بنگاه معاملات املاک، به صورت رایگان فراهم شــده 

است.
در واقع با راه اندازی این سامانه، مالک و مستاجر بدون مراجعه به بنگاه 
و در یک روند کاملًا شــفاف و قانونــی و تنها بــا درج اطلاعات خود در 
سامانه می توانند نسبت به ثبت قراردادهای خود و دریافت کد رهگیری 
به صورت رایــگان اقدام کنند. ایــن اقدام در حالی صــورت گرفته که 
کارشناسان حوزه مسکن بر این باور هستند که در کنار کاهش هزینه ها 
هم برای مالک و هم برای مســتاجر، شــاهد شفاف ســازی در خرید و 
فروش و رهن و اجاره مسکن و متعاقب آن ساماندهی این بازار خواهیم 

بود.

شفاف شدن قراردادها در حوزه مسکن موجب جلوگیری
 از ثبت معاملات غیرقانونی می شود

»مجید گودرزی« کارشناس حوزه مسکن با بیان اینکه از چهار راهکار 
ارایه شده از سوی دولت برای ساماندهی بازار مسکن، یک مورد به ثبت 
کدهای رهگیری برمی گردد، گفت: در ســال های گذشته شاهد بودیم 
که با وجود مصوبه دولتی برای تعیین حداکثر ســقف نــرخ اجاره بها، 
اما حتی شــوراهای حل اختلاف نیز آنچنان که باید آن را رعایت نمی 

کردند و به راحتی شاهد نقض شدن آن بودیم.
وی افزود: بر همین اســاس دولت اقدام به راه اندازی ســامانه املاک و 
اسکان و به دنبال آن ایجاد ســامانه ثبت اجاره مسکن به صورت رایگان 
کرد که راه اندازی چنین سامانه ای مانع از تعیین قیمت های غیرواقعی 
خواهد شد؛ از ســوی دیگر حتی اگر قرارداد با مستاجر جدیدی بسته 
شــود، نیز طبق این ســامانه نمی توان مبلغ رهن و اجاره را بالاتر از حد 
قانونی تعیین کرد، چراکه در این صورت با ضمانت های پیش بینی شده 

مشمول جریمه خواهند شد.

عدم ثبت خانه ها در سامانه، خالی بودن آنها تلقی می شود
»فرشید ایلاتی« دیگر کارشناس حوزه مسکن نیز در گفت وگو با ایرنا با 
اشاره به این اقدام مثبت دولت برای ساماندهی بازار مسکن، تاکید کرد: 
با راه اندازی این ســامانه علاوه بر کاهش هزینه های بنگاه برای مالک و 
مســتاجر، رهن و اجاره در یک مجرای شــفاف قرار گرفته و تمام روند 

معاملات صورت گرفته قابل پیگیری است.
وی اضافه کرد: پیش از این افراد برای ثبت قراردادهای خود می بایست 
حتما به بنگاه های امــلاک مراجعه و پس از پرداخت کمیســیون، کد 
رهگیری برای آنها ثبت می شــد که همین مســاله با توجه به بار مالی 
که داشت، سبب می شد تا به صورت دستی نسبت به ثبت قرارداد خود 

اقدام و به دنبال آن مشکلاتی را که امروز شاهد هستیم، به وجود بیاید.

ساخت۱۹۰۰کیلومترخطلولهباوجودتحریمها
 ایران کشور اول دنیا در ساخت خطوط

 لوله نفت شد
 یک موسســه تحقیقاتی آمریکایی اعلام کرد حــدود ۱9۰۰ کیلومتر 
خط لوله نفتی در ایران در دست ساخت است و ایران با وجود تحریم ها 
در رتبه نخســت جهان از این نظر قرار دارد.پایــگاه تخصصی گلوبال 
انرژی مانیتور با بررســی پروژه های نفتی در کشورهای مختلف اعلام 
کرد 9۱۰۰ کیلومتر خط لوله انتقال نفت در ســطح جهان در دســت 
ساخت است و برای ساخت ۲۱9۰۰ کیلومتر خط لوله نیز برنامه ریزی 
شده است. هزینه ســاخت کل این خطوط ۱۳۱.9 میلیارد دلار برآورد 
شده است.بر این اساس در مجموع ۳۱ هزار کیلومتر خط لوله نفتی در 
جهان در حال ساخت بوده و یا برای آن برنامه ریزی شده است. این رقم 

نسبت به سال قبل ۳۰ درصد افزایش داشته است.
حدود نصف خطوط لوله نفت در حال ســاخت یا برنامه ریزی شــده در 
دو قاره آفریقا و آسیا قرار دارند که شــامل ۴۴۰۰ کیلومتر خط لوله در 
حال ســاخت با هزینه ۱۴.۴ میلیــارد دلاری و ۱۰۸۰۰ کیلومتر خط 
لوله برنامه ریزی شــده با هزینه ۵9.۸ میلیارد دلاری است.این موسسه 
تحقیقی آمریکایی با معرفی ۲۰ کشور نخست دنیا از نظر طول خطوط 

در حال ساخت نفتی، ایران را در صدر این فهرست قرار داده است.
ایران با وجــود اینکه تحت تحریم هــای غیرقانونی آمریــکا قرار دارد 
بزرگ ترین عملیــات احداث خطوط لوله نفتی را در دســت اجرا دارد. 
طول خطوط لوله نفتی که در ایران در دست احداث است بالغ بر ۱9۰۰ 

کیلومتر برآورد شده که بیشتر از هر کشور دیگر در جهان است.
پس از ایران،  کشــور هند در رتبه دوم قرار گرفته اســت. هند در حال 
ســاخت ۱6۳۰ کیلومتر خط لوله نفت در خاک خود اســت. نیجر نیز 
با ســاخت ۱۲۰۰ کیلومتر خط لوله در رتبه ســوم قــرار دارد. کانادا، 
بنین، چین، تایلند، عراق، روســیه، آرژانتین، آمریکا، مقدونیه شمالی، 
لهستان، اردن، بلغارســتان، آنگولا، ســوریه، کنیا، زامبیا و تانزانیا به 

ترتیب در رتبه های بعدی قرار دارند.

طول خطوط لوله نفت در حال ساخت در ایران 12 برابر آمریکا
کل خطوط لوله نفتی که در ایران در دســت ســاخت است بیش از ۱۲ 
برابر خطوط لوله نفتی است که در آمریکا در دست ساخت است. طول 
خطوط لوله نفت در حال ســاخت در آمریکا ۱۵۰ کیلومتر تخمین زده 
می شــود. این رقم برای عراق ۴۰۰ کیلومتر و برای چین ۴۲۰ کیلومتر 

برآورد شده است.

مدیرعاملشرکتملیپخشفرآوردههاینفتی:
افزایش مصرف بنزین الزاما قاچاق نیست

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: افزایش مصرف 
بنزین در نوروز قاچاق سوخت محسوب نمی شود.

قاچاق سوخت و اســتفاده از کارت سوخت های شــخصی در روزها و 
هفته های اخیر در صــدر اخبار قرار دارد. اگرچــه توضیحاتی در رابطه 
با این موضوع ارائه شده است، اما باز هم ســوالاتی در رابطه با آن وجود 
دارد که آیا کسانی که بر سهمیه مازاد بنزین نیاز دارند چگونه می توانند 
از سهمیه مازادی استفاده کنند، علی اکبر نژاد علی مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی در رابطــه با این موضوع به مهر می گوید: 
افرادی که نیــاز به بنزین بیشــتری دارنــد می تواننــد از بنزین آزاد 

جایگاه های سوخت از کارت های اضطراری استفاده کنند.
وی ادامه داد: اســتفاده از ایــن کارت ها با قیمت نــرخ دوم کارت های 
شخصی محاسبه می شود.نژاد علی در پاسخ به این سوال که آیا افزایش 
مصرف بنزین در شــهرهای مرزی مربوط به قاچاق بنزین است، گفت: 
در ایام نوروز مصرف بنزین افزایشی می شود و نمی توان آن را به قاچاق 
سوخت تعمیم داد.وی تصریح کرد: باید توجه داشت که مصرف بنزین 
در ایام نوروز افزایش پیدا می کنند و نمی توان آن را به قاچاق ســوخت 

حتی در شهرهای مرزی مرتبط دانست.
به گفته این مقام مسئول با وجود مصرف دو تا سه برابری بنزین در ایام 

نوروز به همان میزان تعداد مسافران نیز افزایش پیدا کرده است.

معاونهماهنگیتوزیعشرکتتوانیر:
مشترکان خانگی پرمصرف به کنتور هوشمند 

مجهز می شوند
معاون هماهنگی توزیع توانیر از تجهیز اشتراکهای خانگی پرمصرف به 

کنتور هوشمند تا پایان امسال خبرداد.
 به نقل از توانیر، حمیدرضا پیر پیران از برنامه تجهیز تمامی مشــترکان 
خانگی بالای الگــوی مصرف به کنتورهای هوشــمند، تا پایان ســال 
جاری خبر داد و افزود: امســال مشــترکان تجاری بالای هزارکیلو وات 
ساعت مصرف ماهانه به همراه تمامی مشــترکان صنعتی و کشاورزی 
به کنتورهای هوشمند مجهز می شوند و امیدواریم طی یک برنامه پنج 
ساله کار نصب کنتورهای هوشمند روی تمامی اشتراک های برق کشور 
به اتمام برسد.وی با اشاره به نزدیک شدن دوره اوج بار تابستان از مردم 
خواست همچون سال گذشته با مشارکت و همراهی با برنامه های صرفه 
جویی انرژی به عبور بدون مشکل از تابســتان پیش رو کمک کنند و از 
پاداش صرفه جویی بهره مند شــوند.مهندس پیرپیران ابراز امیدواری 
کرد با مشــارکت خوب مردم، امســال حداقل ۸ درصد کاهش مصرف 
انرژی در ۴ ماه گرم ســال اتفاق بیافتد، این میزان در ســال گذشته ۵ 
درصد بود و علاوه بر آن از رشد ۴ تا ۵ درصدی مصرف سالانه برق خانگی 
نیز جلوگیری شــد.معاون هماهنگی توزیع توانیــر کاهش مصرف برق 
مشترکان خانگی تا ۵۰ درصد الگوی تعیین شــده در دوره گرم امسال 
را به ازای هرکیلو وات ساعت صرفه جویی با ۲ هزار تومان پاداش همراه 
دانست و این پاداش برای صرفه جویی بیش از نصف تا سقف الگو ۱,۵۰۰ 
تومان، تا ۱.۵ برابر الگو ۱,۰۰۰ تومان و تا ۲.۵ برابر الگو ۵۰۰ تومان است 
و مشــترکان خانگی با بیش از ۲.۵ برابر الگو مشمول پاداش نمی شوند.

پیر پیران با اشاره به محاسبه پلکانی قیمت برق مصرفی، پله اول مصرف 
را حدود 6۰ تومان، پله بعدی حدود ۸۰ تومان و پله های بعدی تا ســقف 
الگو را تا ۱۷۰ تومان به ازای هر کیلو وات ســاعت مصــرف عنوان کرد 
که برای مصارف بالای الگو ۱.۵ برابر نــرخ تأمین برق که معادل ۴۴۵.۵ 
تومان است به ازای هرکیلو وات ساعت مصرف اضافی دریافت می شود و 

این ضریب تا ۲.۵ برابر برای مصارف بالاتر افزایش می یابد.
وی عدم مجوز فعالیت برای تولید کنندگان مجــاز رمز ارز در ماههای 
گرم سال را خاطرنشان کرد و از مردم خواست نسبت به جهش ناگهانی 
مصرف برق اماکن تجاری، خانگی، کارگاهی و غیره که به اجاره واگذار 
کردند، هوشیار باشند و اطلاعات مصرف برق اینگونه اماکن را از طریق 
نرم افزار کاربردی برق من پایش کنند تا اســتفاده غیر مجاز از اشتراک 

آنها صورت نگیرد.
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بلبشویقیمتگذاریدربازارمسکن

خ گذاری! چهاردیواری، نر

خریدار  اعــلام قیمت هــای کذایــی در بازار 
مسکن شــهر تهران صدای متقاضیان، مسئولان 
و نماینــدگان مجلــس را درآورده؛ بــه گونه ای 
که بعضی نرخ هــای دلخواه در مناطــق میانی از 
محدوده های شمالی پایتخت فراتر رفته است که 

البته مشتری برای آن ها وجود ندارد.
 چهار روز قبل ســازمان حمایــت در نامه ای به 
ســایت های اینترنتی فــروش خودرو  دســتور 
داد تا اطلاع ثانــوی از درج قیمت ها اعم از صفر و 

کارکرده خودداری کنند.
درخصوص بازار مسکن نیز طی سال های گذشته 
در چند نوبــت نرخ گذاری در ســایت ها ممنوع 
و مجددا مجاز شــد. در روزهای اخیر نمایندگان 
مجلس از دولت خواســته اند تا قبــل از تصویب 
طرح ســاماندهی اجاره بهای املاک مســکونی، 
جلوی قیمت گذاری در سامانه های فروش ملک 
گرفته شــود. طرح ســاماندهی املاک مسکونی 
هم اکنون در دســتور کار مجلس قــرار دارد که 
پس از بازگشت نمایندگان از حوزه انتخابیه مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
نرخ گذاری هــای بی ضابطه در بازار مســکن و 
خودرو انتقاد مســئولان و نمایندگان مجلس را 
در پی داشته است. شــرایط به گونه ای است که 
بعضا نرخ های پیشــنهادی فروش آپارتمان در 
مناطق میانی از مناطق شــمالی پایتخت فراتر 
رفته که البته مشــتری برای آنهــا وجود ندارد 
و بازار مســکن در هفته های اخیــر وارد رکود 

شده است. 
با بعضی فروشــندگان که دربــاره علت تعیین 
قیمت های نجومی صحبت می کنیم می گویند 
»چهاردیواری اختیاری« خانه ی خودم اســت 

دلم می خواهد با این قیمت بفروشم!
در ایــن رابطه اســماعیل حســین زهی ـ عضو 
کمیســیون عمــران مجلس بــا بیــان اینکه 
دولت باید پیــش از تصویب طرح ســاماندهی 
امــلاک مســکونی در مجلس اقداماتــی موثر 
را بــرای کنترل بــازار مســکن و جلوگیری از 
قیمت گذاری هــای کاذب و خــارج از ضابطه 

انجام دهد، اضافه کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن 
برای مستاجران در بازار آشــفته کنونی چندان 
گره گشــا نبوده و دولت باید تدبیر جدیدی برای 

این مهم اتخاذ کند.  
از طرف دیگر نســبت بــه عملکرد مشــاوران 
املاک در بازار مســکن انتقاداتی وارد می شود 
که دولت در روزهای اخیر برنامه ای را به منظور 
شناســایی مشــاوران املاک غیرمجــاز آغاز 
کرده است. در ســطح اســتان تهران ۳۳ هزار 
بنگاه معامــلات املاک وجــود دارد و ۷۰۰۰ 
دفتر املاک نیز بــه صورت غیرمجــاز فعالیت 

می کنند.
با توجه به پایین بودن توان متقاضیان خرید، بازار 
خرید و فروش مسکن راکد شده اما اعلام نرخ های 
پیشــنهادی نامتعارف، متقاضیان خرید را از بازار 

دور کرده است. 
در این بین نقش مشاوران املاک و برخی مالکان 
در تعیین نرخ های نامتعارف، شرایط بازار مسکن 

را پیچیده کرده است.

خریــدار  هرچنــد طــی ســال های اخیر 
توســعه صنعت ســی ان جی آن طور که باید 
مورد توجــه قــرار نگرفته اما رویکــرد فعلی 
دولت گسترش ســی ان جی در سبد سوخت 

کشور است.
 در کشور ۲6۰۰ جایگاه ســی ان جی فعال است، 
که می توانند روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب عرضه 
سی ان جی داشته باشــند، اما اکنون با ۴۴ درصد 
ظرفیت خود کار می کنند این در حالی اســت که 
جایگزینی مصرف سوخت ســی ان جی به جای 
بنزین در خودروها یکی از راهکارهای جلوگیری 
از افزایش بی رویه بنزین و قطع وابستگی کشور به 

واردات بنزین است.
میزان مصرف این فراورده نفتی در کشور، حدود 
۲۰ تا ۲۳ میلیون مترمکعب در روز است که طبق 
اعلام مســوولان می توان این عــدد را به راحتی 
تا ۴۵ میلیــون مترمکعب افزایــش داد، اکنون 
حدود نیمی از ظرفیت فعلی عرضه ســی ان جی 
کشور استفاده می شــود و حدود ۵۰ درصد از این 
ظرفیت بلااســتفاده مانده است؛ با حل مشکلات 
این صنعت،   می توان مصرف روزانه ســی ان جی 
کشور را دو برابر میزان فعلی کرد و به همان اندازه 

از مصرف بنزین کاهش داد.

مصرف فعلی سی ان جی کشور حدود
 8 میلیارد مترمکعب در سال است

آنطور که محسن جوهری، رئیس انجمن صنفی 
سی ان جی به ایســنا گفته قانون توسعه صنعت 
سی ان جی در دوره قبلی مجلس به تصویب رسید 
اما اقدامات انجام شــده دســت کم تا امروز تاثیر 
چندانی در توســعه این صنعت و افزایش مصرف 
سی ان جی نداشته است که یکی از دلایل مهم آن 
عدم توجه به مشکلات صنعت سی ان جی در هر 

دو بخش عرضه و تقاضا بوده است.
وی با اشــاره بــه اقدامــات لازم الاجــرا برای 
توســعه صنعت ســی ان جی گفــت: در بخش 
تقاضــا باید به این ســمت برویم کــه جذابیت 
قیمــت ســی ان جی را بــرای مصــرف کننده 
بیشــتر کنیم؛ تبدیل رایگان خودروها، تعویض 

رایگان مخزن خودروهایی کــه نیاز به تعویض 
مخزن دارند بایــد در حوزه تقاضــا در اولویت 
قرار بگیرد و واردات خودروهای دوگانه ســوز 
با کیفیت خارجی با تعرفه پایین انجام شــود و 
در بخش عرضه نیز بایــد کارمزد منصفانه ای به 
جایگاهداران پرداخت شود تا بتوانیم به سمت 

توسعه حرکت کنیم.
به گفته رئیــس انجمــن صنفی ســی ان جی، 
خودروســازان نیز در تولیــد خودروهای دوگانه 
ســوز باکیفیت کوتاهی کرده اند و قراردادی که 
بین وزارت نفــت و ایران خودرو مبنــی بر تولید 
۴۵ هزار خودروی دوگانه ســوز امضا شده، هیچ 
خروجی نداشته است و شاهد هستیم در سیاست 
فروش خودروســازان داخلی، خودروی دوگانه 

سوز وجود ندارد.
جوهری اظهــار کرد: مصرف فعلی ســی ان جی 
کشــور که حدود ۸ میلیارد مترمکعب در ســال 
بــوده، درآمد سرشــاری را نصیــب دولت کرده 
به طوری که ســالانه ۱۰۰ هزار میلیــارد تومان 
سودآوری برای دولت داشته و بسیار عجیب است 
که با این حجم ســودآوری، این صنعت با غفلت و 

بی توجهی مواجه است.

افزایش نیم درصدی توزیع سی ان جی
در شــرایط فعلی جایگاه های عرضه سی ان جی 
در کشــور ۱۲ میلیون مترمکعب ظرفیت خالی 
دارنــد، هم اکنون به طــور میانگیــن روزانه ۲۴ 
میلیون مترمکعب ســی ان جی در کشــور توزیع 
می شود که این عدد نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته )۱۴۰۱( نیم درصد رشد نشان می دهد. 
با این حــال اما علــی اکبر نژادعلــی مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های به تازگی از توقف 
تولید در بخش خودروهای پایه گازســوز خبر داد 
موضوعی کــه باتوجه به افزایــش مصرف بنزین 

خطر واردات را بیشتر می کند.
رشد مصرف بنزین در کشــور عددی غیرمنتظره 
است، ســال گذشته نســبت به ســال ۱۴۰۰، 
معادل ۲۱ درصد رشــد مصرف داشتیم. امسال 
نیز با گذشــت ۴9 روز از ســال جدید، با رشد ۱۰ 
درصدی، بیش از ۱۱۰ میلیون لیتر بنزین مصرف 
شــده که میزان تولیــد نیز همین مقدار اســت. 
هرچند که تا کنــون واردات بنزین اتفاق نیفتاده 
اما این مساله چندان دور از ذهن نیست به همین 
دلیل سیاســت توســعه صنعت ســی ان جی در 

دستور کار دولت قرار گرفته است.

مسکن

 سرپرست ســازمان ملی زمین 
و مســکن از آماده سازی ۲۲ هزار 
هکتار زمین بــرای طرح نهضت 
ملی مســکن در سراســر کشور 
خبر داد. به گــزارش وزارت راه و 
شهرسازی، ارســلان مالکی در 
نشست هفتگی کارگروه نهضت 
ملی مســکن گفت: سازمان ملی 
زمین و مسکن ۷۲۷ پروژه فعال 

آماده سازی در مراحل 
عملیاتــی در کشــور 
دارد کــه از ایــن میان 
6۸۰ پروژه به مساحت 
۲۲ هزار هکتار متعلق 
به طرح نهضــت ملی 

مسکن است.
وی اضافه کرد: بیشــترین تعداد 
پروژه آماده ســازی کشور متعلق 

بــه اســتان اصفهان و 
بیشــترین پیشــرفت 
آماده ســازی  فیزیکی 
پروژه ها بــا حدود 6۵ 
درصد متعلق به استان 

زنجان است.
این جلســه همچنین 
گــزارش مربــوط بــه بازدیــد 
کارشناسان ســتادی سازمان از 

پروژه های نهضت ملی مسکن در 
استان های کشور ارائه شد.

گفتنی است کارگروه نهضت ملی 
مسکن در نشست هفتگی خود به 
بررسی مصوبات ششمین شورای 
عالی مســکن کشــور و تکالیف 
ســازمان ملی زمین و مســکن 
در موضوعــات ایــن مصوبــات 

پرداختند.

ح نهضت ملی مسکن آماده سازی ۲۲ هزار هکتار زمین برای طر
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